
مجری طرح کشت فراسرزمینی وزارت جهاد کشاورزی:

اقدامات وزارت جهاد برای توسعه کشت فراسرزمینی
زهرا مهدوی  مجری طرح کشت فراسرزمینی 
جزئیات اجرای این طرح را تشــریح کرد و گفت: 
فقط چهار محصول ذرت، ســویا، جو و دانه های 
روغنی شامل کلزا و آفتابگردان تحت پوشش این 

طرح قرار می گیرند.
کشــت فراســرزمینی به معنای کاشــت انواع 
محصول در سایر کشــورها و واردات آن به ایران 
اســت. این نوع کشــت، موضوعی است که طی 
چند سال اخیر در کشورمان مطرح شده و اکنون 
اهمیت آن با توجه به وقوع خشکسالی در بسیاری 
از استان ها، محدودیت شــدید منابع آبی و تأثیر 
آن بر وضعیت معیشــتی مردم بیش از هر زمانی 
نمایان است.در این راســتا، چند سالی است که 
بحث کشت فراسرزمینی در کشور ما مطرح شده 
و حالا با توجه به وقوع خشکســالی در بسیاری از 
اســتان ها، محدودیت شــدید منابع آبی و تأثیر 
آن بر وضعیت معیشــتی مردم بیش از هر زمانی 

نمایان شده است.
از دیربــاز یکــی از آرزوها خودکفایی کشــور در 
تولیــد محصولات راهبــردی کشــاورزی مثل 
گندم، دانه هــای روغنی، نهاده هــای دامی بوده 
است، اتفاقی که نیازمند منابع آبی در استان های 
مختلف اســت اما به دلیل خشکسالی های پی در 
پی این ســال ها و کمبود منابع آبی در بســیاری 
از استان ها مدت زمانی اســت که محقق نشده و 
همین موضوع باعث شــده از طرحی به نام کشت 

فرا سرزمینی یاد شود.
براین اســاس، کشــت فرا ســرزمینی با توجه 
به کمبــود منابع آبــی در ایــران، محدودیت در 
فعالیت های بخش کشاورزی و جلوگیری از بروز 

مشــکلات جدی در پایداری امنیــت غذایی در 
کشور مورد توجه وزارت کشــاورزی و دولت قرار 

گرفته است.
در همین زمینه محسن شاطرزاده، مجری طرح 
کشــت فراســرزمینی وزارت جهاد کشــاورزی 
در گفتگو با خبرنگار مهر دربــاره اقدامات انجام 
شــده برای اجرای این طرح در کشــور گفت: از 
ســال گذشــته فصل جدیــدی در وزارت جهاد 
کشاورزی برای کشت فراسرزمینی شروع و برای 
این طرح مجری انتخاب شد، زمانی که این سمت 
را برعهده گرفتم با وزیر وقت جهاد کشــاورزی به 
این جمع بندی رسیدیم که لازم است وزیر جهاد 
کشاورزی، سیاســت های وزارتخانه در خصوص 
کشت فراســرزمینی را ابلاغ کند. این سیاست ها 
تدوین و نهایی شــد و در دی ماه ســال ۱۳۹۹ از 
سوی وزیر وقت جهاد کشــاورزی در چهار محور 

ابلاغ شد.

۴محصول تحت پوشش اند
وی اضافه کرد: بر این اســاس فقط چهار محصول 
ذرت، ســویا، جو و دانه های روغنی شامل کلزا و 
آفتابگردان تحت پوشش این طرح قرار می گیرند 
و تســهیلات به متقاضیان مربوطه ارائه می شود. 
ســالانه ۱۵ میلیون تــن واردات از ایــن چهار 
محصول به کشور انجام می شــود به طوری که ما 
فقط ۱۰ میلیون تن ذرت در ســال وارد می کنیم 

که رقم بسیار بزرگی است.
به گفته شاطرزاده، تسهیلات کشت فراسرزمینی 
به کســانی تعلق می گیرد که در ایران ثبت شده 
باشــند و در وزارت جهاد تشــکیل پرونده داده 

و صلاحیت حرفــه ای آنهــا در کمیتــه تعیین 
صلاحیت وزارت جهاد کشــاورزی تأیید شــده 
باشــد. این کمیته متشــکل از چهار معاون وزیر 
جهاد می باشــد. شــرکت های تأیید صلاحیت 
شده برای عقد قرارداد به معاونت بازرگانی وزارت 
جهاد یا شرکت های مباشر معرفی می شوند.تعهد 
خرید از طریق خرید تضمینی یا ســلف خری یا 
کشت قراردادی هم محور ســوم این سیاست ها 
اســت؛ به عبارتی ما قبل از فصل کشت، با تولید 
کننده قــرارداد می بندیم و دو مــاه بعد از فصل 
برداشت، محصول باید در گمرک ایران به وزارت 
جهاد تحویل داده شــود. خرید در قالب قرارداد و 
بصورت ارزی خواهد بود. پیش پرداخت در قالب 
تسهیلات ارزی توسط بانک مرکزی و یا صندوق 

توسعه ملی پرداخت خواهد شد.
وی ادامه داد: ما موافقت صندوق توســعه ملی را 
اخذ کردیم تا بتوانیم برای کسانی که با ما قرارداد 
می بندند، وام های ارزی درخواست کنیم. ضمن 
اینکه بر اســاس مصوبه بانک مرکزی که در سال 
۹۷ تصویب شــده، این بانک آمــاده پرداخت ارز 
نیمایی به فعالان کشــت فراســرزمینی اســت 
که البته این فعــالان باید از طــرف وزارت جهاد 
کشاورزی معرفی شــوند. در سیاست های جدید 
فقط بــه محصــول نهایی تســهیلات می دهیم 
و به زمیــن و ماشــین آلات و ســایر هزینه های 
تولید تســهیلاتی تعلق نمی گیرد. به عبارتی در 
آغاز فصل کشــت پیش پرداخــت ارزی در قبال 
ضمانت نامه به فعال کشت فراسرزمینی پرداخت 
می شــود و زمانی که محصول نهایی را در گمرک 

ایران تحویل داد مابقی آ نرا تسویه خواهیم کرد.

انتخاب هفت شرکت بزرگ و تأیید 
صلاحیت آنها

شــاطرزاده اضافه کــرد: ناگفته نمانــد حداقل 
محصول تحویلی بــرای عقد قــرارداد با فعالان 
کشت فراســرزمینی باید ۵۰ هزار تن باشد و اگر 
میزان تولیــد کمتر از این رقم باشــد، با متقاضی 
قرارداد بسته نخواهد شد. به عبارتی فعال کشت 
فراســرزمینی باید حداقل ۱۵ هزار هکتار زمین 
آبی یا بیش از ۳۰ هزار هکتار زمین دیم داشــته 
باشــد تا بتواند حداقــل ۵۰ هزار تــن محصول 
را تولید کنــد. بنابراین کســانی که مســاحت 
زمین هایشان کمتر از این ارقام باشد، امکان عقد 
قرارداد با وزارت جهاد و اســتفاده از تســهیلات 
را ندارند. در زمــان عقد قرارداد اســناد اجاره یا 
مالکیت این زمین ها باید ارائه شــود و این اسناد 
باید به تأیید ســفارت و کنسولگری کشورمان در 
کشور محل تولید رسیده باشــد.وی گفت: سال 
گذشته این سیاست ها به شرکت ها و دستگاه های 
مختلف ابــلاغ و فراخوان داده شــد ضمن اینکه 
تاکنون هفت شــرکت بزرگ که متقاضی این کار 
بودند درخواســت داده و پرونده تشکیل داده اند. 
صلاحیت تعدادی از آنان در کمیته ذیربط تأیید 
شده و هم اکنون مراحل عقد قرارداد نهایی را طی 
می کنند. ضمن اینکه تقاضای حدود ۲۰ شرکت 
نیز در دست بررسی اســت. هفت شرکت بزرگی 
که صلاحیت آنها تأیید شده هر کدام بین ۵۰ هزار 
هکتار تا یک میلیون هکتار زمین در یک کشــور 
خارجی در اختیار دارند. با توجه به زمانبر شــدن 
ابلاغ نظامنامه کشت فراســرزمینی توسط وزیر 
جهاد )ابلاغ در چهارم اردیبهشــت ۱۴۰۱( این 

شــرکتها فعلًا در مرحله عقد قرارداد با شرکتهای 
مباشر هستند.به گفته این مقام مسئول، ما برای 
فعالان کشت فراسرزمینی، کشور خاصی را برای 
انجام کشــت تعیین نمی کنیم اما به متقاضیان 
مشــورت ها و اطلاعــات لازم را می دهیم ولی به 
طور کلی از کشورهایی مانند روسیه، قزاقستان، 
اوکراین و برزیل استقبال بیشتری صورت گرفته 
است ضمن اینکه در کشورهایی مانند جمهوری 
آذربایجــان، ســاحل عــاج، غنا و ماداگاســکار 
نیــز متقاضیانی داشــته ایم. فعلًا چند شــرکت 
خصوصی در کشــورهای قزاقســتان و روسیه و 
برزیل و اوکراین و آذربایجان و ازبکســتان فعال 
هســتند. در لایحه بودجه ۱۴۰۰ از فعالان کشت 
فراسرزمینی حمایت شده و آنجا عنوان شده است 
که در شرایط مساوی برای واردات کالا بین تجار و 
تولید کننده محصول فراسرزمینی، وزارت جهاد 
کشــاورزی باید محصول را از تولید کننده کشت 
فراسرزمینی خریداری کند. این تبصره در برنامه 

بودجه سال ۱۴۰۱ نیز تکرار شده است.
شاطرزاده ادامه داد: در اینجا باید تصریح کنم اگر 

فعال کشت فراسرزمینی محصولی را کشت کند 
و آن محصول به هر دلیلی از بین برود و یا کشــور 
مبداً ممنوعیت صادرات وضع کند ما مسئولیتی 
را قبول نمی کنیم و تمام مسئولیت های حقوقی 
بر عهده خــود فعالان اســت. ما تنهــا محصول 
نهایی را تحویل می گیریم و هزینه آن را پرداخت 
می کنیم.وی گفت: کسانی که می خواهند در این 
زمینه فعالیت کنند باید ســرمایه کافی داشــته 
و تجربه کافی در حوزه ســرمایه گذاری و اقتصاد 
بین الملل و مدیریت پروژه های بزرگ بین المللی 
تجربه داشــته باشــند و کارشناســان حقوقی 
مجربی در اختیار داشته باشــند ضمن اینکه در 
سیاســت های ابلاغی جدید کشــاورز ایرانی به 
خارج از کشــور اعزام نمی شــود بلکه از ظرفیت 
کشــاورزان بومی آن کشــورها در کنار مدیریت 
ایرانی اســتفاده می شــود چرا که در ســال های 
گذشــته حضور کشــاورزان ایرانــی در برخی از 
کشــورها با توجه به اینکه بــه قوانین و فرهنگ و 
زبان آن کشورها آشــنایی نداشتند، چالش های 

زیادی را ایجاد کرده بود. 
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خانه  هنر   میرا

وزیر اقتصاد بیان کرد

رسالت دولت ؛گره گشایی از مشکلات 
تولیدکنندگان و صنعتگران

سخنگوی دولت در نشست خبری:

رتبه بندی معلمان در حال 
اجراست

سخنگوی وزارت صمت خبر داد
و از شمول قرعه کشی  وج ۱۱ خودر خر

مدیرکل دفتر مطالعات بخش عمومی وزارت اقتصاد:

دولت کسری بودجه را با کنترل 
 هزینه ها مدیریت می کند

 نه چاپ پول تورم زا
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دیوان

رئیس دیوان محاســبات با اشــاره به ظرفیت 
موجود در کشــورهای اســلامی و مســائل 
مشــترک گســترده ای که بین این کشورها 
وجود دارد،پیشنهاد تشــکیل سازمان دیوان 

محاسبات کشورهای اسلامی را مطرح کرد.
 »افل یاسین خٌضیر« رئیس دیوان محاسبات 
عراق به همراه ســفیر این کشــور و هیئتی از 
دیوان محاســبات عراق با حضــور در دیوان 
محاســبات با »مهــرداد بذرپاش« و ســایر 

مسئولان این نهاد نظارت دیدار و گفتگو کرد.
در این دیدار که به منظــور امضای تفاهم نامه 
همکاری مشترک میان دیوان محاسبات های 
دو کشور انجام شد، پیرامون موضوعات مهمی 

مذاکره بــه عمل آمد.مهــرداد بذرپاش ضمن 
خوشــامدگویی به هیئت عراقی، گزارشــی از 
اقدامات تحولی در دیوان محاسبات کشورمان 
را ارائه کرد و از انتشــار گزارش تفریغ بودجه 
ســال ۱۴۰۰ شــش ماه زدتر از موعــد مقرر 
قانونی، تفریغ هــای دوماهه از نحــوه اجرای 
بودجه ســال جاری، راه اندازی مرکز نوآوری و 
خانه خلاق و فعال شدن سامانه ارتباط مردمی 
۱۹۸ به عنوان برخی از مهمترین عملکردهای 
این نهاد نظارتی نام بــرد.وی در ادامه به برخی 
موضوعات مشترک با کشــور عراق پرداخت و 
با اشاره به قراردادهای منعقده میان دو کشور، 
درباره صادرات گاز و بــرق، بر وصول مطالبات 

کشــورمان تاکیــد کــرد و خواســتار کمک 
دیوان محاســبات عراق در تحقق این موضوع 
شد.اجرایی سازی پروژه های مشترک در حوزه 
نفت به منظور اســتفاده از ذخایر و حفاظت از 
منابع مشترک نفتی و گازی و لزوم برنامه ریزی 
جهت نظارت بر نحوه اجــرای پروژه ها از دیگر 
موضوعاتی بود که توســط رئیــس کل دیوان 
محاسبات مطرح شد.رئیس دیوان محاسبات 
عراق با اســتقبال از پیشــنهاد ایــران مبنی 
بر تشــکیل ســازمان دیوان محاسبات های 
کشورهای جهان اســلام، این اقدام را حرکتی 
جدید در هم افزایی میان دستگاه های نظارتی 

مالی و انتقال تجربیات قلمداد کرد.

 سازمان دیوان محاسبات کشورهای اسلامی تشکیل شود

رئیس هیئت مدیره انجمن ساتکا مطرح کرد

امکان احداث یک میلیون 
وگاه خورشیدی خانگی  نیر

 ســخنگوی وزارت صنعــت، معدن و تجــارت گفت: حــذف تدریجی 
قرعه کشی خودرو که یکی از سیاســت های وزارتخانه و مورد تاکید وزیر 
صمت است، به تدریج در حال انجام اســت و تاکنون ۱۱ خودرو از شمول 

قرعه کشی خارج شده است.
 در بنــد )۵( از فرمان هشــت مــاده ای رییس جمهور در حــوزه خودرو 
درخصوص نحوه عرضه خودرو به مردم به منظور ایجاد شفافیت و افزایش 
رضایت مندی مردم آمده اســت:  ضمن حذف تدریجی روند قرعه کشی 
با افزایش عرضه، فرآیند فعلی عرضه خودرو )از طریق قرعه کشــی( فوراً 

اصلاح و شفاف سازی لازم در آن انجام شود.

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری باغستان در نظر دارد  فراخوان پروژه پیاده روسازی نصیرآباد را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزارنماید.بدینوسیله از اشخاص حقوقی واجد شرایط )دارا بودن حداقل رتبه 5 در 
رشته ابنیه و راه وباند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی(جهت شرکت درمناقصه دعوت بعمل می آید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت وتحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرسwww.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان درصورت عدم عضویت درسامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی 
امضای الکترونیکی)به صورت برخط(برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهرسازمانی اقدام لازم را به 

عمل آورند.
شرح مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف20/000/000/000ریال با کلیه کسورات قانونی و9% مالیات 
برارزش افزوده.

2- سپرده شرکت در مناقصه 1/000/000/000ریال که به صورت واریزنقدی وضمانت نامه 
معتبربانکی مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

اداری  وقت  پایان  تا  مورخ1401/05/26روزچهارشنبه  از  مناقصه  اسناد  خرید  3-مهلت 

مورخ1401/05/30 روزیکشنبه واسناد و مدارک از طریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به 
نشانی www.setadiran.ir   قابل دریافت می باشد.

4-قیمت اسناد مناقصه مبلغ1/500/000)یک میلیون و پانصد هزار ریال(می باشد که به حساب 
0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد به صورت الکترونیک از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ1401/06/10 روزپنجشنبه ونحوه تحویل 

اسناد ازطریق بارگزاری درسامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
6-تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده وبازگشایی پاکت ها در تاریخ1401/06/12)روز شنبه(

7- مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی وضمانت نامه شرکت در مناقصه را پیش ازپایان 
مهلت تحویل پیشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند.

8- هزینه چاپ دو نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
آدرس:شهریار-باغستان-بلوارامام خمینی)ره(-بلوارولیعصر)عج(خیابان لاله دوم اصلی-شهرداری 

baghestan.ir:باغستان-امورقراردادها تلفن:65238006-021 سایت شهرداری
تاریخ انتشارنوبت اول:1401/05/19   تاریخ انتشارنوبت دوم:1401/05/26

 نوبت دوم

محمدرضا شمسایی-سرپرست شهرداری باغستان

شهرداری باغستان



سخنگوی دولت در نشست خبری:

رتبه بندی معلمان در حال اجراست

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه      26 مرداد 1401    شماره 1121

وابط ایران  پیش شرط های کلیدی برای توسعه ر
وسیه و ر

محمدمهدی مظاهری  در شــرایطی که جمهوری اســلامی ایران 
به دلیل چالش هــای موجود در پرونده هســته ای خویــش و برخی 
موضوعات دیگر، رودرروی آمریکا و کشــورهای اروپایی قرار گرفته و 
اساسا در دولت سیزدهم نگرش مثبتی نســبت به عملکرد کشورهای 
غربی و توسعه روابط با آنها وجود ندارد، سیاســت »نگاه به شرق« و به 

ویژه رابطه با روسیه از اهمیت ویژه ای برخوردار شده است.
اگرچه روسیه در قرون گذشــته، روابط خصومت آمیزی با ایران داشت 
و حتی بخش هایی از سرزمین ایران به اشــغال این کشور درآمد؛ اما در 
سالهای اخیر، شــرایطی پیش آمده که در قالب آن همکاری و نزدیکی 
با روســیه به گزینه ای جدی برای ایران تبدیل شــده اســت. واقعیت 
این اســت که روابط دو جانبه ایران و روســیه از تاریخچه ای طولانی از 
همکاری در خصوص موضوعات مورد علاقه مشــترک برخوردار است 
و به طور غیرمستقیم در نتیجه سیاســت های آمریکا در قبال ایران در 

حال تقویت نیز هست.
در ســال های گذشــته، نزدیکی و همکاری ایران با روسیه باعث شد تا 
بازار جهانی نفت قوام بیشتری یابد و البته در کنار آن با همراهی برخی 
کشورهای دیگر، »اوپک گازی« نیز شــکل گرفت تا کشورهای دارای 
این منبع استراتژیک را از قدرت کنترل بیشتری بر منابع و منافع خود 
بهره مند سازد. از سوی دیگر، تلاشــهای امریکا برای فراگیر ساختن و 
جهانی کردن نظم مورد نظر خویش و تک قطبی ســاختن جهان مورد 
مخالفت هر دو کشــور ایران و روسیه اســت؛ بر این اساس انگیزه دیگر 

همکاری دو کشور، حمایت از ایجاد یک نظام چندقطبی
و مقابله با یک جانبه گرایی امریکا بوده اســت. منافع مشــترک ایران و 
روسیه در تعطیلی پایگاه های آمریکا و سایر کشورهای غربی در منطقه 
غرب آســیا، مقابله با خطر داعش و تروریســم، جذابیت همکاری های 
نظامی و تسلیحاتی و در ماههای اخیر نیز تحریم شدن روسیه از سوی 
کشــورهای غربی به دلیل حمله به اوکراین و قرار گرفتن دو کشور در 
وضعیتی مشــابه و تلاش برای بی اثر کردن تحریمهــا، از دیگر دلایل و 

انگیزه هایی بوده ایران و روسیه را به هم نزدیک کرده است.
هر چند در طی همین ســالها، روابط ایران و روسیه با چالش های جدی 
نیز مواجه بوده اســت؛ مواضع نه چندان دوســتانه روس ها در موضوع 
پرونده هســته ای ایران و قطعنامه هایی که در ســالهای گذشته علیه 
کشــورمان صادر می شــد، تاخیر در راه اندازی نیروگاه بوشــهر، عدم 
تحویل ســامانه دفاعی اس-۳۰۰ به کشــورمان، شیطنت های روسیه 
برای ممانعــت از حضور نــاوگان دریایی ایران در دریــای خزر و دیگر 
مسائل باعث شده تا در مورد مناسبات ایران و روسیه و متوازن بودن آن 

بحثهای بسیاری صورت بگیرد.
برخی از تحلیلگران معتقدند جمهوری اسلامی ایران به دلیل موقعیت 
اســتراتژیک، ژئوپلیتیک و برخــورداری از فاکتورهای مختلف قدرت 
منطقه ای، از جایگاه مهمی در سیاست خارجی روسیه برخوردار شده 
اســت و این امر به راهبردی شــدن روابط ایران و روسیه کمک خواهد 
کرد. در این میان، به طور خاص توســعه روابط سیاســی، اقتصادی و 
نظامی ایران و روسیه در ســطحی کلان و ایجاد نقشه روابط راهبردی 
میان دو کشــور، ضمن تأمین منافع و امنیت دو کشور، به کابوسی تمام 
عیار برای کشــورهای غربی و بویژه آمریکا تبدیل شــده است و تا حد 

زیادی می تواند بلوک قدرت ضدآمریکایی در جهان را تقویت کند.
در مقابل، عده ای دیگر از تحلیلگران بر این باورند که بر خلاف مقامات 
ایران، روسیه به مناســباتش با تهران نگاه راهبردی ندارد؛ چرا که این 
کشــور طبق رویه معمول سایر کشــورها، به دنبال منافع ملی خویش 
است و از آنجا که سیاســت خارجی ایران همواره در حال تنش با غرب و 
به ویژه آمریکا است، مسکو حاضر نیست در شرایط معمولی)نه شرایط 
فعلی که در جنگ با اوکراین اســت( اعتبــار و وزن بین المللی خود را 
پشتوانه چنین مناســبات تنش آلودی کند و به ارتباطاتش با آمریکا و 
ســایر بخش های جهان خلل وارد آورد. همچنین روســیه مناسبات 
گسترده ای با رژیم اســرائیل و کشــورهای حوزه خلیج فارس به ویژه 
عربستان سعودی دارد و ارتباط استراتژیک با ایران که دارای رویکردی 
تنش آلود با این بازیگران اســت، طبیعتاً تأثیرات منفی بر مناســبات و 
منافع مسکو در این زمینه ها خواهد داشــت. بنابراین بر اساس دیدگاه 
این گروه، شــکل گیری روابط راهبردی بین دو کشور عملا امکانپذیر 
نیســت.در جمع بندی و تحلیل نهایی از این نظــرات و دیدگاهها باید 
گفت در عرصــه روابط بین الملل توســعه روابط با کشــورها و گریز از 
تنهایی استراتژیک، هنرو مهارتی است که از دیپلماتهای همه کشور ها 
انتظار می رود و جمهوری اسلامی ایران نیز از این امر مستثنی نیست؛ 
بنابراین توسعه روابط با کشــوهای قدرتمند غیر غربی همچون روسیه 
و چین نیز به طور کلــی امری مثبت و دارای منافع پایدار اســت. با این 
وجود؛ لازم است دیپلماتهای ایرانی در توســعه روابط بین المللی و از 

جمله رابطه با روسیه دو اصل اساسی را مد نظر قرار دهند؛
نخســت اینکه طبق آن توصیه معروف »نباید همه تخم مرغهایمان در 
سبد یک کشــور بچینیم«؛ به عبارت دیگر توســعه روابط باید متوازن 
باشد و طیف وســیعی از کشــورها و بازیگران مختلف را دربر بگیرد؛ تا 
در شرایط معمول و اضطراری بتوانیم از منافع گسترده و متنوع چنین 
روابطی بهره ببریم و هیچ کشــوری نتواند ما را تحت فشــار و انزوا قرار 

دهد.
دوم؛ اینکه باید با توســعه و بهره گیری بهینه از پتانسیل ها و مقدورات 
داخلی همچون به روز رسانی زیرساخت های انرژی، توسعه مسیرهای 
ترانزیتی و تلاش برای فعال کردن آنها در ســطح منطقه ای و جهانی، 
افزایش تولید محصولات کشاورزی و صنعتی استراتژیک و ...، و وابسته 
نمودن بازیگران منطقه ای و بین المللی به کشــورمان، روابط خارجی 
با همه کشــورها از جمله روســیه را به نحوی تنظیم کنیم که دور زدن 
ایران، بدعهدی و اعمال فشار بر کشورمان، برای آنها نیز حاوی ضررها و 
آسیب جدی به منافعشان باشد و حداقل نتوانند به عنوان اولین گزینه 

مطلوب به سراغ چنین سیاستهایی بروند.

قالیباف در صحن مجلس:
مجلس پیگیری مشکلات کادر درمان را وظیفه 

خود می داند
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس قدردان کادر درمان است 

و حتماً رفع مشکلات و مسائل آنان را وظیفه خود می دانیم.
 محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای اســلامی اظهار 
داشت: جا دارد از کادر درمان و پزشکان و پرستاران که در دوران کرونا 
تلاش ویژه ای کردند، تقدیر و تشــکر کنم.وی بیان کرد: افتخاری برای 
جمهوری اسلامی ایران و دولت فراهم شد چرا که در یک دوره ۸۰ روزه 

بیش از ۸۰ درصد از مردم تحت پوشش واکسن کرونا قرار گرفتند.
رئیس مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: البته متأسفانه برخی از 
هموطنان مان و همچنین کادر درمان بر اثر بیماری کرونا جان خود را 
از دست دادند که ما ســر تعظیم در برابر خانواده های آنان فرو می آوریم 
و مجدداً به آنها تســلیت عرض می کنیم.قالیباف تاکید کرد: اگر امروز 
ســوال از وزیر بهداشــت و درمان مطرح بود صرفاً درباره موضوعات و 
داروهای خاص کرونا بــود و نباید به قدرناشناســی مجلس از زحمات 
کادر درمان تعبیر شــود. البته مجلس هم با رأی خود یعنی قانع شدن 
از توضیحات وزیر بهداشت نشان داد نسبت به واکسیناسیون و عملکرد 
کادر درمان در مقابله با بیماری کرونا قدردان است و ما پیگیری مسائل 

و مشکلات کادر درمان را وظیفه خود می دانیم.

یادداشت

تریبون

وزیر کشــور گفت: حضور مســئولان محلی، استانی و 
ملی بلافاصله بعد از حادثه در متروپل درخشــان بود 
و ستادهای بحران در ســطوح مختلف در ساعات اولیه 

تشکیل شد.
 احمد وحیدی وزیر کشــور در جریان رســیدگی به 
گزارش کمیســیون عمران در مورد ریزش ساختمان 
متروپل گفت: بحث متروپل از چند جهت قابل بررسی 
و ارزیابی اســت. اولین جهت خود حادثه بود که بسیار 
تلخ بــود و دلایــل آن در گزارش کمیســیون عمران 
بررسی شــد و این مورد جزو موضوعاتی است که باید 
افراد خاطی آن به طور جدی مــورد پیگرد قانونی قرار 

گیرند.
وی با اشــاره به اینکــه بلافاصله بعد از وقــوع حادثه 
دستورالعمل خاصی برای رسیدگی صادر کردیم، بیان 
کرد: در حال حاضر شناسایی ســایر سازه های ناپایدار 
را در دســتور کار قرار داده ایم تا برابر چارچوب قانون، 
شــهرداری ها بنا بر وظیفه ای که دارند به ســازه های 
ناپایدار تذکر دهند و اگر در مهلت داده شــده، اصلاح 

انجام نشد، گزارش به قوه قضائیه داده شود تا 
برخورد لازم صورت بگیرد.

وزیر کشور افزود: امید اســت سامانه ای که 
در مورد رسیدگی به سازه های ناپایدار دیگر 
تشــکیل دادیم بتواند پاســخگوی رفع این 

دغدغه بسیار بزرگ باشد.
وحیــدی بــا بیــان اینکــه حادثــه تلخ 

فروریزش متروپل آثار ســوی بسیار داشت، تصریح 
کرد: برداشــت مردم آبادان این بود کــه با توجه به 
محرومیت هــای موجود، احداث ســاختمان های 
بلندمرتبه می تواند فضای شهر آبادان را عوض کند 
و موجب تقویت سازندگی در این شهرستان شود. با 
وقوع این حادثه تلخ که آثار بــدی بر روی روحیات 
مردم داشــت، این نگرانی ایجاد شــد که این واقعه 
مانع ســرمایه گذاری های مجدد در این شهرستان 

شود.
وی تأکید کرد: باید کمک کنیم تا این نگرانی ها برطرف 
شود و یکی از موضوعاتی که در مدت حضور در آبادان 

به آن پرداختیم، همین نکته بود که به مردم 
اطمینان خاطر لازم را بدهیم.

وزیر کشــور افزود: مســئله دوم در حادثه 
متروپــل اقدامی بــود که از طــرف دولت و 
مســئولین صورت گرفت. انصافاً حضور در 
محل از ســوی مســئولان محلی، استانی و 
ملی بسیار درخشــان و بارز بود. به طوری که 
به فاصله نیم ســاعت بعد از وقوع حادثه، ستاد بحران 
در سطح شهرســتان، در فاصله حدود دو ساعت، ستاد 
بحران در سطح استانی با حضور اســتاندار و به فاصله 
حدود ۷ ساعت در سطح ملی تشکیل شد و موضوع به 

جد مورد پیگیری و توجه قرار گرفت.
وحیدی با تأکید بر اینکه وحدت فرماندهی در صحنه 
حادثه در ســاعات ابتدایــی ریــزش متروپل صورت 
گرفت، خاطرنشــان کــرد: گروه های هفــت گانه ای 
برای رسیدگی به حادثه شــکل گرفت. کارگروه های 
انتظامی، امداد و نجات، رســانه، بهداشتی و پزشکی، 
مسائل اجتماعی و نظام مهندســی به سرعت تشکیل 

شدند و کار میان آنها تقسیم شــد. این امر موجب شد 
بتوانیم صحنه را به سرعت مدیریت کنیم.

وی تاکید کرد: تقسیم کار میان کارگروه های مختلف 
موجب شــد بتوانیم رســیدگی به حادثه را ســرعت 
ببخشیم. کارگروه نظام مهندسی توانست کاری کاملًا 
علمی، مهندسی و تخصصی انجام دهد. از ساعت اولیه 
وقوع حادثه چندین دوربیــن در اطراف متروپل نصب 
شد که تمام حرکات سازه را تحت کنترل قرار داده بود. 
به طوری که چندین نوبت به علت ارزیابی دوربین های 
نصب شــده ضرورت داشــت که منطقه کاملًا تخلیه 

شود.
وزیر کشــور یــادآور شــد: کار آواربــرداری با حضور 
دستگاه های مسئول به ســرعت آغاز شد. آتش نشانی 
تهران، هلال احمر، شــهرداری ها به ویژه شــهرداری 
اهواز و آبادان، پالایشگاه آبادان، منطقه آزاد و گروه های 
مختلف از سراسر کشور بســیج بسیار خوبی را تشکیل 
دادند که علیرغم محدودیت فضا و مکان توانســتند به 

بهترین شکل کار را تجهیز و مدیریت کنند.

وزیر

وپل درخشان بود حضور مسئولان در حادثه متر

طیبه بیــات  ســخنگوی دولــت اعلام 
کرد: شــعار هفته دولت امســال با توجه به 
اولویت هــای عملکردی دولــت و گفتمان 
دولت ســیزدهم »دولت مــردم« انتخاب 
شده است.علی بهادری ســخنگوی دولت 
در نشســت خبری، گفــت: ما در آســتانه 
یک ســالگی دولت قــرار گرفته ایــم و به 
پیشــواز هفت دولت می رویم در این راستا 
هم گزارش عملکرد دولــت در بخش های 
اجرایی کشور به منظور ارائه به مردم آماده 
شده اســت و وزرا در این روزها نشست های 

خبری متعددی آغاز و برگزار کردند.

»دولت مردم« شعار هفته دولت
وی عنوان کرد: گزارش هــای مکتوب هم 
در برخی مــوارد در اختیار رســانه ها قرار 
گرفته و بعد از این هم ادامه خواهد داشــت. 
در این راستا ســتاد بزرگداشت هفته دولت 
در دولت تأســیس شــده تا در مورد افتتاح 
طرح هایی که به بهره برداری رســیدند و در 
هفته دولت به افتتاح خواهند رسید برنامه 

ریزی های لازم صورت گیرد.
ســخنگوی دولت بیان کــرد: نمایندگان 
دولت در این ایام به تمامی اســتان ها سفر 
خواهند کرد تا بــا حضور در اســتان ها به 
نمایندگی از دولت با تشــکیل میز خدمت 
و افتتاح طرح هــا، اقدامــات لازم را انجام 

خواهند داد.
بهادری جهرمی افزود: شــعار هفته دولت 
امســال با توجه به اولویت های عملکردی 
دولــت و گفتمان دولت ســیزدهم »دولت 
مردم« انتخاب شــده اســت و هفته دولت 
هم بر همین اســاس نامگذاری شده است. 
روز چهارشنبه دوم شــهریور ماه به ترتیب 
عناویــن »میثاق بــا ولایت«، پنجشــنبه 
»فسادســتیزی و عدالــت«، »تحــول و 
خلاقیت خانــواده« و »ســلامت اخلاق و 
معنویت«، »دانش و پیشرفت« و »شجاعت 

و عقلانیت« انتخاب شده است.

بهره برداری 1۷00 طرح در هفته دولت
در هفته دولــت مجموعــاً بیــش از هزار 
و ۷۰۰ طــرح بــه ارزش بیــش از ۹۰ هزار 
میلیارد تومان و هــزار و ۶۰۰ میلیون یورو 
به بهره برداری می رســد کــه این طرح ها 
از ســوی بخش هــای دولتــی و خصوصی 
سرمایه گذاری شده است و موجب اشتغال 

بیش از ۴۳ هزار نفر خواهد شد.

رتبه بندی معلمان بعد از 10 سال
 در حال اجر است

وی دربــاره آخرین وضعیت اجــرای قانون 
رتبه بنــدی معلمــان، خاطرنشــان کرد: 
خبر خوش آنکــه بعد از بیش از ۱۰ ســال 
بلاتکلیفــی معلمان، پیش از یک ســالگی 
دولت ســیزدهم وعــده رئیس جمهور به 
مرحله اجرا در آمد. اساســاً آئین نامه قانوناً 
در چارچوب قانون تعریف می شود و امکان 
خروج از قانون وجود ندارد و اصلاحات لازم 
در تبیین نامه صورت گرفتــه و رتبه بندی 
معلمان اجرا شده و سازمان برنامه و بودجه 
مبلغی را به عنوان علی الحســاب در اختیار 
گرفته و پیش از تکمیــل فرآیند، مبالغی به 
صورت علی الحســاب در پایین ترین سطح 
رتبه بندی پرداخت خواهد شد و پس از آن 

تکمیلی پرداخت می شود.
سخنگوی دولت در رابطه با افزایش حقوق 
بازنشستگان لشکری و کشــوری، تصریح 
کرد: سازمان امور اداری و استخدامی کشور 
پیش از این پیشنهادی برای افزایش حقوق 
این عزیزان ارائه داده بود و با سازمان برنامه 
و بودجه جلسات مشــترکی تشکیل شد و 
افزایش حقوق کارمندان دولــت با تمرکز 
بر افرادی کــه دریافتی پایین تــری دارند 
پیشنهاد شــد و باید این پیشــنهاد مراحل 

نهایی خود را طــی کند تا امــکان اجرایی 
شــدن آن فراهم شــود؛ پیش بینی ما این 
اســت تا پایان ماه آینده این موضوع فراهم 

شود.

دولت به دنبال ساخت ماهواره های 
کاملًا بومی است

بهادری جهرمی پیرامون تولید ســه نسخه 
دیگر از ماهواره خیام، بیان کــرد: ما بعد از 
یک دوره رخــوت در صنعــت فضایی، این 
دولت تحول را در این حوزه آغاز کرده است 
و دولت مصمم اســت عقب ماندگی در این 
حوزه جبران شــود. برای تحول در صنعت 
فضایی دو مسیر باید دنبال شود. یک مورد، 
رفع ایرادات قبلی از قــرارداد قبلی ماهواره 
خیام بود و به حمدالله شــاهد پرتاب آن هم 
بودیم. سه ماهواره مشابه دیگر که به تدریج 
میزان مشــارکت دانشــمندان ایرانی در 
طراحی و اجرای این ماهواره ها افزایش پیدا 

خواهد کرد برنامه ریزی شده است.
وی افــزود: عُمر ماهــواره خیــام حدوداً 
پنج ســاله اســت و در این ایام باید به فکر 
جایگزین آن باشیم. دولت به دنبال ساخت 
ماهواره های کاملًا بومی و با قابلیت های این 
ماهواره است که به صورت موازی پیش رود.

گزینه وزارت کار تا پایان شهریورماه 
معرفی می شود

ســخنگوی دولت در رابطه بــا دلیل عدم 
معرفی وزیر پیشــنهادی کار بــه مجلس، 
گفت: مطابــق قانون مهلــت قانونی دولت 
برای معرفی وزیر ســه ماه است و تأخیری 
در این زمینه صــورت نگرفتــه و در زمان 
قانونی، شخص مورد نظر معرفی خواهد شد 
و تا پایان شــهریور ماه گزینه مدنظر دولت 
به مجلس معرفی خواهد شــد و وزارتخانه 

متولی دارد و بلاتکلیف نمانده است.
بهادری جهرمی در رابطه با آخرین وضعیت 
برجام تصریح کرد: جلسات مربوطه برگزار 
شــده و خبر جدیدی بیش از آن چه وزارت 
مربوطه اعلام کرده اســت اتفــاق نیفتاده 

است.

تورم 12 ماهه ما 18 درصد کاهش پیدا 
کرده است

وی درباره اقدام دولت برای حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی و اثرات مثبت این اقدام برای مردم، 
گفت: همه ما می دانیم کشور طی سال های 
اخیر در شــرایط اقتصادی خوبی به ســر 
نمی بــرد. تورم های قریب بــه ۶۰ درصدی 
در شهریور ســال گذشته شــرایط را برای 
همه ســخت کرده بود و اصلاح این وضعیت 
نابسامان اقتصادی مســتلزم سپری شدن 
زمان لازم و اقدامات جدی اســت که یکی 
از سیاست ها، اصلاح نظام پرداخت یارانه ها 

بود.سخنگوی دولت ادامه داد: میزان حجم 
نقدینگی کشــور در ســال ۹۲ حدود ۵۰۰ 
هزار میلیارد تومان بوده است و طی ۸ سال 
حدود ۸ برابر شده اســت و بمب نقدینگی 
ایجاد شده اســت و این حجم از نقدینگی به 

بازارهای مدنظر خود آسیب می زند.
بهادری جهرمی تاکید کرد: دولت توانسته 
اســت ســیر صعودی نقدینگی را به جهت 
دیگری هدایت کند و نتیجه آن شــده است 
که رشد اقتصادی که در دهه ۹۰ میانگین ۴ 
صدم درصدی داشته ایم با هدایت نقدینگی 
با پروژه های مانند پیشران های اقتصادی و 
در ســه فصل ابتدایی دولت تقریباً ۵ درصد 
رشد داشته اســت و عدد تورم امروز به ۴۲ 
رســیده و تورم دوازده ماهه مــا حدوداً ۱۸ 

درصد کاهش پیدا کرده است.
وی گفت: تورم ۴۲ درصد میزان بالایی است 
اما ان شــااالله با هدایت مــردم و بنگاه های 
اقتصادی این بمب نقدینگی را در گذر زمان 
کنترل کنیم و شــاهد کاهش سیر صعودی 
تورم باشیم. اگر سیاســت مورد نظر پیش 
گرفته می شد با عدد بالاتری از تورم مواجه 

بودیم.

سفرهای استانی رئیس جمهور بیش
 از ۴۷۹8 مصوبه داشت

ســخنگوی دولــت درخصــوص ارزیابی 
مشخص از سفرهای استانی رئیس جمهور، 
عنوان کرد: دولت در یکســال موفق شد به 
تمامی استان ها مراجعه داشــته باشند و با 
شنیدن صدا و درد دل مستقیم مردم فاصله 
دولت و مردم را کمتر کنند. در مورد اجرایی 
شدن مصوبات فارغ از ســفر آخر، بیش از ۴ 
هزار و ۷۹۸ مصوبه در ســفر استانی بوده و 
رئیس جمهور ۳۶۵ دســتور صادر کردند و 
۲۶۵ دستور در دســت اجرا قرار دارد و ۷۰ 
دستور در دســت پیگیری قرار دارند. بیش 
از هزار جلســه هم برای تحقق دســتورات 

برگزار شده است.
بهادری جهرمی در پاسخ به سوال مهر مبنی 
بر اینکه »گفته می شــود که قرار است وام 
نهضت ملی مسکن به »خط اعتباری« تغییر 
کند و بانک مرکزی خط اعتباری تخصیص 
به نهضت ملی مســکن تخصیــص دهد و 
مســئولان ذی ربط دولت هم با آن موافقت 
کرده اند؛ آیــا این موضوع صحــت دارد؟« 
گفت: ایــن دو مســیر مجزا اســت. منابع 
تأمین نهضت ملی مســکن متعدد است و 
خط اعتباری مربوط به منابع ملی صندوق 
ملی مسکن اســت تا بتواند در جهت اجرای 

نهضت ملی مسکن اجرایی شود.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۱ حــدود ۳ هزار 
میلیارد تومــان واریز منابع وجود داشــته 
اســت. وام هــای اعطایــی در نهضت ملی 
مســکن منابع متعددی دارد و طبق آماری 

که داریم تا یــک ماه قبل حــدوداً ۲۰ هزار 
میلیــارد تومان در طول این ایــام به عنوان 
وام مسکن، برای اجرای نهضت ملی مسکن 

اعطا شده است.
ســخنگوی دولــت در واکنش بــه ادعای 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در رابطه با 
ماهواره »خیام«، گفت: کاربردهای ماهواره 
خیام که پیــش از این اعلام شــد در حوزه 
کشاورزی، معادن، مقابله با جنگل خواری 
و حوزه های زیست محیطی است و کاربرد و 

مصرف علمی دارد.

نیمی از عرضه خودرو به طرح جوانی 
جمعیت اختصاص داده شد

بهــادری جهرمــی در رابطه بــا واگذاری 
خودرو و وام فرزنــد آوری، افــزود: پس از 
تصویب قانون و راه اندازی سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو نیمــی از عرضه خودرو به 
این طرح اختصاص پیدا کرده است. برخی 
از مــادران منابع خــود را تکمیــل نکردند 
که بتوانند خــودرو را تحویــل بگیرند و در 
خصــوص وام هــای ازدواج و فرزند آوری، 
اگر در شــعبه و بانکی تخلف صورت گیرد، 
مرجع اعلام شکایت مشــخص شده است 
و به صورت اینترنتی امکان ثبت شــکایت 

وجود دارد.
وی تاکید کرد: دولــت بر اصلاح نظام بانکی 
مصمم اســت و با جدیت این مسیر را پیش 
می برد و از مردم برای شناســایی این مسیر 
و مقاومت در اجرای این مصوبه دولت یاری 

می گیریم.
سخنگوی دولت درباره روند اجاره مسکن و 
عدم توجه به دستورات دولت در این زمینه، 
گفت: متأسفانه کم کاری ها در حوزه مسکن 
در ســال های گذشته مســکن را به کالای 
ســرمایه ای به جای کالای مصرفی تبدیل 
کرده اســت. رفع ایــرادات، نیازمند اصلاح 

طرح هایی مانند نهضت ملی مسکن است.
بهادری جهرمی اضافه کرد: دولت نیازمند 
صرف زمان بــرای تکمیل طرح های نهضت 
ملی مسکن است و طرح مورد نظر اجاره بها 
به عنوان مســکن تصویب شده است. اینکه 
دولت هم به رضایــت برای ثبــات در بازار 
برسد نیازمند تکمیل طرح ها است. برخورد 
با ترک فعل ها در تأمین مسکن باید مطالبه 

همه مردم باشد.
وی در ادامه این نشست خبری در پاسخ به 
این ســوال که در برجام ایران چه امتیازاتی 
گرفته و چه امتیازاتی داده اســت؟، گفت: 
وزارت خارجه باید به این سوال پاسخ بدهد.

ســخنگوی دولــت پیرامون اقــدام دولت 
در برگــزاری راهپیمایی اربعیــن، تصریح 
کرد: اولین جلســه ســتاد اربعین با حضور 
رئیس جمهور برگزار شــد و دستورات لازم 
برای فراهم کردن اقدامات لازم داده شــد. 

بازگشــایی مرزهــا، اعلام ســقف قیمت 
پروازهــا و طرح هایی هم برای ســفر ارزان 
در حال برنامه ریزی هســتند کــه از نمونه 
اقدامات دولت تلقی می شود. زیبایی مراسم 
اربعین، مردمی بودن آن اســت و ما از مردم 
دعوت می کنیم که با مشــارکت مردمی و 
با مرزهای فرهنگی کمک حــال برگزاری 
باشکوه این سفر باشند. دولت هم با جدیت 
و به صــورت جهــادی این مســیر را پیش 

خواهد برد.

مردم امسال جشن همگانی شدن 
بیمه را برگزار کنند

بهــادری جهرمــی در رابطــه با ســوال 
نماینــدگان مجلــس از وزیر بهداشــت، 
خاطرنشــان کرد: عملکرد وزارت بهداشت 
در حــوزه کرونا مشــخص اســت و از آمار 
بالای ۷۰۰ نفر در شــرایطی که دانشگاه ها، 
مــدارس، ورزشــگاه ها و …تعطیل بودند، 
امروز آمار کاهش چشمگیری داشته است 
و بعضــی روزها صفــر بود و ایــن محصول 
اقدامات وزارت بهداشــت و همکاری مردم 

است.
وی اضافه کرد: اقدامات وزارت بهداشت در 
این یکســال محدود به کنترل کرونا نبوده 
اســت. در این یکســال تخت های مراقب 
کودکان حدوداً دو برابر شــده است. تعداد 
تخت های بیمارســتان رشــد حــدود ۱۰ 
درصدی در این یکســال داشته است. طرح 
نسخه نویســی الکترونیکی ســال ها قبل 
متوقف شــده بود و شهریور ســال گذشته 
۱۰ درصد اجرا شــد و امروز ۹۸ درصد اجرا 
شده است. در حوزه بیمه همگانی قریب به 
۶ میلیون تحت پوشش رایگان بیمه سلامت 
قــرار گرفتند و مردم باید امســال جشــن 

همگانی شدن بیمه را برگزار کنند.
ســخنگوی دولت درباره طرح جدید دولت 
برای واردات خودرو، بیان کــرد: آئین نامه 
این طرح خیلی پیش از ایــن تقدیم دولت 
شــد و کلیات آن در دولت تصویب شد و در 
خصوص برخی مواد، نیازمنــد اصلاحاتی 
بود. کمیســیون اقتصاد جلسات مستمری 
برای پیگیــری موضوع و بررســی نتیجه 
کارشناســی تشــکیل می دهد تا ســایر 

بازارهای کشور تحت تأثیر قرار نگیرد.

بهــادری جهرمــی همچنیــن در رابطه با 
طرح آبرســانی غدیر و پیشــرفت های آن، 
گفت: امروز رقم پیشــرفت ۸۶ درصد است 
برآورد اولیه اجرای این طــرح ۳۶ ماه بوده 
است، اما دولت با ســرعت دارد این طرح را 
اجرایی می کند تا آب شرب مناسب استان 
تأمین شود. پیش بینی ما این است که با این 
سرعت تا پایان تابستان شــاهد افتتاح این 

پروژه در قیمت های جدی آن باشیم.

نظارت ستادی مکمل سفرهای 
استانی دولت است

بهــادری جهرمی در رابطه بــا نظارت های 
ســتادی رئیس جمهور از وزارتخانه ها بیان 
کرد: یکــی از ابتــکارات اختصاصی دولت 
ســیزدهم طرح نظارت های ستادی رئیس 
جمهــور از وزارتخانه های مختلف اســت. 
دو وزارتخانه در چارچوب نظارت ســتادی 
بودند و در این طرح گزارش های عملکردی 
دســتگاه به ویژه در چهار حوزه از دستگاه 
دریافت می شود و مورد ارزیابی کارشناسی 
قــرار می گیــرد و در نهایت جلســه ای در 
سطح عالی با شخص وزیر برگزار می شود و 

عملکردها مورد ارزیابی قرار می گیرند.
ســخنگوی دولت گفت: نظارت ســتادی 
در جلسه تمام نمی شــود و مصوبات جلسه 
به صورت منظم و ماهانــه پیگیری و پایش 
می شــود. نظارت هــای ســتادی مکمل 

سفرهای استانی دولت است.



وزیر اقتصاد بیان کرد
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حجم فروش اوراق بدهی در ۵1 روز
 کاهش ۳.۸ واحد درصدی نقدینگی 

در خردادماه 
تازه ترین اطلاعات از بانک مرکزی نشــان می دهد این نهادناظر پولی 
کشــور به دســتاوردهای قابل تأملی در زمینه کنترل نقدینگی و تورم 
رسیده اســت. عملکرد یکســاله بانک مرکزی در زمینه سیاست های 
نظارتی و تنظیمی نماگرهای اقتصادی از پارســال تا ابتدای مرداد ماه 
سال جاری نشــان می دهد این نهاد ناظر در راستای اهداف مورد مورد 
انتظار خود برای کنتــرل نقدینگی و تدوین سیاســت های پولی برای 

کنترل نرخ تورم توانسته دستاوردهای مهمی را به دست آورد.
بر اســاس این گزارش، بانک مرکزی، در راســتای بنده ۵۰ وعده های 
رئیس دولت ســیزدهم مبنی بر کاهش نرخ تورم در ســال ۱۴۰۲ و در 
ارتباط با ســند تحول دولت، دو هدف گذاری مهم را در ســال جاری 
همچنان دنبال می کنــد. بطوری که هم اکنون رشــد نقدینگی و پایه 
پولی مبتنی بر برنامه کنترل تورم و همچنین متناســب ســازی رشد 
ترازنامه بانک ها جهت کنترل نقدینگــی از منظر مصارف آن را از طریق 

تدوین سیاست های پولی پیشنهادی دنبال می کند.
همچنین بانک مرکزی برای کنترل نقدینگی بــه عنوان مطالبه رهبر 
انقلاب از دســتگاه های اجرایی پیرامون کنترل خلــق پول و نقدینگی 
و همچنین در ارتباط با ســند تحول دولت، توانســته با مدیریت روند 

کاهشی این نماگر، به دستاورد مهمی در این زمینه دست یابد.
بر این اســاس رشــد دوازده ماهه نقدینگی منتهی به پایان خرداد ماه 
۱۴۰۱ )با پایه همگن( نسبت به رشــد پایان مردادماه ۱۴۰۰ که برابر با 

۳۹.۱ درصد بود، معادل ۳.۸ واحد درصد کاهش نشان می دهد.
روند نقدینگی در دوازده ماهه منتهی به پایان خردادماه ۱۴۰۱ معادل 
۳۷.۸ درصد رشــد یافته که ۲.۵ واحد درصد از آن به افزایش پوشــش 
آماری اضافه شــدن اطلاعات بانک مهــر اقتصــاد در آمارهای پولی، 
بواسطه ادغام بانک های متعلق به نیروهای مسلح در بانک سپه مربوط 
بوده کــه در صورت عدم لحاظ افزایش پوشــش آماری مذکور، رشــد 

نقدینگی در پایان خردادماه ۱۴۰۱ به ۳۵.۳ درصد کاهش می یابد.
 

در زمینه کنتــرل پایه پولی نیز بانک مرکزی توانســته با هدف گذاری 
روند کاهشــی نرخ رشــد دوازده ماهه پایه پولی کــه از جمله بند ۶۸ 
مطالبات رهبر انقلاب از دســتگاه های اجرایــی و در عین حال مرتبط 
با ســند تحول دولت نیز محســوب می شود، به دســتاورد دیگری در 
زمینه مدیریت روند کاهشی رشد پایه پولی دست یابد بطوری که رشد 
دوازده ماهه پایه پولی منتهی به پایان مردادماه ۱۴۰۰ در حالی به ۴۲.۱ 
درصد رســیده بود، که در پایان خرداد مــاه ۱۴۰۱ معادل ۱۴.۳ واحد 

درصد کاهش نشان می دهد.
بانک مرکزی همچنین به منظور جلوگیری از استقراض دولت از بانک 
مرکزی و با هدف عدم سرایت آثار سیاست های مالی یا بودجه ای دولت 
به ترازنامه بانک مرکزی، مدیریت فروش اوراق بدهی دولت به بانک ها 

و سایر نهادهای مالی را نیز همچنان در دستور کار قرار داده است.
آمارهای بانک مرکزی در این زمینه نشان می دهد، در ۳۶ حراج برگزار 
شده در سال ۱۴۰۰، ۹۰۶ هزار میلیارد ریال اوراق مالی اسلامی شامل 
اوراق سلف نفت خام به فروش رفته که ۲۶ حراج آن برابر با ۸۳۸/۷ هزار 

میلیارد ریال، متعلق به دولت سیزدهم بوده است.
همچنین در هشــت حراج برگزارشــده در ســال جاری یعنی از هفته 
اول خردادماه تا ۲۱ تیرماه امســال، معادل ۲۱۹/۳ هزار میلیارد ریال 
اوراق به فروش رسیده اســت.در زمینه کنترل استقراض دولت از بانک 
مرکزی اما در ســه ماهه ابتدایی ســال جاری، بدهی دولــت به بانک 
مرکزی به میزان ۱۸۱.۸ هزار میلیارد ریال افزایش یافته و این در حالی 
است که بدهی دولت در دوره مشابه سال ۱۴۰۰ در حدود ۵۰۰.۵ هزار 

میلیارد ریال افزایش یافته بود.
این موضوع نشــان می دهد رابطه مالی دولت و بانــک مرکزی در دوره 

زمانی فوق، بر مبنای اتکای بیشتر دولت به منابع خود بوده است.

و! هر کد ملی یک خودر
پای خودرو دوباره به بورس کالا باز شده اســت و متقاضیان می توانند 
تا ســاعت ۱۷ امروز، نســبت به ثبت ســفارش اقدام کنند. براســاس 
مشــخصات کالای قابل عرضه هر کد ملی مجاز به ثبت سفارش بر روی 
یکی از کدهای عرضه شــده در تاریخ عرضه و صرفا برای یک دســتگاه 
خودرو است. صدور سند و شــماره گذاری خودرو فقط به اسم شخص 

خریدار خواهد بود.
 موانع موجــود بر ســر راه ورود خودرو به بورس کالا برداشــته شــد 
و در این راســتا ۲۶ مرداد ماه ۳۵۰ دســتگاه فیدلیتی و ۲۵۰ دستگاه 
دیگنیتی متعلق به گروه بهمــن موتور راهی تالار صنعتی می شــود. 
براساس اطلاعیه عرضه ۸۵ دســتگاه از این خودروها فیدلیتی ۷ نفره 
تیپ ۲ مشــکی و ۹۰ دســتگاه فیدلیتی ۷ نفره تیپ ۲ سفید است که 
با قیمت های ۷۷۲ میلیون تومان عرضه خواهند شــد. ۸۵  دســتگاه 
فیدلیتی پنج نفره تیپ یک مشــکی و ۹۰ دستگاه فیدلیتی ۵ نفره تیپ 
یک ســفید نیز به قیمت ۷۵۸ میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان و همچنین 
۱۲۵ دستگاه دیگنیتی پرایم مشکی و ۱۲۵ دســتگاه دیگنیتی پرایم 
سفید هر یک به قیمت ۸۲۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان عرضه می شوند.
براساس مشخصات کالای قابل عرضه هر کد ملی مجاز به ثبت سفارش 
بر روی یکی از کدهای عرضه شــده در تاریخ عرضــه و صرفا برای یک 
دستگاه خودرو است. صدور سند و شــماره گذاری خودرو فقط به اسم 

شخص خریدار خواهد بود.
علاوه بــر هزینه خودرو، خریــداران ملزم به واریز ۹ درصــد مالیات بر 
ارزش افزوده بر مبنــای قیمت نهایی فروش هســتند. همچنین برای 
فیدلیتی هزینه ۱۷ میلیون و ۳۹۱ هزار و ۹۰۲ تومان شــامل مالیات و 
عوارض شماره گذاری، هوشمندســازی کارت خودرو، خدمات پست، 
تولید پلاک و شماره گذاری، هزینه بیمه شخص ثالث را پرداخت کنند.

برای دیگنیتــی نیز  هزینــه ۳۵ میلیــون و ۳۵۰ هزار تومان شــامل 
هوشمندســازی کارت خودرو، خدمات پســت، تولید پلاک و شماره 
گــذاری و  بیمه شــخص ثالث باید توســط خریداران به نام شــرکت 
بهمن موتور واریز شــود.ثبت ســفارش خودرو عرضه ۲۶ مرداد ماه تا 
ساعت ۱۷ امروز )ســه شــنبه ۲۵ مرداد( امکان پذیر است. متقاضیان 
برای خرید خودرو در بورس کالا ابتدا باید نســبت به اخذ کد معاملات 
بورس کالا اقدام کنند. نحوه اخذ کد بورس کالا نیز به این شــکل است 
که متقاضیان به صــورت آنلاین یا حضوری به یکــی از کارگزاری های 
مجاز مراجعه و کد بــورس کالا را دریافت می کنند. البته قبل آن باید در 
سامانه سجام ثبت نام کرده و احراز هویت شده باشند. متقاضیان پس از 
اخذ کد بورس کالا، باید نسبت به گشــایش حساب وکالتی اقدام کنند. 
حساب وکالتی حســابی اســت که به بورس کالا امکان می دهد پس از 
آنکه خریدار در فرآیند رقابت شــرکت و کالا را خریداری کرد، بتواند از 

آن حساب برداشت کند و به این ترتیب مراحل تسویه انجام شود.

بازار

 جمعی از ســهامداران بازار ســرمایه با انتشار نامه ای 
خطاب به رئیس جمهور ضمن تشکر، بابت از سرگیری 
دوباره عرضه خودرو در بورس، خواســتار تداوم عرضه 
خــودرو و همچنین عرضــه کالاهای شــرکت های 
مشــمول قیمت گذاری دســتوری در تالار شیشه ای 
شــدند. جمعی از ســهامداران و فعالان بازار سرمایه 
با انتشــار نامه ای در فضای مجازی خطــاب به رئیس 
جمهور ضمن تشــکر بابت از ســرگیری دوباره عرضه 
خودرو در بورس، خواستار تداوم عرضه آن و همچنین 
عرضه کالاها، محصولات و خدمات دیگر شرکت های 
مشــمول قیمت گذاری دســتوری در تالار شیشه ای 

شــدند.متن این نامــه که خطاب به ســید 
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور نوشــته و 

منتشر شده، بدین شرح است:
همان گونه که مســتحضرید به تازگی عرضه 
دوباره خــودرو در بورس کالا اجرایی شــده 
است که این موضوع از چند جنبه قابل تامل 
و در خــور تقدیر و تحســین از حمایت های 

حضرتعالی و تصمیمات دولت ســیزدهم در راستای 
شــفافیت و تقویت اقتصاد و بازار ســرمایه و نیز ایجاد 

امیدواری در مردم است.
نخســت این که عرضه خودرو در بورس کالا مقدمه ای 

برای توزیع تمــام خودروهــای داخلی در 
بورس و همچنین در راســتای از میان رفتن 
قیمت گذاری دســتوری، کوتاه شدن دست 
دلالان، رســیدن خــودرو بــه متقاضیان و 
مصرف کنندگان نهایی و عدالت و شــفافیت 

در فروش و واقعی شدن قیمت خودرو است.
از ســوی دیگر با حذف دلالان و واســطه ها، 
ســود واقعی به شــرکت های خودروســاز و در نهایت 
ســهامداران بازار ســرمایه و همچنیــن جامعه ۵۰ 
میلیونی سهامداران عدالت که بعضاً از اقشار کم درآمد 
و کم بضاعت هســتند، خواهد رسید. به علاوه این که با 

تصویب عرضه دوباره خــودرو در بورس کالا این روزها 
شاهد معاملات بهتر ســهامداران در گروه خودرویی و 

همچنین کلیت بازار سرمایه هستیم.
از این رو ضمن تشــکر از جنابعالی بابت حمایتی  که از 
بازار ســرمایه با اتخاذ تصمیمــات و تصویب مصوبات 
گوناگون دارید، علاوه بر درخواســت تداوم و استمرار 
عرضه خودرو در بورس خواهشــمند است در راستای 
احقاق حقــوق ســهامداران، تدابیری اندیشــیده و 
تصمیماتی گرفته شــود تا عرضه کالاها، محصولات و 
خدمات دیگر شرکت ها نیز که مشمول قیمت گذاری 

دستوری هستند، در بورس اتفاق بیفتد.

مدیرکل گمرک فــرودگاه امام خمینــی )ره( گفت: 
براســاس آمار تا پایان ۲۴ مردادماه امسال درآمد این 
گمرک ۱۴۷ درصد رشد داشته و به چهار هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
 »ابوالفضــل اکبرپور« بــا بیان اینکــه درآمد گمرک 

فرودگاه امام خمینی )ره( در ۱۲ماهه ســال ۱۴۰۰ به 
پنج هزار میلیارد تومان رســید، اظهار داشت: تا پایان 
۲۴ مردادماه امسال ۲۳ هزار و ۸۴۰ اظهارنامه واردات 
ثبت شده که بیش از ۱۰ درصد افزایش نسبت به سال 
گذشته را نشان می دهد که شــامل ۱۰ هزار تن کالا به 

ارزش ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار است.
وی افــزود: در این مــدت ۲ هــزار و ۷۰۰ اظهارنامه 
صادراتی قطعی ثبت شده که رشد ۶ درصدی را نشان 
می دهد کــه وزن آن ۲ هزار تن بــه ارزش ۸۸ میلیون 

دلار بوده است.

مدیرکل گمرک فــرودگاه امام خمینــی )ره( تصریح 
کرد: خشــکبار و زعفران بیشــترین آمار صادراتی از 
گمرک فرودگاه امام خمینی )ره(را به خود اختصاص 
می دهد؛ همچنین مصنوعات طلا از محل ورود موقت 

نیز بخشی از این صادرات را مشمول می شود.

بورس

گمرک

روح اله صابرزاده  وزیــر اقتصاد در دیدار 
با مجمــع کارآفرینان گفت: گره گشــایی 
برای چهره های فعال و خوش ســابقه حوزه 
صنعت، تولیــد و صادرات، رســالت دولت 

است.
 به نقــل از وزارت اقتصاد، ســید احســان 
خاندوزی وزیر امور اقتصــادی و دارایی در 
نشســتی با مجمع کارآفرینــان ایران و در 
جمع فعالان اقتصــادی و کارآفرینان اظهار 
کرد: جمع حاضر در جریان نوع پیشنهادات 
و سیاست گذاری هایی که وزارت اقتصاد در 
دوره جدید داشته است، هستند و ما تلاش 
کرده ایم ســتاد اقتصادی دولت را در همین 

حوزه با خود هماهنگ و هم صدا کنیم.
تــلاش  کــرد: همچنیــن  اضافــه  وی 
کردیم به کســانی کــه تــازه می خواهند 
فعالیت هایشان را شروع کنند کمک کنیم 
که دسترســی های شــأن به موارد تولید و 

صادرات کم هزینه و کم زمان باشد.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: کارآفرینان با تجربه 
و عملکرد خود نشــان دادند که چقدر توان 
تولیدی و صادراتــی دارنــد و دیگر نیازی 

نیست که از نو بیازماییم و تلاش کنیم.
خاندوزی افــزود: تلاش کردیــم از طریق 
برخی مشوق ها بار تحمیل شــده از بیرون 
صنعت به کارآفرینان را کم کنیم که در این 
مورد توانستیم کاهش پنج درصدی مالیات 

و تمدید قانون تسهیل را انجام دهیم.
وی افزود: در حــوزه گمرکی تلاش کردیم 
تعــداد شــرکت هایی کــه می تواننــد از 
مسیرهای ســبز اســتفاده کنند را افزایش 

دهیم.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: ادعا نداریم که تا به 
امروز شق القمر کرده ایم اما در کارنامه یازده 
ماه گذشــته نشــان می دهد که عملکرد ما 
چگونه بوده است و نشان می دهد که چقدر 

پیشنهاداتی که از ســوی ما مطرح شده در 
حوزه دغدغه تولیدکنندگان بوده است.

وی توضیح داد: مجموعه نظام بروکراســی 
کشور ســنگلاخی را برای تولیدکنندگان 
فراهــم می کند و یک دوی با مانع و بســیار 
سخت و خسته کننده و فرسایشی است که 
اگر بخواهید وارد عرصــه بازارهای جهانی 
و صادراتی هم بشوید تشــدید می شود و از 
یک اندازه ای هم بزرگ تر شوید ملاحظات 
و محدودیت هــای نظارتــی و … بیشــتر 

می شود و عرصه را تنگ تر می کند.
خاندوزی عنوان کرد: بــرای اینکه بتوانیم 
از بازیگــران خوش نام و معتبــر خود دفاع 
کنیم و آنها را از این سنگلاخ و مسیر سخت 
و دوی با مانع بــا هزینه کمتری عبور دهیم، 
ایجــاد کارگروهی متشــکل از فعالان این 

حوزه بهتریــن تصمیم اســت.وی خطاب 
به کارآفرینان گفت: شــما بزرگواران که در 
این صنعت مقدم و پیش رو هستید خودتان 
مسائل را شناسایی و راهکارها را جمع بندی 
کنید و بنده و معاونــان وزارتخانه هم تمام 
ظرفیت خودمان را در مسیر سیاست گذاری 

و تصویب به کار می گیریم.
خاندوزی بــا تأکید بر ضــرورت امیدواری 
چهره هــای  ســوی  از  امیدآفرینــی  و 
شناخته شــده صنعت تأکید کــرد: فعالان 
اقتصادی خوش نام و معتبر می توانند امید 
دهنده باشــند و به جای توصیــه به نرفتن 
در این مسیر، پیشــنهاد دهنده ورود به این 

مسیر باشند.
وزیر اقتصــاد تصریــح کــرد: چهره های 
خوش نام و معتبر و کســانی کــه کارنامه 

عملکردشــان روشــن اســت و خواسته 
غیرقانونــی هــم ندارنــد بایــد بتوانند بر 
مشــکلات و موانع پیش رو غلبه کنند، اما 
برای این که بتوانند قد بکشــند و بازارهای 
بیشــتری را به ویژه در عرصــه منطقه ای و 
بین المللی به دســت گیرند، حتماً نیازمند 

حمایت حاکمیت و دولت ها هستند.
وی تأکیــد کرد: اگــر بر عکــس بخواهیم 
تضعیف چنین افــرادی را در پیش بگیریم، 
ثمره و نتیجه آن بازی مشــخص اســت و 

نیازمند تحلیل هم نیست.
وزیر اقتصــاد اســتفاده از ظرفیت کارگروه 
پیشــنهادی را برای رفع موانع و تســهیل 
مســیر برای کارآفرینــان و صنعت گران 

ضروری دانست.
وزیــر اقتصاد با اســتقبال از پیشــنهادات 

کارآفرینان بــرای رفع موانــع پیش روی 
فعالان اقتصادی، دربــاره برگزاری منظم 
جلســه با فعالان اقتصــادی و کارآفرینان 
به صورت هفتگــی یا دو هفتــه یکبار قول 

مساعد داد.
وی گفــت: گره باز کردن بــرای چهره های 
فعال و خوش ســابقه حوزه صنعت و تولید و 
صادرات کشــور جز مواردی است که کاملًا 
در راستای رســالت های ماست و مفتخریم 
که بــه این افــراد کمک کنیم تــا هم برای 
خودشان منفعتی داشته و هم برای اقتصاد 

کشور ارزآوری منفعت داشته باشند.
وزیر اقتصــاد همچنین گفت: در شــورای 
گفتگوی دولــت و بخــش خصوصی حل 
برخی از مسائل را در حوزه داخلی در دستور 
کار قرار می دهیم اما واقعیت این اســت که 
در جاهایی که نیازمند قاعــده گذاری ها یا 
تغییر قوانین و قواعد مصوبات هیئت دولت 
هستیم، ظرفیت دبیرخانه اتاق آنچنان که 
باید فعال نیست که آن هم می تواند تکمیل 

شود.
وزیر اقتصــاد همچنین در ادامه جلســه با 
اشــاره به لزوم تشــکیل کارگروه مشترک 
کارآفرینــان با وزارت اقتصــاد توضیح داد: 
ســوال مختص کارگروه این اســت که چه 
قاعــده و قانونی دولت و مجلس در کشــور 
حاکم کننــد تا شــما تولیدکننــدگان و 
صادرکنندگان راحت تر بتوانید صادر کنید، 
بزرگ تر و قوی تر شــوید و بتوانیــد در دنیا 

رقابت کنید.
خاندوزی بیان کرد: وظیفــه ما در کارگروه 
این است که مصادیق مشــخص و موردی 
را پیش ببریم، تــا آرام آرام این درختی که 
ثمر می دهد با امید بیشــتری به ثمر برسد، 
چه بســا کار بلندمدتی ازاین جهت در پیش 

داشته باشیم.

و در بورس تشکر فعالان بازار سرمایه از رئیس جمهور بابت عرضه خودر

ودگاه امام خمینی )ره( افزایش ۱۴۷ درصدی درآمد گمرک فر

مدیرکل دفتر مطالعات بخش عمومی وزارت اقتصاد:

دولت کسری بودجه را با کنترل هزینه ها مدیریت می کند، نه چاپ پول تورم زا
خریدار  برخلاف دولت قبــل که با چاپ 
پول، کسری بودجه اش را با تحمیل تورم به 
مردم جبران کرد، دولت سیزدهم با کنترل 
هزینه ها اقدام به مدیریت کســری بودجه 

کرده است.
مدیرکل دفتــر مطالعات بخــش عمومی 
وزارت اقتصــاد با تشــریح وضعیت تحقق 
درآمدهای دولت در ۴ ماهه نخست امسال 
و کســری ۲۰ هزار میلیارد تومانی علی رغم 
افزایش درآمدهــا تصریح کــرد: دولت به 
جهت اراده جــدی ای کــه در کنترل تورم 
دارد، نیازمند آن است که با تشدید انضباط 
مالی و کنترل هزینه های خود، از کســری 
بودجه به عنوان یکــی از عوامل اصلی تورم 
جلوگیری کــرده و پیش از همــه انضباط 
مالی را از خود شــروع کند. مهدی رعنایی، 
مدیرکل دفتــر مطالعات بخــش عمومی 
وزارت امــور اقتصادی و دارایــی در گفتگو 
با شــبکه اخبار اقتصــادی و دارایی ایران 
)شادا(، به تشــریح آخرین وضعیت تحقق 
درآمدهــای دولت در چهارماهه نخســت 
امســال پرداخت و گفت: درآمدهای نفتی 
دولت در چهارماهه نخســت امسال حدود 
۴۸۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل 
افزایش پیدا کرده و به رقم ۶۵ هزار میلیارد 
تومان رســیده اما علی رغم ایــن افزایش 
درآمد، نسبت به سهم ۴ ماهه از رقم مصوب 
در بودجه ۱۴۰۱ به طور کامل محقق نشده 
اســت.وی میزان عدم تحقــق درآمد نفتی 

نسبت به درآمد پیش بینی شــده در قانون 
بودجه سال جاری را ۶۱ درصد عنوان کرد.

مدیرکل دفتــر مطالعات بخــش عمومی 
وزارت اقتصــاد با اشــاره به عــدم تحقق 
درآمدهای مصوب در بودجه ســال جاری 
علی رغم افزایش درآمدها نســبت به سال 
گذشــته تصریح کرد: در زمینه درآمدهای 
مالیاتی هم ۶۹ درصد نسبت به مدت مشابه 
سال قبل افزایش درآمد داشته ایم اما نسبت 
به ســهم چهارماهه درآمدهای مالیاتی در 
بودجه سال جاری ۱۹ درصد عدم تحقق را 

شاهد هستیم.
رعنایــی در توضیح علت عــدم تحقق ۱۹ 
درصــدی درآمدهای مالیاتــی نیز توضیح 
داد: یکــی از دلایــل، افزایش شــدید در 
رشــد درآمدهای مالیاتی در بودجه ســال 
جاری نسبت به سال گذشــته است و دلیل 
دیگر این اســت که در بودجه سال ۱۴۰۰ 
ســهم ارزش افزوده متعلق بــه دولت یک 
واحد درصد بیشــتر بود که امسال این یک 
واحد درصد به شــهرداری ها و دهیاری ها 

اختصاص یافته است.
این مقام مســئول در وزارت اقتصاد درباره 
میزان تحقق ســایر منابــع عمومی دولت 
نیز گفت: درآمدهای مربــوط به واگذاری 
شــرکت های دولتی تقریباً محقق نشــده 
اســت که از جمله دلایل اصلی آن می توان 
به عدم ثبات بازار سرمایه و نوسانات شاخص 
بورس طی ماه های اخیــر و کاهش انگیزه 

سرمایه گذاران به خرید سهام شرکت های 
دولتی و مقاومــت برخی از دســتگاه های 
ذی ربط با واگذاری ها و توثیق ســهام دولت 
در برخی از شــرکت های مشمول واگذاری 

و ... اشاره نمود.
رعنایی از تحقق ۹۴ درصــدی درآمدهای 
مربوط به اوراق مالــی و تحقق ۷۹ درصدی 
درآمدهای حاصل از ســود وصولی ســهام 
شرکت های دولتی در ۴ ماه نخست امسال 
خبر داد و افزود: درآمــد مصوب اوراق مالی 
در بودجه ســال جــاری ۱۰۳ همت بوده 
که ۳۳ همت تاکنون محقق شــده اســت 
که از میزان فــروش نقــدی اوراق مالی در 
دوره مذکور )حــدود ۲۳ همــت(  معادل 
۲۷ درصــد توســط بانک هــا و ۷۳ درصد 
توسط صندوق های ســرمایه گذاری و سایر 

ذینفعان بازار سرمایه خریداری شده است.
وی ادامه داد: ســود ســهام شــرکت های 
دولتی ۲۶ همــت در بودجه ســال جاری 
مصوب شــده که از ایــن مقــدار در ۴ ماه 

نخست ۷ همت محقق شده است.
رعنایی تأکید کرد: علی رغم افزایش خوبی 
که درآمدهای دولت نسبت به سال گذشته 
داشته اما نســبت به رقم مصوب متناسب با 
چهارماهه نخست ســال از عدم تحققی به 
میزان بیش از ۱۵۰ همت مواجه شده است 
که رویکرد دولــت در جبران این شــکاف 
معطوف بــه مدیریت اعتبــارات هزینه ای  
و مدیریــت تخصیــص اعتبــارات تملک 

دارایی های ســرمایه ای در چهارماهه بوده 
است.

این مقام مســئول در وزارت اقتصاد در عین 
حال اظهار امیدواری کرد که سیر درآمدها 
به گونه ای باشــد که بخشــی از کسری در 
ماه های بعد جبران شود اما احتمال تحقق 
کامل بودجه کم اســت و بالاخره کســری 

خواهد داشت.
وی درباره این که گفته می شود درآمدهای 
دولت بالا رفته اما آثــاری در زندگی مردم 
ندارد، توضیح داد: همچنان که اشــاره شد 
به لحاظ آماری بودجــه چهارماهه )با توجه 
به عدم تخصیص کامــل اعتبارات هزینه ای 
و تملــک دارایی هــای ســرمایه ای( با ۲۰ 

همت کسری محقق شــده روبرو بوده است 
و با لحــاظ هزینه هــای اجتناب ناپذیر این 
کســری در ماه های بعد هم اتفاق می افتد و 
منطقی اســت که دولت در مصارف بودجه 

مواظبت هایی داشته باشد.
وی تأکیــد کرد: دولت تمــام تلاش خود را 
برای کاهش کســری بودجــه خواهد کرد 
چراکــه تأمین کســری بودجــه از منابع 
پایه پولی موجبات افزایش تــورم را فراهم 
کــرده و بالطبع موجب لطمــه به وضعیت 
اقتصاد جامعه و معیشــت دهک های پایین 
درآمدی خواهد شــد. لذا دولــت ناچار به 
کنترل مصارف با توجه به تحقق درآمدهای 

بودجه ای است.
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چرا صادرات ایران به بنگلادش اوج نمی گیرد؟
رئیس اتاق ایران در دیدار با ســفیر جدید ایــران در بنگلادش، موانع 
تعرفه ای و مشــکلات حمل ونقل را به عنوان اصلی ترین عوامل تضعیف 

روابط تجاری ایران و بنگلادش برشمرد.
 منصور چاوشــی، ســفیر جدید ایران در داکا، پایتخــت بنگلادش در 
آســتانه عزیمت به محل مأموریت خود در داکا، با حضور در اتاق ایران 
با غلامحسین شافعی دیدار کرده و دو طرف راهکارهای تقویت تجارت 
و افزایش حجم مبادلات ایران و بنگلادش را مورد بحث و بررســی قرار 
دادند.در این دیدار غلامحســین شــافعی رئیس اتاق ایران، با اشاره به 
رشــد بالای اقتصادی بنگلادش و آغاز رویکردهای توسعه محور طی 
سالهای گذشــته در این کشور، چشــم انداز آینده اقتصادی بنگلادش 
را مثبت ارزیابی و بر لزوم تقویت زیرســاخت های تجاری ایران با کشور 

بنگلادش برای توسعه همکاری های دو کشور تأکید کرد.
او ادامه داد: با توجه به برنامه های توســعه زیرســاختی در بنگلادش، 
ظرفیت های همکاری مختلفی از جمله تأمیــن مصالح و فناوری های 
راه ســازی و ساخت وســاز مثل قیر و سیمان، ســوخت، همکاری در 
بخش ناوگان حمل ونقل و ســاخت اتوبوس، ســرمایه گذاری و توسعه 
همکاری ها در صنایع مختلف از جمله پوشــاک و همچنین حوزه های 
کشــاورزی، داروهای گیاهــی و تجهیزات پزشــکی، و بســیاری از 
زمینه های دیگر وجــود دارد.رئیس اتاق ایران تأکید کــرد: در زمینه 
تجارت با بنگلادش دو موضوع موانع تعرفه ای و مشــکلات حمل ونقل 
سایه افکنده که نیاز اســت این چالش ها تســهیل شود.شافعی افزود: 
کشور بنگلادش با برخی کشورها و همچنین اتحادیه اروپا معافیت های 
تعرفه ای برقرار کرده و لذا برای هموار کردن راه تجارت دو کشــور لازم 
است توافق تجارت ترجیحی که پیش از این نیز تصویب شده عملیاتی 
گردد.او با اشــاره به ســفر اخیر هیات اعزامی اتاق ایران بــه داکا برای 
شــرکت در اجلاس اتاق های بازرگانی عضو ســازمان دی ۸ گفت: این 
هیات در خصوص برنامه هــای همکاری از جملــه کاهش تعرفه های 
تجاری و لغو روادید تجاری بین اعضای این سازمان به رایزنی پرداخت. 
همچنین اعلام آمادگی بــرای برگزاری دور بعــدی اجلاس اتاق های 
بازرگانی هشت کشور اسلامی در حال توسعه در تهران صورت گرفت و 

از سوی اتاق های دیگر نیز از این موضوع استقبال شد.
بر اساس گزارش ســایت اتاق ایران، شــافعی ادامه داد: اتاق بازرگانی 
بوشهر اتاق معین و مسئول هماهنگی و تنظیم همکاری های دو کشور 
ایران و بنگلادش اســت. با این حال یکی از اقداماتی کــه اتاق ایران در 
دستور کار داشت، تشکیل کمیته مشترک بازرگانی ایران و بنگلادش 
بود که خوشبختانه در هفته جاری توسط هیات رئیسه اتاق ایران مورد 

تصویب قرار گرفت و به زودی این کمیته شکل خواهد گرفت.
او افزود: همچنین بر اســاس رایزنی هایی که در سفر اخیر در بنگلادش 
صورت گرفته، فدراسیون اتاق های بازرگانی بنگلادش نیز قول تشکیل 
کمیته متناظری در بنگلادش پس از تشــکیل کمیته در ایران را داده 
است.شــافعی تأکید کرد: نیاز است شناخت بیشــتری از بازارهای دو 
کشــور برای فعالان اقتصادی ایرانی و بنگلادشی ایجاد شود. همچنین 
مقدمات برگزاری رویدادهای اعــزام و پذیرش هیات های تجاری نیز با 
همکاری سفارت ایران در بنگلادش در حال انجام است که با فعال شدن 

کمیته مشترک بازرگانی این برنامه ها نیز تقویت خواهد شد.

دبیرکل شورای عالی عتف خبر داد
ح کلان ملی ح از ۴۹ طر سرنوشت ۲۰ طر

دبیر کل شــورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری )عتف( با بیان اینکه 
تعداد طرح های کلان ملی از ۴۷ طرح به ۲۰ طرح کاهش یافته اســت، 
گفت: تاکنون هیچ دســتگاه ســفارش دهنده ای کل اعتبــارات این 

طرح ها را تامین نکرده است و این طرح ها در فاز صفر قرار دارند.

دکتر پیمان صالحی در نشســت خبری با اشــاره به برگزاری جلســه 
شــورای عالی عتف پس از ۱۱ ســال با حضور رئیس جمهوری، افزود: 
جلسه شــورا با توجه به اهتمامی که رئیس جمهوری به علم و فناوری 

دارند، با حضور ایشان در ۱۲ مردادماه برگزار شد.
وی تاسیس شورای عتف را با اســتناد به ماده ۳ قانون اهداف، وظایف و 
تشــکیلات وزارت علوم، تحقیقات و فناوری مصوب سال ۸۳ دانست و 
افزود: این شورای ملی به ریاســت بالاترین مقام اجرایی کشور تشکیل 

می شود و اعضای آن از کلیه وزارتخانه ها هستند.
صالحی، سیاستگذاری و برنامه ریزی کلان، همایش و ارزیابی و بررسی 
و پیشنهاد منابع مالی مورد نیاز در حوزه های عتف را از وظایف شورای 
عتف نام برد و یادآور شد: این شورا وظایف آموزشی و پژوهشی و فناوری 
و همچنین ماموریت های بین المللی را برعهدا دارد که کمتر به آن توجه 
شده، ولی ما کارگروه آن را تشــکیل دادیم.وی با تاکید بر اینکه شورای 
عالی عتف، وزارت علوم نیســت، ادامه اداد: از ایــن رو پیگیر اختصاص 
یک درصد اعتبارات دســتگاه ها به امر پژوهــش و ۴۰ درصد اعتبارات 
شرکت ها و بانکها به امر تحقیقات هســتیم. در این زمینه نیاز است که 
نهادی در خصوص دلایل اختصاص کمتر از نیم درصد از GDP باشــد 

که این شورا در این زمینه پیگیری های لازم را دارد.
دبیر کل شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه دو مشکل 
اساسی در نظام تامین مالی عتف و نوآوری وجود دارد، خاطر نشان کرد: 
مشــکل اول ارائه کمک های بلاعوض از ایده ها و نوآوری ها است و تنها 
نهادی که در این زمینه فعال شــده، صندوق حمایت از پژوهشگران و 
فناوران کشور )بنیاد علم ایران( اســت. این صندوق دارای ۲۰ میلیارد 
تومان سرمایه است، ضمن آنکه ۵۰ میلیارد تومان نیز معاونت علمی و 

فناوری ریاست جمهوری به این صندوق اختصاص داده است.
وی حلقه مفقوده دوم را تامین مالی و ســرمایه اولیه برای شرکت های 
دانش بنیان عنــوان کرد و یادآور شــد: در کشــور نظــام مالی برای 
تامین ســرمایه هایی بیشــتر از ۱۰۰ میلیارد تومان برای شرکت های 
دانش بنیان نداریم. به عنوان مثال یکی از شرکت های دانش بنیان قادر 
به تامین دســتگاه ایکس ری مورد نیاز گمرک اســت، ولی به سرمایه 
۳۰۰ میلیارد تومانی برای تولید نیــاز دارد، ولی نهادی وجود ندارد که 
این میزان سرمایه را تامین کند.معاون پژوهشی وزیر علوم اضافه کرد: 

صندوق عتف در این راستا راه اندازی خواهد شد.
صالحی با اشــاره به ضرورت ایجاد شــبکه ملی برای همه شبکه های 
آزمایشــگاهی کشــور، گفت: در حال حاضر در هر اســتانی از سوی 
نهادهای مختلف شبکه آزمایشــگاهی راه اندازی شده و از سوی دیگر 
در کشــور برای خرید تجهیزات آزمایشــگاهی بدون توجه به آمایش 
ســرزمینی اقدام به خرید این تجهیزات شده اســت.وی با بیان اینکه 
وظیفه شــورای عتف اولویت بندی و انتخاب طرح های فناورانه است و 
مجری این طرح ها نیست، ادامه داد: ما در تلاش هستیم تا با همگرایی 
و هم افزایی در اجرای این طرح های کلان تســریع ایجاد کنیم و در این 
راستا در ســال های قبل تعداد طرح های کلان از ۴۷ طرح به ۲۰ طرح 

ملی دارای دستگاه بهره بردار رسید.

تولید

معاون صنایع عمومی وزارت صمــت گفت که از نیمه 
مرداد ماه، ۵۵ گروه قطعه باید با کــد رهگیری به بازار 
عرضه شــود و تولیدکننــدگان موظفند ایــن گروه 
تولیداتشــان را با کد رهگیری تولید و بــه بازار عرضه 

کنند.
»محمدمهدی برادران« به منظور بررسی شناسه کالا 
و کد رهگیری قطعات و لــوازم یدکی در حوزه خدمات 

پس از فروش، از انبارهای شرکت تهیه و توزیع قطعات 
و لوازم یدکی ایران خودرو )ایساکو( بازدید کرد.

وی در ایــن بازدید، کدهای شناســه قطعــات که در 
راســتای اصالت ســنجی بر روی آن ها درج می شود را 

مورد بررسی قرار داد.
برادران گفت: از نیمه مرداد مــاه، ۵۵ گروه قطعه باید 
با کد رهگیری بــه بازار عرضه شــود و تولیدکنندگان 

موظفند این گــروه تولیداتشــان را با کــد رهگیری 
تولید و به بازار عرضــه کنند، البته بــرای قطعاتی که 
در بازار بدون کد موجود اســت نیز فرصت داده شده تا 
کد رهگیری دریافت کننــد.در این بازدید، مدیرعامل 
شــرکت خدمات پس از فــروش ایران خــودرو گفت: 
این مجموعه طی چند ســال گذشــته با ارائــه ابزار و 
بهره مندی از فناوری های نوین که به صورت مســتمر 

به روزرسانی می شود این قابلیت را ایجاد کرده است که 
مردم بتوانند تفاوت کالای تقلبی و اصلی را تشــخیص 
بدهند و کالای اصل را بخرند.وی با بیان این که ایساکو 
تاکنون کد رهگیری ۵۵ گروه از قطعات همچون کیت 
کلاچ، بلبرینگ و غیره را از وزارت صمت دریافت کرده، 
گفت: ۶۰ میلیون قطعه این شــرکت هم اکنون دارای 

کد رهگیری از سوی سامانه جامع تجارت است.

و خودر

سمیه رسولی   چند وقتی است که دوباره 
احیا یا عدم احیــای وزارت بازرگانی تبدیل 
به یکی از مهم ترین مباحث اقتصاد کشــور 
شده است، موضوعی که مخالفان و موافقان 
سرسختی بین نمایندگان مجلس و بخش 
خصوصی دارد. چنــدی پیش علی بهادری 
جهرمی سخنگوی دولت خبر از عزم دولت 
برای تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و تشکیل وزارت بازرگانی داد. این طرح که 
البته طرح جدیدی نبوده و دولت دوازدهم 
نیز در ســال ۹۸ اصرار زیادی به تشــکیل 
وزارت بازرگانی داشت، موافقان و مخالفان 
زیادی دارد.بــه اعتقاد موافقان تشــکیل 
وزارت بازرگانــی، تفکیک بخــش تولید و 
تجارت می تواند به حــل چالش های فعلی 
کشــور از جمله سیاســت گذاری در حوزه 
تنظیم بازار، صیانت از حقوق مصرف کننده، 
رفع دقیق تر موانع صنایع و… منجر شــود 
اما در مقابل مخالفان تفکیــک این وزارت 
خانه معتقدند که تشــکیل مجــدد وزارت 
بازرگانی صرفاً منجر به بزرگ شــدن بدنه 
دولت، ناهماهنگی در سیاســت گذاری ها، 
ایجاد بستر فساد و رانت، هزینه تراشی های 
جدید و روان شدن فرایند واردات به کشور 
می شود.در گزارش های قبلی تحت عناوین 
چرا تشــکیل وزارت بازرگانی مهم است؟، 
تصمیمات خلق الســاعه بــه تولید ضربه 
می زند نه احیای وزارت بازرگانی، تشــکیل 
وزارت بازرگانی یک گام رو به عقب اســت، 
ناگفته هایــی از تشــکیل وزارت بازرگانی، 
مسیر مهار تورم از تشکیل وزارت بازرگانی 
نمی گذرد و آیــا احیــای وزارت بازرگانی 
مشــکل تنظیم بازار را حــل خواهد کرد؟ 
نظر فعالان بخش خصوصی و کارشناســان 
اقتصادی را درباره احیا یا عدم احیای وزارت 
بازرگانی جویا شــدیم.در گزارش فعلی نیز 
نظــرات نماینــدگان مجلــس را منعکس 

کردیم که در ادامه می آید.

تشکیل وزارت بازرگانی به سود
 کشور است

در این رابطه اقبال شاکری، عضو کمیسیون 
عمران مجلس در گفت و گو با خبرنگار مهر 
اظهار کــرد: برای تفکیــک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت باید بررسی های کارشناسی 
بیشــتری صورت گیرد و نیاز اســت که در 
جلســه ســران قوا میان رئیــس جمهور و 
رئیس مجلس مذاکراتی با حضور ریاســت 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس انجام 

شود.
وی افزود: رئیس مجلس در جلسه استیضاح 
وزیر صمت اعلام کرد کــه با دولت صحبت 
شــده تا برای تفکیک وظایــف وزارتخانه 
لایحه بفرســتند و در نهایت هر سیاســتی 
که اعمال شود، این موضوع در صحن اعلام 
شــده و موافقت نمایندگان بــه این دلیل 
بوده است. همچنین با در نظر گرفتن دیگر 
پارامترها و ســابقه موافقــت مجلس با این 
موضوع )ســوابق آن در مجمع تشــخیص 

مصلحــت نظام موجود اســت(، تشــکیل 
وزارت بازرگانی فی البداهه نیست.

ایرادات جزئی به طرح وارد است
شاکری با اشــاره به موافقت مجلس دهم با 
تشــکیل وزارت بازرگانی، گفــت: ایرادات 
جزئی به این طرح وارد شده بود که قابل حل 
اســت. این موضوع باید هر چه زودتر میان 
مجلس و دولت تعیین تکلیف شود و به یک 
توافقی برســیم. مجلس قبل با این موضوع 
موافقت کرده و حتی در مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام نیز بررسی شده است.
وی با بیان اینکه اکنــون برای وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی نیز بایــد وزیر معرفی 
شــود، ادامه داد: بهتر اســت این دو موضوع 
هرچه سریع تر و همزمان انجام شود. مجلس 
باید کار خود را پیگیــری کند و هر چه زودتر 
مســائل مرتبط با این موضوع در جلساتی با 
حضور رؤســای دو قوه و کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس حل و فصــل و گزارش آن به 
صحن ارائه شود.شــاکری افزود: هم اکنون 
حجم سنگینی از مسئولیت به وزارت صمت 
و وزارت راه و شهرســازی داده شــده است. 
این طرح به رغم اینکه به اعــداد وزرا اضافه 
می کند، امــا وزارتخانه جدیدی نیســت و 
امکانات آن موجود است. در واقع وزارتخانه 
بازرگانــی، نهــاد جدیدی نیســت که هیچ 
سابقه قبلی نداشته باشــد. به نظر می رسد 
توافق برای تشــکیل این وزارتخانه به سود 
کشور باشــدعضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اســلامی اظهار کرد: حجم زیادی از 
مطالبات در این وزارتخانه زیرساختی وجود 
دارد و هر اندازه مطمئن باشیم که با تفکیک 
اینها امورات مردم بهتر انجام می شود، نباید 

کوتاهی کنیم.

یکپارچگی امور تولید و بازرگانی 
به نفع تولید ملی است

در مقابل الله وردی دهقانی، عضو کمیسیون 

صنایع و معــادن مجلس در گفــت و گو با 
خبرنگار مهر ضمن اشــاره بــه این موضوع 
که یکی از مخالفان جدی تشــکیل وزارت 
بازرگانی اســت، تصریح کرد: واقعیت این 
است که با تفکیک وزارتخانه های بازرگانی 
و صنعت و معدن ما با مشکلات عدیده ای رو 
به رو خواهیم شدزمانیکه این دو وزارتخانه 
از یکدیگر جدا بودند، به شکل امروز درگیر 
تحریم ها نبودیم. زمانیکه این دو وزارتخانه 
از یکدیگر جدا بودند، به شکل امروز درگیر 
تحریم ها نبودیم. تحریم ها طی ۱۰ ســال 
اخیر افزایش یافته اســت و به همین دلیل 

درگیر مشکلاتی شده ایم.
وی ادامــه داد: زمانــی کــه یــک وزیر در 
رأس امــور تولیــد و بازرگانی قــرار دارد و 
هماهنگی هــای لازم را در این زمینه انجام 
می دهد، یکپارچگی امور در این زمینه ها به 
نفع کشــور و تولید ملی است. اگر بخواهیم 
مسئله تولید و بازرگانی را از هم جدا کنیم و 
هر کدام را به یک وزارتخانه بسپاریم، قطعاً با 

مشکل مواجه می شویم.

شرایط ما با کشورهای پیشرفته 
متفاوت است

دهقانی افزود: با تشــکیل وزارت بازرگانی 
خلاف اصل ۴۴ قانون اساسی عمل می کنیم 
و بــه تولید ضربــه می زنیم. زیــرا برای دو 
موضوعی که کاملًا مرتبط با یکدیگر هستند 
دو نفر تصمیم می گیرند و ایــن باعث بروز 
تعارض می شــود. مســائلی از قبیل تولید، 
اشــتغال، کار، ارزش افــزوده، جلوگیری از 
خام فروشــی و ممانعــت از ورود کالاهای 
لوکس و غیرضروری به کشــور و کالاهایی 
که امکان تولید آنها در داخل کشــور وجود 
دارد، مسائلی هستند که به یکدیگر ارتباط 

دارند و نمی توان آنها را از هم جدا کرد.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
خاطرنشــان کــرد: وضعیــت ما با شــرایط 
کشــورهای پیشــرفته کاملًا متفاوت است. 

تولیدات این کشــورها بســیار رقابتی است 
و ارزان تــر به دســت می آیــد و بنابراین آنها 
به دنبال یافتن بازار مناســب برای صادرات 
کالاها و واردات مــواد اولیه موردنیازشــان 
هستند. ما این شــرایط را نداریم و جدا کردن 
وزارت بازرگانــی از وزارت صنعت و معدن به 
معنای آسیب رســاندن به کشور است .وی در 
ادامه گفت: اجــرای قانون تمرکــز وظایف و 
اختیارات بخش کشــاورزی در وزارت جهاد 
کشــاورزی به بهبود اوضاع کمــک می کند. 
الان می بینیم که بخشی از وظایف مربوط به 
سیاست گذاری و مدیریت امور تولید و توزیع 
به وزارت جهاد کشــاورزی واگذار شده است 
و بخشــی نیز از جمله اختیــارات وزارتخانه 
صنعت و معدن اســت. هماهنگی بین این دو 
وزارتخانه مشــکل زا شده اســت. باید امور به 
صورت متمرکز در اختیار یک وزارتخانه باشد. 
اگر وزارت بازرگانی تشــکیل دهیم و بخش 
تولید و بازرگانــی را به طور کلــی از یکدیگر 
جدا کنیم، در واقع همین معضل را در ســطح 

گسترده تری در کشور خواهیم داشت.

تفکیک، کشور را واردات محور 
می کند

دهقانی خاطرنشــان کرد: همــان طور که 
به درســتی کارشناسان اشــاره می کنند، 
تشــکیل وزارت بازرگانی به واردات محور 
شــدن اقتصاد کشــور می انجامــد و این 
موضوع بــه امنیت غذایی مــا ضربه خواهد 
زد. تفکیک بخش تولید و تجارت به معنای 
ضربــه زدن به تولیــد ملی بــه معنای عام 
است که شــامل تولید خدمات هم می شود. 
تولیدات کشــاورزی که برای امنیت غذایی 
کشــور مهم هســتند نیز از این امر آسیب 
می بیننــد.وی تأکیــد کرد: بنده بــا نتایج 
گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس مبنی 
بر اینکه مســئولیت واحد تولید و تجارت به 
نفع تولید ملی است، موافق هستم. همانطور 
کــه در این گــزارش آمده اســت، وحدت 

مدیریت بخش تولید و تجارت در کشــور به 
برخورداری تولیدات ما در بازارهای جهانی 
از شرایط بهتر کمک می کند و سیاست های 
واردات و صادرات در صورت مدیریت واحد 

تولید و تجارت به ثمر خواهد نشست.

تشکیل وزارت بازرگانی، پاسخگوی 
شرایط کنونی نیست

همچنین ســید علی یزدی خواه، نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، در 
مخالفت با تشــکیل وزارت بازرگانی گفت: 
بخش اعظــم اقتصاد ما دولتی اســت و هر 
اندازه بخش عریض و طویل شود، گرفتاری 
مردم ماننــد گرفتن مجوزهــا و مراجعه به 
دستگاه های دولتی بیشــتر خواهد بود. از 
ســوی دیگر کوچک ســازی دولت اصلی 
انکارناپذیر است و بیش از سه چهارم بودجه 
سالانه کشور، اعتبارات فصل های بند »و« 
بودجه و حقــوق و دســتمزد و هزینه های 

جاری دولت ها است.
عضو کمیســیون فرهنگی مجلــس با بیان 
اینکه فربه شــدن دولت ها موجب افزایش 
هزینه می شــود، ادامه داد: بزرگ تر شدن 
دولت ها، آسیب ها را بیشتر می کند و راهکار 

مناسبی برای حل مشکلات کشور نیست.
وی با اشاره به زمان بر بودن فرآیند تشکیل 
وزارتخانه جدید، اضافه کرد: در شــرایطی 
که تشــکیل وزارت بازرگانی به عنوان یک 
راهــکار برای حل مســائل کنونی کشــور 
مطرح شــده اســت، چنانچه این تفکیک 
صورت گیرد، هفت تا هشــت ماه شاید هم 
یک سال زمان نیاز اســت تا مجدداً بررسی 
کنند ســاختار آن به چه صورت باشــد. در 
واقع با توجه بــه فرآیند طولانی تشــکیل 
وزارتخانه جدیــد، دولت ســیزدهم عملًا 

فرصت های خود را از دست می دهد. 
با توجه به فرآیند طولانی تشکیل وزارتخانه 
جدید، دولت ســیزدهم عملًا فرصت های 

خود را از دست می دهد.
یزدی خواه ادامه داد: ساختمان های تحت 
مدیریت ایــن وزارتخانــه، نیروها، تفکیک 
اعتبارات بودجه ای و دیگر موارد ضروری و 
مقدمات برای تشــکیل این وزارتخانه زمان 
بر است و پاسخگوی شــرایط کنونی کشور 
نخواهد بود.وی افــزود: موافقت یا مخالفت 
بــا تشــکیل وزارت بازرگانــی در اختیار 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی است 
کــه محدودیت هــای بودجــه را دارند و از 
سویی بعید می دانم با بزرگ تر شدن دولت 
از حجم مشــکلات و بروکراســی اداری ما 
کاسته شود و اگر این مشکلات بیشتر نشود، 
کمتر نخواهد شــد.این گزارش حاکی است 
بررســی های صورت گرفتــه از جو کنونی 
مجلس نشــان می دهد هنــوز نمایندگان 
به این جمع بندی نرســیده اند که تشکیل 
وزارت بازرگانی به نفــع اقتصاد خواهد بود 
یا بــه زیــان آن، هرچند که ظاهــراً دولت 
تصمیمــش را برای احیای ایــن وزارتخانه 

گرفته است.

خریدار  سخنگوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: حذف تدریجی قرعه کشــی 
خودرو که یکی از سیاست های وزارتخانه و 
مورد تاکید وزیر صمت اســت، به تدریج در 
حال انجام اســت و تاکنــون ۱۱ خودرو از 

شمول قرعه کشی خارج شده است.
 در بنــد )۵( از فرمــان هشــت مــاده ای 
رییس جمهور در حوزه خودرو درخصوص 
نحوه عرضه خودرو به مردم به منظور ایجاد 
شــفافیت و افزایش رضایت منــدی مردم 
آمده اســت:  ضمن حذف تدریجــی روند 
قرعه کشــی با افزایش عرضه، فرآیند فعلی 
عرضه خودرو )از طریق قرعه کشــی( فوراً 
اصلاح و شفاف سازی لازم در آن انجام شود.

در این زمینه »امید قالیباف« ســخنگوی 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت افزود: یکی 
از سیاســت های وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت حذف تدریجی قرعه کشــی خودرو 
است که وزیر صمت بارها و بارها آن را مطرح 
کرده اســت.وی بیان داشــت: بررسی روند 
قرعه کشی خودرو در ســال جاری حاکی از 

آن اســت که در هر مرحله تعداد بیشتری از 
خودروها از قرعه کشــی خارج شده اند که 
این مهم به دلیل افزایــش تولید خودروی 
کامل بوده است.قالیباف ادامه داد: اکنون در 
گروه خودروسازی سایپا به جز خودروهای 
کوئیــک اس و ســاینا اس کــه هنــوز در 
فرآیند قرعه کشی هســتند، بقیه خودروها 
از قرعه کشــی خارج شــده و بــه صورت 

پیش فروش عرضه می شوند.
وی گفــت: در گروه صنعتــی ایران خودرو 
نیــز تاکنون چهار خــودروی تــارا با دنده 
اتوماتیک، تارا دبا دنده دســتی، دنا پلاس 
توربوشارژ و دنا پلاس توربوشارژ اتوماتیک 

از قرعه کشی خارج شده است.
ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اضافه کرد: امســال با در پیش گرفته شدن 
شیوه قرعه کشــی یکپارچه، شاهد برقراری 
ثبات در بــازار بودیــم و رفتارهای هیجانی 
و تقاضاهــای کاذب رو به کاهش گذاشــت 
و در چند مــاه اخیر قیمت هــا در بازار روند 
کاهشی داشته اســت.وی تصریح کرد: در 

قرعه کشــی ها نیز شــاهد کاهش تقاضای 
ســفته بازی و واســطه گری بودیــم و بــا 
مدیریتی که در عرضه اتفــاق افتاد، تعداد 
بیشــتری از خودروها از قرعه کشی خارج 

شدند.
قالیباف در پاســخ به اینکه چه زمانی شاهد 
حذف قرعه کشــی ها در فروش فوق العاده 
خودرو خواهیم بود، خاطرنشــان کرد: این 
گام بعدی خواهــد بود و بــا افزایش تولید 
می توان تعــداد خودروهای بیشــتری را از 
طریق فروش فوق العاده از قرعه کشی خارج 
کرد.وی یادآوری کــرد: اکنون خودروهای 
کوئیک، کوئیک آر )دو رنگ(، وانت ســایپا 
۱۵۱ و همــه محصولات زامیــاد به صورت 
فــروش فوق العــاده از قرعه کشــی خارج 
شده اند.ســخنگوی وزارت صمــت اظهار 
داشت: در ایران خودرو، مساله کمی متفاوت 
اســت و این گروه صنعتی در گام نخست دو 
خودروی هایما و تارا را برای کشــف قیمت 

پایه در بورس کالا عرضه کرد.
وی افــزود: در گام بعــدی، خودروهای پژو 

پارس و پژو ۲۰۶ تیپ دو وارد بورس خواهد 
شد که در این صورت دست این خودروساز 
بــرای تامین نقدینگی در راســتای رشــد 
تولید و خروج خودروها از قرعه کشــی بازتر 
می شود.قالیباف خاطرنشــان کرد: اکنون 
گروه ســایپا اعلام کرده که تولید خودروی 
ناقص را به صفر رســانده و این مهم به زودی 

در ایران خودرو نیز انجام می شود.
 تاکنون خودروهای تــارا با دنده اتوماتیک، 
تارا با دنده دستی، دنا پلاس توربوشارژ و دنا 
پلاس توربوشارژ اتوماتیک از ایران خودرو، 
ســاینا اس، کوئیــک اس، کوئیــک آر بــا 

گیربکس معمولی و رینــگ آلومینیومی و 
کوئیک با گیربکس معمولی از گروه سایپا، 
ایکس ۵۵ اکســلنت اســپورت، ایکس ۵۵ 
پرو اکسلنت اســپورت و تیگو ۸ پرو پرمیوم 
از مدیران خــودرو در طرح هــای مختلف 
مشــارکت در تولید، پیش فــروش، فروش 
فوق العاده و فــروش فوری از قرعه کشــی 
خارج شــده اند.وی همچنیــن از برگزاری 
ســومین نوبــت قرعه کشــی یکپارچــه 
خودروها در نیمه نخســت شهریورماه خبر 
داد و گفت: اطلاعات تکمیلی در این زمینه 

متعاقبا اعلام خواهد شد.

ویی با کد رهگیری به بازار عرضه می شود وه قطعه خودر ۵۵ گر
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وگاه های حرارتی ۴ هزار مگاوات  ظرفیت نیر
افزایش یافت

 سرپرست معاونت توسعه طرح های شرکت برق حرارتی گفت: باهدف 
افزایش تــوان تولید برق و کمک به کاهش خاموشــی ها در تابســتان 
امســال، بیش از چهار هزار مگاوات برق در مدت کمتر از یک ســال به 

ظرفیت نیروگاه های حرارتی افزوده شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »محمد رمضانی«  افزود: 
این میزان افزایــش ظرفیت نیروگاهــی از طریق احــداث ۱۷ واحد 
نیروگاهی به ظرفیت ســه هــزار و ۲۷ مــگاوات و اجــرای طرح های 
ارتقای توان عملی واحدهای گازی و ســیکل ترکیبی و همچنین رفع 
محدودیــت نیروگاه های بخاری بــه ظرفیت یک هــزار و ۳۵ مگاوات 

به دست آمده است.
وی ادامــه داد: پروژه های ســنکرون شــده در این بازه زمانی شــامل 
واحدهای گازی نیروگاه های هنگام، پاســارگاد قشم، میان رود، آریان 
زنجان )دو واحد(، ایران ال ان جی )ســه واحد(، مهتاب کویر )دو واحد( 
و شهید باکری بوده است.سرپرســت معاونت توسعه طرح های شرکت 
بــرق حرارتی خاطرنشــان کرد: همچنیــن در این مــدت واحد بخار 
نیروگاه های جهرم، هریس، ارومیه، چابهار، بعثت پارس جنوبی و غرب 

کارون به بهره برداری رسیده است.
رمضانی با اشــاره به اجرای پروژه های ارتقای توان تولید نیروگاه های 
موجود برای افزایش پایداری شبکه برق کشور، گفت: در پی انجام این 
طرح حدود ۹۳۵ مگاوات از طریــق ارتقای توان عملی واحدهای گازی 
و ســیکل ترکیبی و ۱۰۰ مگاوات از طریق رفع محدودیت نیروگاه های 

بخاری به ظرفیت تولید برق حرارتی کشور افزوده شده است.
وی ادامه داد: براین اســاس در راســتای پروژه های افزایش توان تولید 
برق برای روزهای اوج مصرف تابستان امســال مجموعاً تاکنون بیش 
از چهارهزار مگاوات در مدت کمتر از یک ســال به ظرفیت نیروگاه های 
حرارتی افزوده شده که این میزان رشــد ظرفیت در چنین بازه زمانی 

طی چند دهه گذشته کم سابقه بوده است.
سرپرســت معاونت توســعه طرح های شــرکت برق حرارتی ظرفیت 
نیروگاه های حرارتی کشورمان با انجام اقدامات یاد شده از مرز ۷۲ هزار 
مگاوات عبور کرده است، افزود: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته در 
چند روز آینده با اتصال چندین واحد جدید نیروگاهی به شبکه، رکورد 

افزایش ظرفیت نیروگاه های حرارتی کشور شکسته خواهد شد.

وزان  تاسیسات دریایی میدان مشترک فر
هیچ گونه نشتی نفتی ندارد

مدیر منطقه عملیاتی خارگ وجود هرگونه نشــتی نفت در تاسیسات 
دریایی میدان مشترک فروزان را تکذیب کرد.

به گزارش روابط عمومی شــرکت نفت فلات قاره ایران، در پی انتشــار 
گزارش هایی مبنی بر آلودگی ســاحل کنگان اســتان بوشهر با منشا 
میدان مشترک فروزان، »علیرضا متعالی« با رد این موضوع، بر صحت 
کارکرد دستگاه ها و عدم وجود هرگونه نشــتی نفت در تاسیسات این 

میدان مشترک تاکید کرد.
وی افزود: در پی دریافت گزارش هایی از اداره بنادر و دریانوردی استان 
بوشــهر مبنی بر وجود لکه نفتی در نزدیکی میدان مشترک فروزان در 
منطقه عملیاتی خارگ در روزهای ۱۳ و ۱۹ مرداد، پایش های دریایی 
و هوایی در محدوده نقاط گزارش شده انجام شــد و هیچ گونه نشتی از 

تاسیسات دریایی مشاهده نگردید.
متعالی گفت: برخی گزارش های منتشــر شده در ســیمای استانی و 
سایت های خبری منشا آلودگی نفتی سواحل جنوبی کنگان را به بروز 
اشکال در این تاسیسات مرتبط دانســته بودند که با بررسی های دقیق 
انجام شده مشخص شــد این موضوع صحیح نبوده و با اطمینان اعلام 
می دارد فعالیت عادی عملیاتی بدون هیچ اشــکالی در تمامی چند ماه 

گذشته در این میدان مشترک جریان داشته و دارد.
مدیر منطقــه عملیاتی خارگ افــزود: با توجه به فاصلــه حدود ۲۷۰ 
کیلومتری ساحل آلوده شده با تاسیسات دریایی میدان فروزان، الگوی 
جریان های غالب دریایی و تجارب عملیاتی، باید ســایر احتمالات را به 
عنوان منشا آلودگی مورد بررســی قرار داد و معمولا در این گونه موارد 
پس از بررسی مشــترک و اطمینان از مستندات موجود، منشا آلودگی 

اعلام می گردد.
وی در پایان گفت: این شــرکت بــه عنوان یکی از فعــالان نفتی حوزه 
دریایــی خلیج فارس آمادگی همــکاری کامل خود را با کارشناســان 
محترم اداره بنادر و دریانوردی جهت بررســی میدانــی نرم افزارهای 
مورد استفاده جهت مدل ســازی و ردیابی مسیر حرکت لکه های نفتی 

در دریا اعلام می دارد.

وزانه ۸۰ هزار بشکه  زمینه فرآورش ر
 میعانات گازی پارس جنوبی تا پایان امسال 

فراهم می شود
مدیرپالایشــگاه دوم مجتمع گازی پارس جنوبی گفت: با بهره برداری 
کامل واحد مرکاپتان زدایی این پالایشــگاه، تا پایان سال جاری بهبود 
درکیفیت و فرآورش حداکثری روزانه ۸۰ هزار بشکه میعانات گازی در 

این منطقه محقق می شود.
به گزارش روابط عمومی شــرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، روز ســه 
شنبه به نقل از حســین باغبان افزود: پالایشــگاه دوم به عنوان اولین 
پالایشــگاه در حال تجهیز  واحــد مرکاپتان زدایــی از میعانات گازی 

)DMC( در سطح مجتمع گازی پارس جنوبی است.
مدیر پالایشگاه دوم مجتمع گازی پارس جنوبی با اشاره به بخش های 
مختلف ایــن واحد گفــت: این پــروژه، شــامل احــداث واحدهای 
مرکاپتان زدایی میعانات گازی، خنثی ســازی پســاب کاســتیکی و  
سرویس های وابســته است که پیش بینی شده اســت روزانه ۸۰ هزار 
بشــکه میعانات را فرآورش کند.وی اظهار کرد: احداث یک دســتگاه 
مخزن ذخیره ســازی آب آتش نشــانی جدید در محدوده مخزن آب 
آتش نشــانی موجود پالایشــگاه و پســت جدید برق نیز در این واحد 
پیش بینی و راه اندازی شــده اســت.باغبان با بیان اینکه این واحد از 
دی ماه ســال ۱۴۰۰ به بهــره برداری اولیه رســیده اســت، افزود: با 
وجود تکمیل نشــدن ۱۰۰ درصدی واحد یاد شــده اما در زمان حاضر 
با تمهیدات زیست محیطی، توانایی دارد تا سقف ۱۰۰ واحد در میلیون 
)PPM( مرکاپتان زدایی از میعانات را انجــام دهد که نقش موثری در 
ارتقا کیفیت محصول دارد.وی با اشــاره به راه اندازی کامل بخش های 
مختلف این واحد گفت: پیش بینی شده اســت که تا پایان سال جاری 
این واحد به طور کامل به بهره برداری برســد و نقش موثری در ارتقای 

کیفیت و فرآورش ۸۰ هزار بشکه میعانات گازی ایفا کند.

و نیر

دبیر انجمــن ســازندگان و تأمین کننــدگان کالا و 
خدمات انرژی های تجدید پذیر گفت: پنج ماه از سال 
گذشته است ولی متأسفانه افزایش نرخ خرید تضمینی 

انرژی تجدید پذیر هنوز ابلاغ نشده است.
 نشست خبری انجمن ســازندگان و تأمین کنندگان 
کالا و خدمات انرژی های تجدید پذیر در اتاق بازرگانی 
برگزار شد. در این نشست ســید محمد جواد موسوی 
نایب رئیس انجمن با اشــاره به اینکه انجمن در ســال 
۱۴۰۰ تأسیس شده اســت گفت: این انجمن فعالین 

صنعت تجدیدپذیر را پوشش می دهد.
وی با اشــاره به اینکــه این انجمن حــدود ۲۰۰ عضو 
شامل شرکت های پیمانکار، ســازنده، تأمین کننده، 
مشاور، توسعه دهنده و ســرمایه گذار و سایر خدمات 
نیروگاه هــای تجدیدپذیــر در ۲۴ اســتان کشــور 
هســتند تصریح کرد: تاکنون کمیته های سازندگان 
و پیمانکاران تشــکیل شــده اســت و کمیته تأمین 

کنندگان و مشاوران هفته آینده تشکیل می شود.

در این نشســت حمید رضا صالحی، رئیس 
هیأت مدیــره انجمن تصریح کــرد: انجمن 
ساتکا پیشــنهاد می کند که در جهت ترویج 
انرژی های تجدیدپذیر در کشــور، یک روز 
در سال به عنوان روز ملی انرژی های تجدید 

پذیر تعیین شود.
وی تصریح کرد: برای تعیین این روز می توان 

از تاریخ تولد شــخصیت های برجســته علمی که در 
زمینه انرژی های تجدیدپذیر زحمات فراوان کشــیده 
اند، مانند دکتــر فرهنگی، مهندس حاجی ســقطی، 
دکتــر بهادری نــژاد، دکتر یعقوبی و ســایر اســاتید 
اســتفاده نمود. در این روز تشــکل ها و فعالین حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر اقــدام به برگزاری رویدادها در 
جهت فرهنگ سازی انرژی های تجدیدپذیر در کشور 

کنند.
حمید رضا صالحی، خاطرنشــان کــرد: بیش از ۸۰ 
درصــد یعنی بیش از چهــار پنجــم از نیروگاه های 

تجدیدپذیر احداث شــده در سال ۲۰۲۱ 
از نیروگاه هــای تجدیدپذیر بوده اســت. 
دنیــا بــه ســمت اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیــر مــی رود، ولی ما متأســفانه 
درجا می زنیــم. در برنامــه پنجم هدف ۵ 
هزار مــگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر اعلام 
شــد که به آن نرســیدیم و همان هدف را 
مجدد در برنامه ششــم قرار دادیــم و اکنون که در 
انتهای برنامه ششم هســتیم، هنوز به هزار مگاوات 

نیروگاه تجدیدپذیر نرسیده ایم.
وی گفت: در کشــور آلمان حدود ۳۷ هــزار مگاوات 
نیروگاه خورشــیدی کوچک مقیاس اغلب روی سقف 
خانه ها احداث شــده اســت. این یعنی حدود و سوم 
ظرفیت خورشیدی آلمان روی خانه هاست. در حالی 
که ما در ایران نتوانســته ایم این ظرفیت را فعال کنیم. 
اگر دولت نرخ خرید تضمینی را بدرستی تعیین کند و 
تسهیلات مناسب در اختیار مالکین خانه ها قرار دهد، 

توســعه تصاعدی نیروگاه های خورشیدی روی سقف 
خانه های مردم ایجاد می شود.

فاطمه حســامی، دبیر انجمن گفت: پنج ماه از ســال 
گذشــته اســت ولی متأســفانه افزایش نــرخ خرید 
تضمینی هنوز ابلاغ نشده اســت. لذا دویست شرکت 
بخش خصوصی به وزیر نیرو نامه نوشتند و درخواست 
افزایش صد درصــدی نرخ های خریــد تضمینی برق 
خورشیدی انشعابی را داشتند تا احداث این نیروگاه ها 
مجدداً اقتصادی شــوند. همچنیــن تاکنون یازده 
نماینــده مجلس، هفت اتــاق بازرگانی از سراســر 
کشور و چهار اســتاندار به وزیر نیرو در این خصوص 

نامه نوشته اند.
وی اظهار کرد: حســن پور نماینده اســتان کرمان به 
ما گفته اند کــه افزایش نرخ حــدود ۵۰ درصد حرف 
غیرکارشناسی است، و در صورتی که وزیر نیرو افزایش 
نرخ های ناکافی را ابــلاغ کنند، ایشــان را به مجلس 

احضار و از ایشان حتماً سوال خواهند پرسید. 

انرژی

ســمیرا ربیع   رئیــس هیئــت مدیره 
انجمن ســازندگان و تامین کنندگان کالا 
و خدمات انرژی های تجدیدپذیر)ســاتکا( 
گفت: امکان احداث یــک میلیون نیروگاه 

خورشیدی خانگی در کشور وجود دارد.
 »حمیدرضا صالحی« در نشســت خبری 
انجمن ســاتکا، اظهار کرد: بــا احداث این 
تعداد نیروگاه خورشیدی خانگی پنج هزار 
مــگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشــورمان 

افزوده خواهد شد.
وی ادامــه داد: بیــش از ۸۰ درصــد یعنی 
چهارپنجــم از نیروگاه های  احداث شــده 
در ســال ۲۰۲۱ از نیروگاه های تجدیدپذیر 
بوده اســت و جهان به ســمت اســتفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر می رود، اما در کشور 

ما هنوز این بخش جدی گرفته نمی شود.
رئیــس هیــات مدیــره انجمــن ســاتکا 
خاطرنشــان کرد: در برنامــه پنجم هدف 
احداث ۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
اعلام شــد که به آن نرسیدیم و همان هدف 
را مجدد در برنامه ششــم قرار دادیم. اکنون 
که در انتهای برنامه ششــم هستیم، هنوز 
به تولید هزار مــگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 

نرسیده ایم.
صالحی گفت: در کشــور آلمان حدود ۳۷ 
هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی کوچک 
مقیــاس اغلب روی ســقف خانه ها احداث 
شده اســت؛ یعنی حدود دوســوم ظرفیت 
خورشــیدی آلمان روی خانه هاســت، در 
حالی که مــا در ایــران نتوانســته ایم این 

ظرفیت را فعال کنیم.
وی ادامه داد: اگر دولت نرخ خرید تضمینی 
را به درستی تعیین کند و تسهیلات مناسب 
در اختیار مالکان خانه ها قرار دهد، توســعه 
تصاعــدی نیروگاه های خورشــیدی روی 

سقف خانه های مردم سرعت می گیرد.

تعیین روزی به نام تجدیدپذیرها
رئیس هیات مدیره انجمن ساتکا بیان کرد: 
انجمن ساتکا پیشنهاد می کند که در جهت 
ترویج انرژی های تجدیدپذیر در کشور، یک 
روز در ســال به عنوان روز ملی انرژی های 
تجدیدپذیر تعیین شــود و برای تعیین این 
روز می توان از تاریخ تولد شــخصیت های 
برجســته علمی که در زمینــه انرژی های 
تجدیدپذیر زحمــات فراوان کشــیده اند 

استفاده کرد.
صالحی خاطرنشــان کــرد: در ایــن روز 
تشــکل ها و فعــالان بخــش انرژی های 
تجدیدپذیر اقــدام به برگــزاری رویدادها 
انرژی هــای  در جهــت فرهنگ ســازی 

تجدیدپذیر در کشور کنند.
در ادامــه »محمود کریمــی« عضو هیات 

مدیره انجمن ســاتکا گفت: چند سال است 
که افزایش نرخ های خرید تضمینی وزارت 
نیرو کمتر از تورم و افزایش قیمت تجهیزات 
نیروگاه های خورشیدی اســت؛ لذا توسعه 
نیروگاه های خورشیدی انشــعابی با رکود 

روبرو شده است.
وی ادامــه داد: تعییــن نرخ هــای خرید 
تضمینی برق خورشــیدی به میزان کمتر 
از موردنیــاز، توجیه پذیــری اقتصــادی 
نیروگاه ها را با مشــکل روبــرو می کند و در 
نتیجــه متقاضیــان احــداث نیروگاه ها از 
تجهیزات با کیفیت پاییــن و بعضاً تقلبی و 
اجراهای ضعیف تر اســتفاده می کنند، لذا 
می توان گفت که عدم افزایش نرخ به میزان 
کافی موجــب کاهش کیفیــت پروژه های 

خورشیدی می شود.

ادارات دولتی روی سقف خود 
نیروگاه های خورشیدی نصب کنند

»سید محمدجواد موســوی« نایب رئیس 
هیات مدیــره انجمن هم در این نشســت 
گفت: هزاران اداره دولتی در سراسر کشور 
وجود دارد کــه مصرف بــرق قابل توجهی 
دارند. وزارت نیرو می بایست مصوبه هیات 
وزیران در خصــوص الــزام ادارات دولتی 
به تامیــن ۲۰ درصــد از بــرق مصرفی از 

انرژی های تجدیدپذیر را اجرا کند.
وی افزود: بدین وســیله هم میــزان قابل 
توجهی برق تجدیدپذیر تولید می شود که 
تولید در محل مصرف است، هم مقداری از 

کسری کشور جبران می شود.
این فعــال انرژی هــای تجدیدپذیر گفت: 
دســتورالعمل ابلاغــی وزارت نیــرو در 

اسفندماه مبهم اســت و اهرم فشار جریمه 
روی قبوض را کامل مشــخص نکرده است. 
درخواســت مــا از وزیر نیرو این اســت که 

مصوبه فوق را اصلاح و ابلاغ کند.
نایب رئیس هیــات مدیره انجمن ســاتکا 
گفت: در کشــور با کمبود آب روبرو هستیم 
که موجب بایر شــدن زمین های کشاورزی 
بســیاری شــده اســت. اگر دولــت برای 
صاحبان زمین های کشــاورزی تسهیلات 
مناســب برای احداث نیروگاه خورشیدی 
در نظر بگیرد، کشــاورزان می توانند مزارع 
خورشیدی به جای مزارع کشاورزی احداث 
کنند که ضمن عــدم نیاز بــه آب، موجب 
ایجاد درآمــد و معیشــت جایگزین برای 

کشاورزان می شود.
محمدحسن غفوری، مدیر اجرایی انجمن 
ســاتکا هم گفت: بیش از ۸۰۰ شــهرک و 
ناحیه صنعتی در کشــور وجــود دارد که 
شــامل ۴۷ هــزار و پانصد واحــد صنعتی 
هســتند. اگر هر کدام از این واحدها ۲۰۰ 
کیلووات نیروگاه خورشــیدی روی سقف 
خود نصب کنند، نزدیــک ۱۰ هزار مگاوات 
نیروگاه خورشیدی به ظرفیت کشور اضافه 
می شــود که برابر کل هدف اعلامی وزارت 
نیرو در مجلس در زمان دریافت رای اعتماد 

است.
وی افــزود: اجرایی شــدن ایــن موضوع 
نیازمند افزایش نرخ هــای خرید تضمینی 
برق به میزان کافی و نیز باز شــدن مســیر 

تسهیلات است. 
همچنیــن زمین هایــی در شــهرک های 
صنعتی دوردســت وجود دارد که متقاضی 
ندارنــد و بــرای احــداث نیروگاه هــای 
خورشیدی کوچک مقیاس مناسب هستند 
که این موضوع نیازمند صدور پروانه احداث 
توسط ساتبا است که قول همکاری داده اند.

خ خرید تضمینی انرژی تجدیدپذیر هنوز ابلاغ نشده است افزایش نر

در پالایشگاه های فراسرزمینی

وش بیشتر نفت و خنثی سازی تحریم ها با سهامداری  امکان فر
خریدار  عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس بــا بیان اینکه دولــت قبل در حوزه 
پالایشــگاه های فراســرزمینی عملکــرد 
خوبی نداشــت، گفت: ســهامداری ایران 
در پالایشــگاه های فراســرزمینی عــلاوه 
بر صــادرات خدمــات فنی و مهندســی، 
امــکان فــروش تضمینی و بیشــتر نفت و 

خنثی سازی تحریم ها فراهم می کند.
 در حال حاضر بازار مواد شیمیایی حاصل از 
پتروپالایشگاه ها رو به رشد است و به همین 
دلیل اســتراتژی اصلی در ایــن زمینه نیز 
توسعه و ساخت پتروپالایشگاه های متعدد 

در سطح کشور است.
برای تامین بنزین مصرفی کشــور نیز نیاز 
جدی بــه افزایش ظرفیت تولیــد بنزین از 
طریق پالایشــگاه ها داریم؛ امــا نکته ای در 
خصوص خنثی ســازی تحریم هــا وجود 
دارد و آن اینکــه ســاخت پالایشــگاه ها و 
پتروپالایشــگاه ها بــرای تبدیــل نفت به 
فرآورده های نفتی بســیار زمان و هزینه بر 

است.
در  ســهامداری  کارشناســان  به زعــم   
پالایشگاه های فراسرزمینی و ارائه خدمات 
به آنها می توانــد گزینه ی مناســبی برای 
تبدیل نفت کشورمان به فرآورده های نفتی 

و خنثی سازی تحریم ها باشد.
وزارت نفت دولت ســیزدهم ســهامداری 
در پالایشگاه های فراســرزمینی به ویژه در 
آمریکای لاتین را در دســتور کار قرار داده 
است. کشــورهایی نظیر ونزوئلا که نیاز به 
خدمات فنی و مهندســی کشــورمان در 
حوزه ی انرژی دارند، گزینه های مناســبی 

در این ارتباط به حساب می آیند.

حوزه ی انرژی توانمندی های فنی 
و مهندسی خوبی داریم

»الهویــردی دهقانی«، عضو کمیســیون 
صنایع و معــادن مجلس، با اشــاره به این 
موضوع که ارائه خدمات فنی و مهندســی 
برای کشــورهای منطقه و جهــان باید در 
اولویت ما قرار بگیرد، اظهــار کرد: ما از این 
توانمندی برخورداریم کــه علاوه بر تامین 
نیازهای داخلی خودمان به کشــورهای در 
حال توســعه ی دیگر نیز خدمات بدهیم و 
از این فرصت به نفع خودمــان بهره ببریم. 
می توانیم با استفاده از نیروی انسانی خبره 
و توانمند ایرانی به کشورهایی از منطقه که 
نیازمند هســتند، خدمات فنی و مهندسی 

صادر کنیم.
وی ادامــه داد: انتظــار مــا این اســت که 
وزارتخانه های مختلــف ارائه  خدمات فنی 
و مهندسی به دیگر کشــورها را در دستور 
کار خود قــرار دهند تا ضمــن بهره برداری 
حداکثــری از ایــن فرصــت از مزایای آن 

بهره مند شویم.
این نماینده مجلس تاکید کــرد: در دنیای 
امــروز خدمــات می تواند ماننــد یک کالا 
به کشــورهای دیگر صادر شــود. این اقدام 
می تواند برای کشــور ارزآوری و اشــتغال 

آفرینی داشته باشد.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
گفت: ما در حوزه ی انــرژی توانمندی های 
فنی و مهندســی خوبی داریم. می توانیم با 
ارائه ی این خدمات به کشــورهای دوست 
ضمــن اینکه بــه آن ها کمــک می کنیم، 
خودمان نیز نفــع ببریم. ارائــه ی خدمات 
فنی و مهندســی به دیگر کشورها می تواند 

فرصتی برای ما باشد که در راستای ارتقای 
توانمندی های خودمــان گام برداریم. این 
یک سیاســت برد-برد است و می توان از آن 

نهایت بهره برداری را کرد.

اقدام وزارت نفت دولت سیزدهم 
بسیار خوب است

وی بیان کــرد: اقدامی کــه وزارت نفت در 
خصوص ســهامداری در پالایشــگاه های 
فراســرزمینی در آمریکای لاتین و ارائه ی 
خدمات فنی و مهندسی به آن ها در دستور 
کار قرار داده، بســیار به جا و مناسب است. 
این سیاستی است که کشــورهای غربی و 
پیشرفته از ســال ها قبل در پیش گرفته اند 
و با ارائه ی خدمات فنی و مهندسی به دیگر 
کشورها از مزایای آن بهره مند می شوند. این 
کشــورهای پیشــرفته ارائه خدمات فنی و 
مهندسی در حوزه های مختلف را در انحصار 
خودشــان دارند. ایران نیز می تواند به این 

حوزه وارد شود و از آن سود ببرد.
دهقانی افزود: ما از طریــق ارائه ی خدمات 
فنی و مهندســی بــه دیگر کشــورها در 
عرصه هــای مختلــف می توانیــم پیوند 
خودمان را با آنها افزایش دهیم و در راستای 
توســعه ی روابط تجاری و سیاســی خود با 

این کشورها گام برداریم.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
گفت: در حوزه پالایشگاه های فراسرزمینی 
فرصت هــای زیادی بــرای ایــران وجود 
دارد؛ اما متأسفانه طی ســال های گذشته 
و دولت قبل عملکرد خوبــی در این زمینه 
نداشته ایم و نتوانســته ایم از شرایط موجود 
بهره لازم را ببریم. علاوه بر صادرات خدمات 

فنی و مهندســی، با ســهامداری ایران در 
پالایشگاه های فراسرزمینی، امکان فروش 
تضمینــی و بیشــتر نفت و خنثی ســازی 

تحریم ها فراهم خواهد شد.
به گفته ی وی، در کشــورهایی مانند چین 
و کشــورهای اروپایــی که نیاز بــه انرژی 
دارند، این امکان برای ما وجود داشــت که 
در پالایشــگاه های آنها همکاری داشــته 
باشــیم یا خودمان به تاسیس پالایشگاه در 
این کشــورها بپردازیم و امروز نفت را خام 
نمی فروختیم و با این شــدت امکان تحریم 

نفت ما وجود نداشت.

راهکار مناسب برای خنثی سازی 
تحریم های نفتی

دهقانــی تصریح کــرد: وقتی مــا از طریق 
پالایشــگاه های فراســرزمینی در دیگــر 
کشورها فعالیت می کنیم، در واقع فروشنده 

و خریدار خودمان هســتیم و امکان تحریم 
وجود ندارد. بــه این ترتیب، نفــت خود را 
تبدیل به گازوئیل، بنزین و دیگر فرآورده ها 

می کنیم و آن را به فروش می رسانیم.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
ادامــه داد: همــکاری در دیگر کشــورها 
ازجمله کشــورهای منطقه ماننــد عراق، 
لبنان، یمن و... در زمینه ی پالایشــگاه های 
فراســرزمینی و یــا مشــارکت در ایــن 
پالایشگاه ها در کشورهای آمریکای لاتین 
می تواند راهکار مناسبی برای خنثی سازی 
تحریم هــای نفتی باشــد. به طــور مثال، 
ونزوئلا هم به لحاظ سیاســی با ما همســو 
و هــم تولیدکننده ی نفت اســت. از طرف 
دیگر، این کشور در قاره ی آمریکا قرار دارد؛ 
بنابراین می توانیم از پتانسیل این کشور در 
این قاره بهره برداری کنیم و منافع خودمان 

را پیش ببریم.



 باید با متخلفان برخورد شود
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ماجرای ارزش افزوده ترخیص مواد اولیه دارویی
و گران می شود  دار

رئیس هیأت مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، 
نسبت به تبعات مستثنی شدن مواد اولیه دارویی از کالاهای اساسی به 

هنگام ترخیص از گمرک هشدار داد.
محمد عبده زاده،  گفت: بر اســاس تصمیم ســران قوا، دولت تصمیم 
گرفت برای اینکه قیمت کالاهای اساســی بالا نرود، دریافت ۹ درصد 
ارزش افزوده هنگام ترخیــص کالا از گمرک را بــه یک درصد کاهش 
دهد.وی با تاکید بر اینکــه دارو به عنوان اســتراتژیک ترین کالا تلقی 
می شود، افزود: متأسفانه ترخیص مواد اولیه دارویی از گمرک مشمول 
یک درصد ارزش افزوده نبوده و بر اســاس ۹ درصد ارز نیمایی محاسبه 

می شود.
عبده زاده ادامه داد: مصرف کننده دارو بر خلاف سایر کالاهای اساسی، 
نقش در مقدار مصــرف دارو ندارد و بر اســاس نیاز بیماران اســت که 
دارو مصرف می شود. بنابراین، اگر قرار بر این باشــد که دارو در هنگام 
ترخیص از گمرک مشــمول یک درصد ارزش افزوده کالاهای اساسی 
نشود، مشکلات زیادی را برای شرکت های دارویی و مصرف کنندگان 
دارو ایجاد خواهد کرد.رئیس هیأت مدیره ســندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انســانی ایران افزود: ســال گذشــته دریافت ۹ درصد ارزش 
افزوده بر اساس ارز ۴۲۰۰ تومانی بود و امســال با ارز نیمایی محاسبه 
می شــود. به طوری که وارد کننده مواد اولیه دارو می بایست به ازای هر 

دلار، ۲,۳۴۰ تومان به گمرک پرداخت کند.
وی گفت: چنین شــرایطی باعث خواهد شــد که در تولید نهایی دارو 
شاهد افزایش ۱۶ درصدی قیمت ها باشیم که عملًا منجر به گرانی دارو 

خواهد شد.
عبده زاده افزود: دریافت ۹ درصد ارزش افزوده با ارز نیمایی، دو مشکل 
عمده برای تولید کننــدگان دارو به دنبال دارد. نخســت، اینکه باعث 
خواهد شد که نیاز شــرکت های دارویی به نقدینگی به شدت افزایش 
یابــد و دوم، اینکه اگر این وضعیــت تغییر نکند، برخی شــرکت های 
دارویی مجبور خواهند شــد کالای خود را ترخیص نکنند و یا اینکه اگر 
ترخیص کنند، مجبور به افزایش قیمت محصولات خود خواهند بود که 
در نتیجه آن، این بیماران هستند که باید این افزایش قیمت را بپردازند.

رئیس هیأت مدیره ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 
گفت: از همین رو، نامه ای به دبیرخانه ستاد ســران قوا نوشته ایم که تا 

الان هیچ پاسخی نداده اند.

وی افزود: ما معتقدیم در موضوع ترخیص کالاهای اساسی، باید یکسان 
برخورد شود. یعنی اینکه هر تصمیمی که سران قوا گرفته اند، مشمول 

دارو و مواد اولیه دارویی هم شود.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست تاکید کرد
وم تبیین دستاوردهای دولت مردمی  لز

 در بخش محیط زیست
 معاون رییس جمهــور و رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت از 
معاونان این ســازمان و مدیران کل محیط زیســت استان ها خواست 
در هفته دولت نسبت به تبیین دســتاوردهای دولت مردمی در بخش 

محیط زیست اقدام کنند.
به گزارش سازمان حفاظت محیط زیست، علی سلاجقه در جلسه ستاد 
بزرگداشت هفته دولت که با حضور معاونان و مدیران کل محیط زیست 
اســتان ها به صورت حضوری و ویدیوکنفرانســی برگزار شــد، ضمن 
تسلیت ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان و یاران با وفایش و با اظهار 
تاسف از درگذشت دوتن از محیطبانان منطقه حفاظت شده ارسباران 
دراثر تصادف خودرو و حادثه قتل برومند نجفی محیطبان کرمانشاهی، 
تاکید کرد: از تمامی ظرفیت های حقوقی و قضایی جهت بررسی اهمال 
کاری ها و شناسایی مقصران حادثه قتل مرحوم نجفی استفاده خواهیم 
کرد.  وی در عین حال بــر اصلاح قانون حمایــت از محیطبانان  تاکید 
و تصریح کرد که این موضوع در دســتور کار ســازمان حفاظت محیط 

زیست و مجلس شورای اسلامی قرار دارد.
رییس سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه با اشاره به در پیش بودن 
هفته دولت، گفت: هفته دولت فرصت مناســبی برای تبیین خدماتی 
اســت که مقام معظم رهبری به عنوان جهاد تبیین از مسئولان انتظار 
دارند. متاســفانه طرح مباحث محیط زیستی در رســانه ها درجهت 
منفی، خیلی پررنگ اســت می بایســت بر اقدامات موثر و تلاش های 
صورت گرفته برای حفظ و صیانت از محیط زیست و منابع طبیعی هم 
مورد توجه قرار گیرد.  ســلاجقه با گرامیداشــت یاد و خاطره شهیدان 
سرفراز دولت، شــهید محمدعلی رجایی و شــهید محمدجواد باهنر، 
تصریح کرد: انجام ۳۱ سفراســتانی در دور اول سفرهای استانی رییس 
جمهور، دستاوردها وموفقیت های قابل توجهی برای دولت مردمی به 
همراه داشته است و نشســت های رییس جمهور با مجمع نمایندگان 
اســتان ها نیز به طور کامل انجام شد.وی به همه مدیران محیط زیست 
استان ها تاکید کرد: فعالانه در برنامه های هفته دولت مشارکت داشته 
باشید و به تبیین دستاوردهای دولت در این یازده ماه بپردازید.  معاون 
رییس جمهور دربخش دیگری ازســخنان خود به دیپلماسی  گسترده 
دولت اشاره کرد و افزود: دولت از بدو شــروع به کار، همت خود را برآن 
گذاشــت که با وجود تحریم ها، رابطه مناســبی با کشورهای همجوار 
برقرارکند و با دیپلماسی مناسب توانســت حرمت، کرامت ومصلحت 

نظام را حفظ کند.
رییس سازمان حفاظت محیط زیست، برگزاری نشست وزرای محیط 
زیســت از یازده کشــور منطقه را یکی از نمونه های عینی دیپلماسی 
محیط زیســت دانســت و گفت: نشســت وزرا و مقامات ارشد محیط 
زیستی ۱۱ کشــور، پیش درآمدی در بحث تشکیل ســازمان منطقه 
ای محیط زیســت و درنهایت ایجاد دبیرخانه این سازمان و راه اندازی 

صندوقی بود که در آینده نزدیک اتفاق خواهند افتاد.
سلاجقه با اشاره به امضای چندین تفاهم نامه همکاری محیط زیستی 
با کشــورهای منطقه، اظهار کرد: در طی ۱۱ ماه اخیر،   کشور ازانزوایی 
که بدخواهان ما به دنبال آن بودند، خارج شــد و آنــان دریافتند نمی 
توانند کشور و ملت ایران را با وجود تحریم های ظالمانه، محدود کنند. 

شهر

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه 
با اشاره به کاهش چشمگیر جرائم و تخلفات در کشور 
در ماه محرم بر ضرورت تقویت این موضوع در قالب یک 

الگوی موثر فرهنگی و اخلاقی تاکید کرد.
 اصغــر جهانگیــر در ســخنانی در جمــع برخــی از 
کارشناســان و مدیران مرتبط با حوزه پیشــگیری از 
جرایم عنــوان کرد که تمــام ارزیابی ها و بررســی ها 
حاکی از آن اســت که جرایم و تخلفات کشــور در ماه 
محرم و به خصوص در دهه اول محرم حسینی به طرز 

چشمگیری کاهش می یابد.
دبیر شــورای عالی پیشــگیری از جــرم تصریح کرد: 
موضوع کاهش جرایم در ماه محــرم باید به عنوان یک 
الگوی موفق و مؤثر مورد بهره برداری قرار بگیرد و از این 
الگو در جامعه و در دیگر ماه ها نیز به عنوان یک ســبک 

زندگی استفاده شود.

وی با اشــاره به اینکه علاوه بــر بازدارندگی 
کیفری، نیازمند پیشــگیری های فرهنگی و 
اخلاقی در جامعه هستیم، تاکید کرد: وقتی 
منحنی جرایم در ماه محرم سیر نزولی پیدا 
می کند این بدان معناســت که عنصر ایمان 
و اخلاق و نگاه به ارزش هــا در جامعه بالنده 
شده اســت و باور جامعه در حرکت به سمت 

همدلی، احســان، رعایت اخلاقیات و دســتگیری از 
همدیگر تقویت شده اســت. همچنانکه شاهد هستیم 
در همه ادیان نگاه ویژه ای به امام حســین )ع( است و 
حتی اقلیت های دینی حضــور پررنگی در عزاداری ها 
دارند و برای ماه محرم احترام ویژه ای قائل هســتند و 
از طریق نذورات و عرض ادب خود زمینه های همدلی 
را در جامعه ایجاد می کنند. ایــن همان تأثیر فرهنگ 
عاشورایی اســت که آثار اصلاحی و معنوی آن شامل 

حال همه شهروندان جامعه می  شود.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه اظهار کرد: ماه محرم یک ســبک 
زندگی و یک زیســت ناب اســت که نه تنها 
جرایم را در این ماه کاهش می دهد بلکه آثار 
تربیتی و اخلاقی این ماه در تربیت یک نسل 
اخلاقــی و دلباخته امام حســین )ع( و اهل 
بیت )ع(، یک نعمــت بی بدیل برای جامعه اســلامی 

است.
وی در ادامه به حدیث شــریف »ان الحســین مصباح 
الهدی و سفینه النجاه« اشاره کرد که آثار هدایت، افراد 

و جامعه را بیمه می کند.
جهانگیر با اشاره به اینکه تاکید بر تقویت الگوی کاهش 
جرایم در ماه محــرم نافی اقدامــات نظارتی و نظارت 
بیرونی و سیستماتیک نیست، گفت: باید بیش از پیش 

نقش فرهنگ ســازی و رویکردهای فرهنگی، اخلاقی 
و دینی در جامعه تقویت شــود و در اینجا همه نهادها 
و دستگاه ها تکلیف دارند و باید ســهم خودشان را در 

پیشگیری فرهنگی برای کاهش جرایم انجام بدهند.
وی بیان کرد: ماه محرم فرصت مناسب و گران قیمتی 
است که همه خادمان، مداحان و سخنرانان بر موضوع 
تربیت در تراز جامعه اسلامی تکیه داشته باشند چراکه 
بســیاری از جرایم و تخلفات زیبنده جامعه اســلامی 
نیست. هر چقدر تربیت اســلامی مبتنی بر آموزه ها و 
باورهای دینی تقویت و شایع شود بدون شک جامعه از 

آفت ها، آسیب ها تا جرایم و تخلفات به دور خواهد بود.
جهانگیر خواســتار دغدغه ویژه نهادهــای فرهنگی و 
اجرایی در زمینه پیشگیری از جرایم شد و تاکید کرد: 
همه باید کمک کنند تا ســازوکارهای پیشــگیری از 

فساد و جرم در جامعه نهادینه و عملیاتی شود.

قضایی

زهرا علیــدادی  چند تــن از نمایندگان 
در جلســه علنی مجلس، نقطه نظرات خود 
را در مــورد حادثه متروپــل و راهکارهای 
جلوگیــری از تکــرار این حــوادث مطرح 

کردند.
در جلسه علنی ســه شــنبه ۲۵ مردادماه 
مجلــس شــورای اســلامی جمعــی از 
نمایندگان نقطــه نظرات خــود را درباره 

حادثه متروپل مطرح کردند.
جلیل مختار در این باره گفت: کمیســیون 
عمران مجلس گزارشی در مورد علت حادثه 
متروپل ارائه داد که به دلیل کمبود وقت این 
گزارش کامل نبود و بیشتر شامل بحث های 

توصیفی بود.
وی بیان کرد: ای کاش در این گزارش بیشتر 
از توصیف ماجرا، علت حادثه متروپل مطرح 
می شد تا مســئولان پاســخ دهند چرا این 
اتفاق رخ داد. باید با هر ارگان و دســتگاهی 

که متخلف بوده است، برخورد جدی شود.
نماینده مــردم آبادان در مجلس شــورای 
اسلامی تصریح کرد: متأسفانه شاهد تراکم 
فروشــی در حوزه مسکن هســتیم که باید 
وزارت مسکن و شهرســازی نظارت بیشتر 
بر این مســئله داشته باشــد و متخلفان را 
به مراجــع قضائی و دســتگاه های نظارتی 
معرفی کند که متأســفانه در مورد متروپل 

شاهد این موضوع نبودیم.
مختار گفت: ترک فعل هــای زیادی منجر 
به حادثه متروپل شد که باید قانون جامعی 
وجود داشته باشــد تا تکالیف دستگاه ها در 
مورد ساخت و ســاز ســاختمان ها واضح 
و شــفاف باشــد و در صورت بروز حادثه با 

متخلفان برخوردهای لازم شود.

منطقه آزاد برای مردم آبادان 
آزاردهنده شده است

در ادامه ســید محمد مولوی با بیان اینکه 
حادثه متروپــل لکه ســیاهی در مدیریت 
شهری و ســاخت و ســاز بود، گفت: حادثه 
متروپل به این دلیل اتفاق افتاد که برخی از 
مدیران به جای آنکه بــه قانون و مردم تعهد 

داشــته باشــند، به حزب و سیاست متعهد 
بودند.

وی اظهار داشت: کمیسیون عمران مجلس 
گزارشــی در مورد علت حادثه متروپل ارائه 
کرد که این گزارش باید از دقت بیشــتری 
برخوردار می شــد که متخلف، جرم و موارد 
اســتنکاف مشخص می شــد. هرچند ارائه 
چنین گزارش هایی بعــد از حوادث، دردی 
را از کسانی که در این حادثه داغدار شدند، 

دوا نمی کند.
نماینده مردم آبادان در مجلس گفت: شاهد 
ناهماهنگی در منطقه آزاد اروند هســتیم 
که آنــان هم باید پاســخگو باشــند. مردم 
بیــن ادارات کل و مناطــق آزاد پاس کاری 
می شــوند و منطقه آزاد برای مردم آبادان 

آزاردهنده شده است.

هنوز آوار و سازه نیمه جان متروپل 
در خیابان باقی مانده است

همچنین ســید مجتبــی محفوظی گفت: 
آبادان قبل از متروپل ۸ سال جنگ تحمیلی 

و حوادثی مانند ســینما رکس آبادان را هم 
گذرانده بــود. مدیریت شــهری ضعیف در 
آبــادان را بارها گوشــزد کردیم امــا گویا 

فریادرسی وجود ندارد.
وی بیان کــرد: مدیریت ضعیــف در آبادان 
دلیل اصلی بروز چنین حوادثی است. جنگ 
تحمیلی به پایان رسید اما تحمیل مدیران 
نالایق برای مدیریت آبادان همچنان ادامه 
دارد.نماینــده مــردم آبــادان در مجلس 
شــورای اســلامی تصریح کرد: هنوز آوار و 
ســازه نیمه جان متروپــل در خیابان باقی 
مانده است و همین مســئله باعث شده که 
کسبه و خانوارهای مســتقر در آنجا نتوانند 
به کار و زندگی خود بپردازند. آقای ســعید 
محمد! باید هر چه ســریع تر به وظایف خود 
در این راســتا به عنوان دبیر شــورای عالی 

مناطق آزاد عمل کنید.

در پروانه ساخت متروپل اشاره ای
 به تعداد طبقات نشده است

در ادامــه جلســه، محمد آصفــری گفت: 

متأســفانه در گزارش کمیســیون عمران 
مجلس شــورای اســلامی دربــاره حادثه 
متروپل مشخص نشــد که متهم اصلی این 
حادثه چه کســی اســت و باید با چه کسی 

برخورد شود.
وی بیان کــرد: برای ســاخت متروپل یک 
چک ســفید امضــا داده شــده و در مجوز 
ساخت این ساختمان هیچ اشاره ای به نوع 
ســازه ها نشده اســت. حتی دهیاری ها هم 
چنین مجوزی نمی دهند و برای ما عجیب 
اســت که این چه مجوزی بــوده که برای 

ساخت متروپل داده شده است.
نماینده مــردم اراک در مجلس شــورای 
اســلامی تصریح کرد: به جــای ایجاد صد 
ســتون در ســاختمان متروپــل، تعــداد 
ســتون های کمتری گذاشــته شده است 
و در پروانه ســاختمانی متروپــل هم هیچ 
اشــاره ای به تعداد طبقات نشده است و در 
ســازه متروپل هیچ یک از مــواردی که در 
یک نقشه ســاختمانی باید مشخص شود، 

مشخص نشده است.

آصفــری تأکیــد کــرد: شــهرداری ها و 
استانداری ها باید دقت کنند که اگر چنین 
حوادثی تکرار شود به هیچ وجه قابل توجیه 

است.

درآمد شهرداری ها و دهیاری ها 
کاهش یافته است

همچنین حســن محمدیــاری درباره این 
موضوع گفت: ما هنوز مشکل درآمد پایدار 
برای شهرداری ها و دهیاری ها را حل نکرده 
ایم که این مســئله باعث فــروش اماکن در 
شهر می شــود.وی بیان کرد: از سوی دیگر 
درآمد شهرداری ها و دهیاری ها کاهش پیدا 
کرده است و وقتی ســهم آنان کم می شود 
از مســیر قانون خارج می شــوند. زیبنده 
نیست که برخی از شــهرداری های ما حتی 
در روزمرگی های خود هم مشــکل داشته 

باشند.
نماینده مــردم تالش در مجلس شــورای 
اســلامی تصریح کرد: به دلیل عدم اجرای 
»کاداســتر« شــاهد ساخت و ســازهایی 
هســتیم که گاهی اوقــات موجب تخریب 
می شــود. متروپل یکی از نمونه هایی است 
که با آن مواجه شــدیم و تذکر می دهم اگر 
جلوی ساخت و ســازهای بی قاعده گرفته 
نشود، اتفاقی مشابه متروپل در آینده تکرار 

خواهد شد.

حقوق کارگران حادثه دیده متروپل 
در نظر گرفته شود

علی بابایی کارنامی نیز در بــاره این حادثه 
گفت: باید با بانیــان حادثه متروپل برخورد 

شود تا برای دیگران درس عبرت شود.
وی بیان کرد: حق و حقوق کارگران حادثه 

دیده در متروپل باید در نظر گرفته شود.
رئیس فراکسیون کارگری مجلس شورای 
اســلامی تأکید کــرد: در حادثــه متروپل 
بیش از ۲۰ نفر از کارگران ســاختمانی که 
فاقد بیمه بودند، فوت کردند و خانواده های 
آنان توقع دارند از آنان حمایت شود که این 

مسئله باید مورد توجه قرار گیرد.

کاهش چشمگیر جرائم و تخلفات در ماه محرم

سخنگوی قوه قضاییه خبر داد

سرنخ های قوی برای شناسایی اموال بابک زنجانی
خریدار   ســخنگوی قوه قضاییه با اشاره 
به ســه اتهام میلاد حاتمی گفت: در پرونده 
مربوط به اتهامــات وی، ۲۱ متهم دیگر هم 
مطرح هستند و این فرد اکنون در بازداشت 

به سر می برد.
 مسعود ستایشــی در نشست خبری ضمن 
گرامیداشت روز بازگشــت آزادگان با اشاره 
به ۲۸ مرداد گفــت: کودتــای ۲۸ مرداد و 
براندازی دولت رســمی و قانونی کشور در 
آن مقطع زمانی به رســمیت نشــناختن 
حقوق ملت ایران و ســرآغاز رسمی دخالت 
دولت ایالات متحده در امــور داخلی ایران 
و لگدمال ســاختن حقوق اولیه ملت ایران 

بوده است.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
دربــاره آخرین وضعیــت پرونــده میلاد 
حاتمــی گفــت: در این پرونــده ۲۲ متهم 
مطرح اســت و فرد مورد نظر به اتهام افساد 
فی الارض، پولشویی و اخلال در نظام پولی و 
ارزی کشور در بازداشت است همچنین فرد 
دیگری نیز به اتهام معاونت در بازداشــت به 
ســر می برد و بقیه متهمان با تودیع وثیقه 
آزاد هســتند و پرونــده در دادگاه انقلاب 

اسلامی در جریان رسیدگی قرار دارد.
وی در پاسخ به سوالی درباره تعیین تکلیف 
امــوال بابک زنجانی گفــت: تکلیف اجرای 
حکم برعهده دادســرای عمومی و انقلاب 
تهران اســت و آنچه گزارش داریم این است 
که تاکنون نســبت به شناســایی اموال و 
ارزیابی امــوال داخل و خــارج اقدام جدی 

انجام شده است.

ستایشی افزود: تاکنون حدود ۵۰۰ میلیون 
دلار به وزارت نفت واگذار شده است اما کل 
رد مال این فرد یــک میلیارد و ۹۶۶ میلیون 
یورو اســت و در مورد رد مال بقیه طلب به 
وزارت نفت چون بخشی از اموال این فرد در 
خارج از کشور قرار دارد، اقدامات خوبی در 
راستای اســترداد اموال در حال انجام است 
و ســرنخ های خوب و قوی از امــوال وی به 
دست آمده است و نامبرده اکنون در زندان 

است.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره عملکرد ســامانه جامــع تکالیف و 
ترک فعل ســازمان ها و اینکه طبق ســند 
تحول مهلت اجرای آن تا پایان تیر ماه بوده، 
این ســامانه چه زمانی اجرا می شود، گفت: 
تکالیف کلیــدی در رابطه با دســتگاه ها و 
حوزه های مهم کشور شناسایی شده است. 
مطابق با اولویت بندی ها، تکالیف شناسایی 

و در حال بارگذاری است.
ستایشــی ادامه داد: درگاه سامانه یکپارچه 
سازمان بازرســی به نام ســینا، طراحی و 
رونمایی شــده اســت. این درگاه دو بخش 
درون سازمانی و برون ســازمانی دارد و در 
راســتای تجمیع سیســتم های اطلاعاتی 
فعالیت می کند. درگاه درون ســازمانی در 
حال بهره برداری است و در اختیار سازمان 

بازرسی کل قرار دارد.
وی اضافه کــرد: اکنون بالغ بــر هزار و یک 
صد تکلیف دســتگاه ها در پایگاه اطلاعاتی 
سازمان بازرسی وجود دارد و فرایند بررسی 
و صحت ســنجی آن در حال انجام اســت.

تکالیف شناســایی و رصد و پایش میشود و 
اقدام مستمری اســت که در حال پیگیری 
و انجام است.ســخنگوی قــوه قضاییه در 
پاســخ به ســوالی درباره آخرین وضعیت 
پرونده جاســوس ســوئدی اظهارداشت: 
این پرونده در دادســرای تخصصی تهران 
تحت رســیدگی قرار دارد و اتهــام این فرد 
جاسوسی اســت و تاکنون در بازداشت به 
سر می برد.ستایشی افزود: توسط ضابطین 
اسناد و مدارک خاصی به دست آمده است و 
پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی است 
و ممکن اســت عناوین اتهامی دیگری هم 

اضافه شود.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره وضعیت پرونده شــکایت سیدحسن 
خمینی از حســین دهباشــی گفت:  برای 
این پرونده در ناحیه ۳۱ دادســرای تهران 
قرار نهایی صادر و به آن اعتراض می شــود 
و پرونده با صدور کیفرخواســت در شــعبه 
۱۰۵۰ دادگاه عمومــی و انقــلاب تهــران 

رســیدگی می شــود و طبق رأی صادره به 
۶ ماه حبس محکــوم می شــود و اکنون با 
اعتراض به رأی بدوی فعلا پرونده در شعبه 
اول تجدید نظر تهران در جریان رســیدگی 

قرار دارد.
ستایشی در پاسخ به سوالی درباره بازداشت 
یکی از سر شبکه های فســاد به نام الکس) 
شهروز سخنوری( که دو سال پیش به همراه 
مادر و فردی که رابط وی بود، دستگیر شد، 
گفت: راه اندازی شبکه سازمان یافته فساد 

از اتهامات این فرد است. 
وی ادامه داد: این فرد به اعدام محکوم شــد 
همچنین متهمان دیگر بــه موجب فراهم 
کردن زمینه فســاد به هشــت سال حبس 
محکوم شــدند و حکم در حال اجرا اســت. 
متهم دیگری هم در پرونده اســت که حکم 

وی هنوز اجرا نشده است.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
دربــاره گذشــت اولیای دم گفــت: تلاش 
ما بــر این اســت از ظرفیت هــای مردمی، 
ساختارهای ســازمانی و اســتفاده از همه 
ظرفیت هایی که در راه تحقق صلح و سازش 

وجود دارد استفاده کنیم.
ستایشی با اشــاره به پویش »به عشق علی 
می بخشم«، اظهارداشــت: در سال ۱۴۰۰ 
تعداد ۶۷۹ و چهار ماهه نخست سال جاری 
تعداد ۲۴۵ محکوم با بخشش اولیا دم از حق 
خود گذشــت کردند و در مجموع نسبت به 
۹۲۴ محکوم به قصاص بخشــش و گذشت 

شد و این افراد زندگی دوباره یافته اند.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 

دربــاره آخرین وضعیت پرونــده مصطفی 
تاج زاده و اتهامــات وی گفت: یــک اتهام 
تشویش اذهان عمومی  و یک اتهام دیگر هم 

تبلیغ علیه نظام  است.
ستایشی در پاسخ به ســوالی درباره آخرین 
وضعیت اعلام نتایج آزمــون وکالت گفت: 
موضوع برداشتن سقف عددی از آزمون های 
سردفتری و وکالت معیار پذیرش داوطلبان 
در آزمونهای ذکر شــده، کسب حداقل ۷۰ 
درصد امتیاز میانگین نمــرات یک درصد 
حائزین بالاترین امتیاز است. قید واژه امتیاز 
در نص قانون از صراحت مــاده مورد بحث 
کاسته اســت و ممکن اســت نیاز به تفسیر 

مجلس داشته باشد.
وی ادامه داد: حوزه معاون اول قوه قضاییه، 
طبق بررسی های انجام شده پیگیر موضوع 
است. جمع بندی بر اســاس نمره خام بوده 
اما بــه دلیل اینکه نماینــدگان موضوعاتی 
را مطــرح کردند، ظــرف چنــد روز آینده 

استفساریه اخذ می شود.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
دربــاره آخریــن وضعیت پرونده ســقوط 
هواپیما اوکراینی گفت: این پرونده با صدور 
قرار جلب دادرسی و کیفرخواست در دادگاه 
ویژه ای در سازمان قضایی نیروهای مسلح 
مطرح شد.ستایشی ادامه داد: این پرونده در 
مرحله جلســات دادرسی با نقص تحقیقات 
به دادســرا بازگشت و دادســرا در راستای 
رفع نقص اقدامات موثری انجام داده اســت 
و پرونده پس از تکمیل تحقیقات به دادگاه 

اعاده می شود.

آگهی مفقودی 
مفقودی برگه ســبز ســواری پراید به شــماره انتظامی ۷۹م۵۶۳ ایران۷۸ و 
شماره شاسی s14122۸۳21۳1۹4 و شماره موتور 00۶۷4۳12 بنام رحمت 
عوضعلی زاده مفقود گردیده  از درجه اعتبار ســاقط می باشد.         رباط کریم

آگهی مفقودی
برگ ســبز ســواری پراید 1۳2 مدل 1۳۸۷ به رنگ نوک مدادی متالیک به 
شــماره موتور 2۶2۸۳۶۳ وشماره شاسی S14222۸۷0۳۸1۹۶ به شماره 
پلاک ایران ۶4-۳۹1ب24 به مالکیت غلامرضا بهجتی اردکانی مفقود گردیده 
و فاقد اعتبار می باشد.                                                                    یزد



مدیرکل راهداری و حمل   ایلام -حسن بیگی  
و نقل جاده ای ایلام گفت: طرح پویش همراهان سفر 
ایمن )اربعین حسینی( همزمان با هشت استان کشور 

در این استان اجرا می شود.
سید زاهدین چشــمه خاوربه موضوع برنامه ریزی 
اجرای طرح جابجایی زائران اربعین حسینی اشاره 
و اظهار داشت: این طرح از ۱۵ شــهریور آغاز و تا ۳۱ 
شهریور ماه سال جاری ادامه دارد از این رو در فرصت 
اندک باقیمانده باید با بسیج همه امکانات نسبت به 
ایمن سازی مســیرهای منتهی به مرز مهران اقدام 

شود
وی با بیان اینکه ۶ محور ارتباطــی به صورت رفت 
و برگشت برای استقرار پویش ســفر ایمن ویژه ایام 
اربعین در استان در نظر گرفته شــده است، افزود: 
اولویت اصلــی در تمــام معاونت  هــا به خصوص 
حوزه های راهداری و حمل و نقل و ادارات شهرستانی 
بر ایمن سازی و به روز رسانی محورهای اصلی مسیر 

تردد زائران متمرکز و مدیران شهرستانی باید ضمن 
بازدیدهای روزانه همراه با نماینده حراست نسبت به 
تهیه برنامه و اولویت بندی نواقص برای اصلاح و ارسال 
آن به مرکز اســتان اقدام کنند. مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای ایلام تاکید کرد: با توجه به برنامه 
سازمان راهداری در اجرای طرح پویش »همراهان 
ســفر ایمن« در طول طرح اربعین حســینی، لازم 
است رؤسای ادارات ســتادی و شهرستانی ضمن 
بازدید از مجتمع های خدماتی رفاهی مســیر تردد 
زائران، نواقص را احصاء و در خصوص به روز رســانی 
زیرساخت ها به مالکان مجتمع ها تذکر داده و پیگیری 
کنند. چشــمه خاور، اجرای موفق طرح جابجایی 
زائرین اربعین حسینی را مشروط بر همکاری همه 
عوامل به ویژه اهتمام رؤســای ادارات شهرستانی 
دانســت و بیان کرد: مطابق برنامه هاو اهداف، این 
پویش در پایانه مرزی هران و مسیرهای تردد زائران 
ابا عبدالله الحســین)ع(، خاصه با ناوگان عمومی و 

در توفقگاه های بین راهی که طبق رصد های قبلی 
صورت گرفته این مکان ها عمدتا محل توقف زائران 
بوده و با پیش بینی برنامه های ارتباطی و اطلاع رسانی 
اجرا خواهد شد. وی با بیان اینکه مهمترین طرح های 
مورد نظر جهت اجرای ایــن پویش در چهاربخش 
عملی خواهد شد، گفت: ایجاد ایستگاه های پویش 
همراهان ســفر ایمن در پایانه مرزی مهران، مکان 
ها و مجتمع  هــای خدماتی، رفاهی منتخب، تولید 
محتوای رسانه ای و تبلیغات محیطی در سطح جاده 
های کشور اجرایی خواهد شد. مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای ایلام در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به تلاش راهداران اداره کل در سطح جاده 
های استان جهت سهولت در تردد زائران در روزهای 
منتهی به برگزاری اربعین حسینی)ع( گفت: عملیات 
بهسازی مسیرهای ارتباطی منتهی به مهران و پایانه 
مسافربری شهید حاج قاسم سلیمانی در حال انجام 

است.

 سنندج-فاطمه ملایی       مدیرکل کمیته امداد کردستان 
در نشست خبری با خبرنگاران در ســنندج اظهار کرد: پیش 
بینی امسال  ایجاد ۱۵ هزار فرصت شــغلی برای مددجویان 
است که  تاکنون در این راســتا بیش از ۱۰ هزار نفر شناسایی 
شده و مراحل بررسی، مشاوره و معرفی به بانک ها نیز در حال 

انجام است.
 رضا طوسی  افزود: تسهیلات اشــتغالزایی در چند مرحله به 
مددجویان پرداخت خواهد شد و پس از پرداخت تسهیلات و 
ایجاد اشتغال، نظارت هوشمند بین ســه تا پنج ساله بر روند 

اجرای طرح های اشتغالزایی انجام می شود.
 وی گفت: ایجاد اشتغال و کمک های کمیته امداد و همچنین 
آموزش های این نهاد فقط مختص مددجویان زیرپوشش این 
نهاد نیســت و پنج دهک اول جامعه می توانند از این خدمات 

بهره ببرند.
 این مقام مســئول  ادامه داد:  ســال گذشــته یک هزار و ۹۰ 
میلیارد تومان اعتبار کمیته امداد اســتان بــود که به صورت 
۱۰۰ درصدی تحقق پیدا کرد و اجــازه ندادیم حتی یک ریال 

آن برگشت داده شود.
 طوســی در ادامه بر تلاش برای جذب بیشتر خیرین در زمینه 
ارائه خدمات این نهاد به مددجویان و ســایر نیازمندان استان 
تاکید کرد و گفت: کمیته امداد امام خمینــی)ره( با منابع در 

اختیار و همچنین کمک های خیــران می تواند خدمات بهتر 
و موثرتری را به نیازمندان اســتان در بخش های مختلف ارائه 

دهد.
  حمایت کمیته امداد کردستان از ۱۶۵ هزار نیازمند

مدیرکل کمیته امداد استان کردستان عنوان کرد: هم اکنون 

۱۶۵ هزار نفر از جمعیت استان کردســتان در قالب ۷۲ هزار 
خانوار تحت حمایت این نهاد حمایتی هســتند که ۱۰ درصد 

جمعیت استان را شامل می شود. 
 وی تصریــح کــرد:  ۳۳ هزار خانــوار تحت حمایــت دارای 
سرپرست زن هستند که در ۱۱ سرفصل به آنان خدمات ارائه 

خواهد شد.
 طوسی یادآور شــد: همچنین از ۱۶۰ هزار نفر جمعیت تحت 
حمایت این نهاد ۵۶ هزار نفر ســالمند هســتند و باید تا آخر 
عمرشان از این نهاد خدمات بگیرند و بحث توانمندسازی برای 

آنان کارآیی ندارد.
 وی با بیان اینکه سالمندان نیز باید منبع درآمدزایی برای خود 
داشته باشند افزود:  پنل های خورشــیدی بر روی منازل آنان 
بویژه در روستاها نصب شد سال گذشــته برنامه ما ۲۴۰ مورد 
بود که ۴۰ مورد آن انجام شد و علاوه بر آن ۳۰۰ مورد دیگر نیز 
برای امسال برنامه ریزی شده که منبع درآمدزایی خوبی برای 

این سالمندان که توانایی کار ندارند محسوب می شود.
 طوسی با اشاره به اینکه ۲۰ هزار دانش آموز و دانشجو و هشت 
هزار و ۸۸۵ ایتام و محسنین در استان تحت پوشش هستند، 
افزود: در ســال های گذشــته ۱۷هزار حامی برای این تعداد 
جذب شــده که ۳۵ درصد آنان بومی بوده و مابقی نیز خارج از 

استان و حتی خارج از کشور هستند.
 وی همچنین با اشــاره بــه افزایش ۲۰ درصدی مســتمری 
مددجویــان کمیته امــداد در ســال جاری، اظهار داشــت: 
هم اکنون برای هر خانواده یک نفره چهار میلیون و ۲۰۰ هزار 
ریال و پنج نفره و پنج نفره به بــالا ۱۳ میلیون و ۲۰۰ هزار ریال 

پرداخت می شود.

  البرز  - مظفری    مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان 
البرز با اشاره به اســتمرار خشکســالی و پدیده تغییر اقلیم و 
ضرورت تغییر نگاه اجتماعی به مقولــه مصرف و مدیریت آب 
در کشور گفت : برای عبور از پیامدهای این وضعیت امروز البرز 
به کارگاه پروژه های تامین آب و تغذیه سفره های زیر زمینی 

تبدیل شده است.
  داوود نجفیان   اظهار داشت :  با پیگیری های به عمل آمده طی 
۲ سال اخیر سهمیه آب اســتان البرز از سدهای کرج و طالقان 
۲ برابر شــده که برای جذب این ســهمیه پروژه های عمرانی 
آبرسانی فراوانی در قالب رینگ سراســری و جامع آب استان 

تعریف کرده ایم.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای البرز بیان داشت :  با وجود 

تنش آبی،  اســتان البرز توانست با توســعه زیر ساخت ها گام 
موثری در تامین آب شرب مردم بردارد و پروژه ها در این زمینه 

یکی پس از دیگری تکمیل و بهره برداری می شود.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای البرز گفــت : برای تامین 
آب شرب تمام ساکنان اســتان ، پروژه رینگ سراسری آب در 
این استان عملیاتی شده که امسال با تخصیص ۵۰۰ میلیارد 

تومان ۲ پروژه تامین آب استان آغاز شده است.
پروژه انتقــال آب از نظرآباد به ســمت اشــتهارد به طول ۴۰ 
کیلومتر یکی از پروژه های عمرانی اســت که اجرایی شــده و 
تاکنون ۱۴ کیلومتر لوله گذاری انجام شده است. با اجرای این 
پروژه زمینه جذب ۲۵ میلیون متر مکعب آب ســد طالقان تا 

سال ۱۴۳۰ برای البرز فراهم می شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز اظهار داشت : در جریان 
سفر ۱۸ فروردین ماه امسال رییس جمهور  به استان البرز ۲۰۰ 
میلیارد تومان برای تامین آب  این اســتان  اختصاص یافت که  
این اعتبار نقش موثری در اجرای بخشی از پروژه های آبرسانی 

از جمله رینگ غربی استان دارد.
وی اظهار داشــت : چندین پروژه شامل احداث خطوط انتقال 
آب ، تصفیه خانه و ســایر زیر ســاخت ها در اجــرای رینگ 
سراسری آب البرز تعریف شده که به تدریج اجرا و بهره برداری 

می شود.
نجفیان  تاکید کرد: به رغم تنگناهــا  اتفاقات خوبی در بخش 
آب استان رخ داده اســت که پروژه های مهم تغذیه مصنوعی 
، ساخت  تصفیه خانه ها ، رینگ سراســری و افزایش ۲ برابری 

سهمیه آب شــرب از مهمترین این اقدامات است. مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای البرز گفــت:  امروز موضــوع آب فرا 
سازمانی است و مجموعه حاکمیتی در این بخش با  وزارت نیرو  
همراهی گسترده ای دارد. وی با بیان اینکه در شرایط کم آبی 
کنونی بدون همراهی رسانه ها نمی توان فرهنگسازی عمومی 
انجام داد ، تاکید کــرد: در زمان حاضر بخــش اجتماعی آب  
مهمتر از بخش فنی و مهندسی آن بوده و اعتقاداریم در شرایط  
کنونی کشور موضوع آب چالش اجتماعی ،  سیاسی و اقتصادی 
است . مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز با بیان اینکه امروز 
موضوع آب بین المللی  بوده و  یکی از اصلی ترین وجهه زیست 
محیطی به شمار می رود، گفت : برای عبور از این شرایط باید با 

نگاه ملی و اجتماعی به این مقوله توجه ویژه داشت.

همدان-ذلیخاکرمی رییس کمیســیون فنــی عمرانی 
شورای اسلامی شــهر همدان گفت: مدیریت شهری باید نصب 
تابلو روزشمار برای طرح های عمرانی در دست ساخت را جدی 

بگیرد تا این موضوع به چالش شورا و شهرداری تبدیل نشود.
 »مهدی حیدری« در نشســت کمیسیون فنی عمرانی شورای 
شــهر همدان اظهار داشــت: بی توجهی به این خواســته مهم 

شورای شهر در واقع بی اعتنایی شهرداری به مصوبه های شورا 
تلقی می شود.

وی اضافه کرد: نصب تابلو روز شــمار مصوبه اجرایی از ســوی 
شورای شهر به شهرداری است و ملزم به اجرای آن هستند ضمن 
اینکه مشــاهده شــده در برخی مواقع تابلو نصب شده در طرح 

تقاطع همسطح غدیر خاموش است.

حیدری بیان کرد: شهرداری نســبت به نصب تابلو روزشمار در 
طرح عمرانی پل ســردار شــهید همدانی نیز بی توجه بوده که 

نسبت به این رفتار انتقاد داریم.
وی با اشاره به خواســته شــهروندان برای ایجاد ایستگاه های 
اتوبوس در نقاط مختلف شهر خاطرنشــان کرد: در جانمایی و 
تعیین محل ایســتگاه ها نباید سلیقه ای عمل شــود بلکه این 

یک موضوع دیگر تخصصــی بوده و فرایندهــای متعددی در 
جانمایی ها تعیین کننده است.

رییس کمیسیون فنی عمرانی شورای اســلامی شهر همدان 
اضافه کرد: مدیریت شهری به مطالبات شــهروندان پیرامون 
ایجاد ایستگاه های اتوبوس پاسخ بدهد و معتقدیم این خواسته 

باید بر اساس اصول تخصصی در نقاط علمی و فنی انجام شود.

کردستان

البرز

مدیرکل کمیته امداد کردستان خبر داد؛

  ایجاد ۱۵ هزار فرصت شغلی برای نیازمندان کردستانی  

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای : 

وژه های تامین آب تبدیل شده است البرز به کارگاه پر

عضو شورای شهر خواستارشد؛

ح های شهری همدان وزشمار برای طر  نصب تابلو ر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 خرم آباد -طولابی معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم 
پزشکی لرستان گفت: اصحاب رســانه و خبرنگاران نقش 
تاثیرگذار و بی بدیلی در فرهنگ سازی برای تامین سلامت 
جامعه دارند بنابراین بایــد در این حوزه به صورت تخصصی 

فعالیت کنند.
 دکتر محسن اســدبیگی  افزود: نقش خبرنگاران و اصحاب 
رسانه در آگاهی دادن و فرهنگ سازی جامعه بی بدیل است 

که باید اقدامات تخصصی در این زمینه افزایش یابد.
وی با اشاره به ضرورت تغذیه و غذای سالم برای افراد جامعه 
بیان کرد: امنیت غذایی و سلامت لوازم آرایشی بهداشتی در 
راستای تامین سلامت جامعه بسیار مهم است که اصحاب 
رسانه در خصوص اطلاع رسانی به مردم و رفع باورهای غلط 

در این حوزه ها یاریگر مسوولان هستند.
وی اظهار داشت: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
برای تامین سلامت جامعه نیازمند تعامل مردم و مشارکت 
بین بخشی است چراکه در صورت انجام تمام وظایف محوله 
این وزارتخانه در نهایت ۳۰ درصد اهداف محقق می شود و 
سایر عوامل موثر در سلامت، خارج از حیطه وظایف دانشگاه 
های علوم پزشکی است. اســدبیگی ادامه داد: همانطور که 
در مدیریت بیماری کووید ۱۹ تمامــی بخش ها از ظرفیت 
های موجود استفاده کردند سیستم بهداشت و درمان نیز در 
صورتی نسبت به تامین سلامت جامعه موفق خواهد بود که 

همکاری بین بخشی وجود داشته باشد.

وی با بیان اینکه دانشــگاه علوم پزشکی لرستان در راستای 
مقابله با ویروس کرونا بهترین عملکردها را در کشور داشته 
است گفت: تعداد مرگ و میر مبتلایان ویروس در این استان 
نسبت به آمار بستری شــدگان، جزو کمترین ها در سطح 

کشور بوده که این مهم حاصل همکاری بین بخشی است.
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی لرستان گفت: در 
زمان شیوع ویروس کرونا تامین دارو برای استان در اولویت 
بوده است و با توجه به اقدامات صورت گرفته کمبود دارویی 
وجود نداشت و نیاز مراکز بهداشــتی و داروخانه ها به موقع 

برطرف شد.
اسدبیگی با اشــاره به نقش تاثیرگذار رســانه ها در مقابله با 
ویروس کرونا افزود: فرهنگ ســازی پرهیز از خوددرمانی و 
اســتفاده از داروهای غیرضروری و حتی مضر توسط رسانه 

های استان به خوبی صورت گرفته است.

 تبریز-رحیم جباردخت  مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب آذربایجان شــرقی گفت: مدول دوم تصفیه خانه 
تبریز به طور آزمایشــی و ۴۵ طرح آب و فاضلاب استان با 
۹۶۸ میلیارد تومان هزینه همزمان بــا هفته دولت افتتاح 

می شود.
محمد خانی  اظهــار کرد: با راه اندازی فــاز اول مدول دوم 
تصفیه خانه تبریز که فاز مایع این تصفیه خانه محســوب 
می شود ســالانه ۵۰ میلیون مترمکعب فاضلاب به پیکره 
دریاچه ارومیه رها می شــود که از مصوبات ســفر رییس 

جمهوری به آذربایجان شرقی نیز محسوب می شود. 
وی با بیان اینکــه مهمترین طرح آبی کــه در هفته دولت 
امســال افتتاح می شــود، طرح تصفیه خانه تبریز است، 
افزود: اعتبار هزینه شــده برای فاز اول مدول دوم تصفیه 
خانه فاضلاب تبریز در ۶ سال گذشته ۴۰۰ میلیارد تومان 
بوده که اگر به قیمت روز محاسبه شــود ارزش کنونی این 

طرح ۸۰۰ میلیارد تومان است. 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب آذربایجان شــرقی 
گفت: افزود: البته ۶ طرح تصفیه خانــه دارای ردیف ملی 
شهرستان های هریس، آذرشهر، اسکو- خسروشاه، ملکان 

و مدول سوم تصفیه خانه مراغه نیز در دست اقدام است. 
خانی ادامه داد: در داخل شهر تبریز نیز ۳۴ کیلومتر شبکه 
فاضلاب افتتاح و ۴۰ کیلومتر نیز به طور همزمان عملیات 
اجرایی شــبکه فاضلاب مربوط به آذربایجان شرقی آغاز 

می شود. 
وی همچنین گفــت: آبرســانی ۳۴ روســتا و ۱۲ پروژه 
محرومیت زدایی آبرسانی روســتایی با ۲۷ میلیارد تومان 

اعتبار نیز در هفته دولت افتتاح می شود. 
وی همچنین با اشــاره به اینکــه در آذربایجان شــرقی 
۱۲ مترمکعب بــر ثانیه آب تولید می شــود، ادامه داد: ۱۰ 
حلقه چاه عمیق با ۱۰۲میلیــارد تومان هزینه برای تامین 
آب کلانشــهر تبریز با ظرفیت ۳۰۰ لیتر در ثانیه به منابع 

استحصال آب این کلانشهر اضافه می شود.

لرستان  آذربایجان شرقی
 معاون دانشگاه علوم پزشکی لرستان:

رسانه نقش تاثیرگذاری در تامین سلامت جامعه دارد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

ح آب و فاضلاب آذربایجان شرقی در هفته دولت افتتاح می شود   ۴۶ طر

   پویش همراهان سفر ایمن ایام اربعین در ایلام اجرا می شود
  نوآوری در نیکوکاری

برای اولین بــار در ایران مرکز نیکــوکاری مهارت،  اصفهان - مریم مومنی
اشتغال و کارآفرینی به همت شرکت همیاران اندیشه ســاز پایا به مرکزیت شهر 

اصفهان و ۳۷ واحد تحت نظر آن افتتاح شد.
مرکز نیکوکاری مهارت ،اشــتغال و کارآفرینی پایا دارای ۳۸ نقطه ارائه پیشخوان 
خدمات توانمند سازی در سطح اســتان اصفهان در سال ۱۴۰۱ به حمد پروردگار 
متعال و با تکیه بر ایمان، دانش تخصصی و همت اعضای شــرکت تعاونی همیاران 
اندیشــه ســاز پایا و حمایت های کمیته امداد امام خمینی )ره( اســتان اصفهان 
در ۲۰ مرداد ماه همزمان با ایام سوگواری و گرامیداشــت مقام والای اسوه ی ایثار 
و نیکوکاری امام حسین علیه السلام و به مناســبت روز ملی تشکل ها و مشارکت 
های اجتماعی راه اندازی شــد. فریبا جوان، مدیر عامل شــرکت همیاران اندیشه 
ساز پایا، در این باره توضیح داد: ماموریت اصلی مرکز نیکوکاری پایا ایجاد فرهنگ 
خودکفایی و سخت کوشی است که در این مسیر با برنامه ریزی های صورت گرفته 
امیدواریم ماموریت اجتماعی خود را به خوبــی انجام دهیم. ایجاد حلقه های رابط 
میان سازمان های حامی و مسئول در توســعه توانمندی های آحاد جامعه ، جذب 
نیکوکاران و ایجاد مشارکت در ســرمایه گذاری طرح های اشتغال و خودکفایی با 
شعار نیک   خیرات هر صاحب کســب و کار جذب یک نفر برای اشتغال  ، شناسایی 
نخبگان علمی و مهارتی از میان نیازمندان اشتغال و مددجویان امداد و ایجاد فضای 
رشد و شتابدهی و تقویت، توانمند سازی، ایجاد شــبکه موثر و توسعه مشارکت و 
هم افزایی در مراکز نیکوکاری تخصصی و عمومی سطح استان، برخی از برنامه ها و 
اهداف در نظر گرفته شده می باشند.ایشان همچنین افزودند: ما با استفاده از ظرفیت 
شهرک های علمی و فناوری و تحقیقاتی، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
شتابدهنده ها، مراکز رشد دانشگاه ها، فضاهای کار اشتراکی و کارخانه های نوآوری 
و تکنولوژی میتوانیم به رشد سریع تر کسب و کار ها کمک کنیم. فریبا جوان درباره 
چگونگی شناسایی کسب و کارها گفت: با اســتفاده از ظرفیت های معاونت امور 
تعاون، معاونت امور کار و رفاه اجتماعی ، معاونت توسعه کارآفرینی و بهره وری نیروی 
انسانی ، سازمان آموزش فنی و حرفه ای ، معاونت مشارکت های کمیته امداد امام 
خمینی )ره( ، معاونت اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره(  و بنیاد 
شهید و امور ایثارگران میتوانیم کسب و کارهای مختلف را شناسیایی و به منظور 

رشد هر چه بهتر یاری نماییم.

 

آیت الله حسینی بوشهری تاکید کرد؛

وم امیدآفرینی در رسانه ها لز

بوشــهر- رضا حیدری نماینده مردم استان بوشــهر در مجلس خبرگان 
رهبری بر لزوم امیدآفرینی در رسانه ها تاکید کرد و گفت: حمایت از خبرنگاران و 

تامین امنیت شغلی این قشر تلاش گر ضروری است.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری اظهار داشت: حادثه کربلا یک خبر بود که 
به عنوان تاثیرگذارترین خبر تاریخ شناخته می شود و امروز آوازه آن در همه جای 

جهان شنیده می شود.
وی خبرنگاری را شــغلی ســخت و پیچیده خوانــد و اضافه کــرد: در حوادث و 
برنامه های مختلف علی تلاش های فراوان خبرنگاران، کمتر به آنها توجه می شود 

و لازم است که نگاه بهتری به این قشر تلاشگر شود.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه بشر سخت به خبر نیاز دارد و 
رابطه خبر و بشر ناگسستنی است ادامه داد: وجود انسان با خبر عجین شده است 

و نقش خبرنگاران در این زمینه بسیار مهم و تأثیرگذار است.
وی با اشاره به اینکه خبرنگاران بیش از موشــک و بمب تأثیر دارند تصریح کرد: 

خبرنگاران با تولید و انتشار خبر می توانند شرایط جامعه را عوض کنند.
آیت الله حسینی بوشــهری با اشاره به اینکه دشــمن با تحریم اقتصادی و جنگ 
رسانه ای دنبال تأثیرگذاری بر شناخت ادراکی ما است افزود: دشمن می خواهد 

با اقدامات رسانه ای بر روی نسل آینده تأثیر بگذارد.
وی بیان کرد: خبرنــگاران از میان هزاران خبر تعــدادی را گلچین می کنند و در 
جامعه منتشــر می کنند که می تواند موضوعی را بزرگ کــرده و موضوعی را بی 

اهمیت کنند.
امام جمعه قم با بیــان اینکه خبرنگاران باید محتوای خبری را محکم، اســتوار و 
بدون سستی به جامعه ارائه کنند گفت: خبرها باید به گونه ای تنظیم شود که مورد 
اعتماد مخاطب قرار بگیرد و مثل فضای مجازی نباشد که بخش زیادی از مطالب 

بدون سند و اعتبار در آن منتشر می شود.
وی با اشــاره به بخش زیادی از التهاب های جامعه با برخی از خبرهای نادرست 
ایجاد می شــود اظهار داشت: سیاه نمایی مطلق و ســفیدنمایی مطلق در رسانه 
جایگاهی ندارد و باید واقعیت ها نوشته شــود. انتظار است که حقیق بیان شود و 

نقدهای منصفانه همراه با راهکار ارائه شود.
نماینده مردم استان بوشــهر در مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه خبر مانند 
یک بمب در هر جامعه اثر می گذارد خاطرنشان کرد: بمب به معنای این است که 
دل مردم را دچار اضطراب و دلهره کرده و افکار مردم را پریشــان کنی و حقیقت 
را وارونه جلوه دهند. وی با بیان اینکه خبرنگار باید مورد وثوق و اطمینان باشــد 
تصریح کرد: خبرنگاران علاوه بر ابزاری که برای فعالیت رسانه ای مورد نیاز است، 
باید تعهد و تخصص داشــته باشــند و دارای خلاقیت و نوآوری در عرصه تولید و 
انتشار خبر باشند. آیت الله حسینی بوشهری داشتن صداقت در عرصه خبرنگاری 
را مهم و تأثیرگذار دانســت و ادامه داد: بیان صادقانه اخبار و انتشار اخبار مستند 

دارای اهمیت بالایی است.

  

دیدار مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان با خانواده شاعر فقید خوزستانی

 اهواز -  محمد مجدم مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با خانواده 
شاعر نام آشنای فقید خوزستانی؛ استاد محمد شیدای دزفولی دیدار کرد.

 حجت الاســلام رضا کلاه کج مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزستان با 
خانواده شاعر فقید مرحوم محمد شیدای دزفولی رباعی سرا و شاعر اهل بیت )ع( 

از شاعران صاحب نام استان خوزستان دیدار کرد.
در این دیدار مقرر شــد خیابانی در اهواز و یکی از سینماهای جدید شهر اهواز در 

مجموعه ی خانه ی هنرمندان بنام این شاعر نامی نامگذاری شود.
سعید کتانباف معاون سازمان تبلیغات اسلامی خوزستان نیز در این دیدار حضور 
داشت. گفتنی است؛ شاعر فقید استاد محمد شیدای دزفولی در تاریخ ۲ اسفند 
ماه ۱۳۹۵ درگذشت و آرامگاه ایشــان در قطعه هنرمندان بهشت آباد اهواز قرار 

دارد.
شعله شیرین/ )مجموعه شعر(، فریادی در ســکوت / دو جلدی )مجموعه شعر(، 
شقایق / دو جلدی )مجموعه شعر(، آناهیتا / دو جلدی )مجموعه شعر(،لحظه های 
آبی با سهراب )شعرهایی به تضمین و استقبال آثار ســهراب سپهری( و راهیان 
فردا )مجموعه نثر و قطعه ادبی( از جمله آثار منتشر شده  شادروان محمد شیدای 

دزفولی است.

شهر سرزمین
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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پس از 10 سال
مقررات ارزی اصلاح شد

بانک مرکزی اعلام کرد که مجموعه مقــررات ارزی منطبق با تغییرات 
فرآیند تجارت خارجی در هفت بخش، پس از ۱۰ سال، بازنگری، اصلاح 
و تکمیل شــد و برروی پایگاه اطلاع رســانی بانک مرکزی در دسترس 

عموم قرار گرفت.
به نقل از بانک مرکزی، با توجه به تغییرات گســترده در فرآیند تجارت 
خارجی طی ســال های اخیر و با هــدف ایجاد تقــارن اطلاعاتی بین 
ذی نفعان بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی، فعالان و کارشناسان 
اقتصادی، وکلا و کارشناســان رسمی دادگســتری، مجموعه مقررات 
ارزی در قالــب هفت بخش تحــت عناویــن »واردات کالا و خدمت«، 
»حمل و نقل، بیمه و بازرســی کالاهای وارداتــی«، »خدمات ارزی و 
سایر مبادلات ارزی بین المللی«، »تسهیلات ارزی و ضمانت نامه های 
ارزی«، »دســتورالعمل تأمین مابه التفاوت ریالی نرخ ارز پرداخت های 
تعهدات ارزی«، »عملیات ارزی شــعب و واحدهای بانک های مناطق 
آزاد تجاری  -صنعتــی و ویژه اقتصادی و شــعب و واحدهای بانک های 
ایرانی خارج از کشــور« و »نحوه رســیدگی به تعهدات ارزی ناشــی 
از واردات کالا و خدمــت« پــس از اخذ نظــرات ارزشــمند بانک ها و 
صاحب نظران اقتصــادی و طی جلســات متعدد بازنگــری، اصلاح و 
تکمیل و طی بخشــنامه شــماره ۱۱۷۱۳۲ /۰۱ تاریخ ۱۰ /۵ /۱۴۰۱ 

به منظور اجرا به شبکه بانکی کشور ابلاغ شده است.
گفتنی اســت، مجموعه یادشده پس از قریب ۱۰ ســال با هدف فراهم 
کردن امکان دسترسی و ســهولت در بهره مندی، در قالب بخش های 
مزبور برای کلیه ذی نفعان دســتگاه ها، فعالان اقتصــادی، نهادهای 
نظارتی و قضایی، در قســمت مقررات ارزی در پایگاه اطلاع رسانی این 

بانک به نشانی "www.cbi.ir" در دسترس عموم قرارگرفته است.

یک کارشناس بانکی بررسی کرد
ح برای بانک مرکزی چالش های یک طر

یک کارشــناس بانکی گفت: طرح مجلس برای قانــون بانک مرکزی 
نه تنها اســتقلال آن را تامین نمی کند بلکه امکان دارد مسائل پولی و 

بانکی را نیز بیشتر کند.
کامران ندری، درباره طرح مورد یررســی در مجلــس درباره بانکداری 
اظهار کرد: مهم ترین مســئله در نظام پولی و بانکی کشور که این طرح 
باید آن را حل کند، اســتقلال بانک مرکزی اســت که متاســفانه این 
طرح نه تنها در تامین اســتقلال بانک مرکزی توفیق چندانی نداشته 
بلکه در مقایســه با قانون پولی و بانکی مصوب سال ۱۳۵۱ نیز پسرفت 
کرده اســت. در این طرح، نحوه انتخاب، انتصاب و عزل رئیس کل بانک 
مرکزی با تایید رئیس جمهوری مشخص می شود، بنابراین، رئیس کل 
بانک مرکزی گمارده رئیس جمهوری و مجری تصمیمات اوست که با 

این وضعیت نمی توان انتظار استقلال بانک مرکزی را داشت.
وی افزود: موضــوع دیگر درباره طــرح بانکداری، بــه اعضای مجمع 
عمومی بانک مرکزی برمی گردد که در قانون پولی بانکی سال ۱۳۵۱، 
فقــط نمایندگان قــوه مجریه عضو این مجمع هســتند امــا در طرح 
مجلس، نمایندگانی از قــوه قضائیه و مقننه نیــز در این مجمع حضور 
دارند، بنابراین، نه تنها ســلطه دولت در ارکان بانک مرکزی کم نشده 

است بلکه حضور سایر قوا نیز بیشتر می شود.

این کارشــناس بانکی ادامه داد: وظایف، اختیارات و مســئولیت های 
هیات عالی بانک مرکــزی نیز در ایــن طرح افزایش یافتــه و اعضای 
آن متشــکل از وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان برنامه و بودجه هستند 
بنابراین، بــا این تغییرات تســلط دولــت در مهم تریــن ارکان بانک 
مرکزی بیشتر خواهد شــد. در قانون پولی و بانکی مصوب سال ۱۳۵۱، 
نمایندگان دولت فقط در شــورای پول و اعتبار حضور دارند اما در طرح 
مجلس، در هیــات عالی نیز حضور دارند و از آنجــا که دایره تصمیمات 
هیات عالی بیشــتر از شــورای پول و اعتبار اســت، دخالت دولت در 

تصمیمات و سیاست های بانک مرکزی و بانک ها بیشتر خواهد شد.
ندری با تاکید بر اینکه مهم ترین تغییری کــه باید در اصلاحات قانون 
پولی و بانکی صورت بگیرد، استقلال بانک مرکزی است، گفت: تا زمانی 
که استقلال بانک مرکزی در طرح های بانکی تامین نشود، قانون جدید 
نه تنها مناسب نیست، بلکه ممکن اســت مسائل پولی و بانکی را بیشتر 

کند.

پرداخت 609 میلیارد ریال تسهیلات ازدواج 
در تیرماه

بانک سامان در طول تیرماه ســال ۱۴۰۱ نزدیک به ۶۰۹ میلیارد ریال 
تسهیلات ازدواج پرداخت کرده است.به گزارش سامان رسانه، بر اساس 
اعلام بانک ســامان، طي تیرماه ســال جاري بانک ســامان ۴۷۲ فقره 

تسهیلات ازدواج به مبلغ ۶۰۸۷۰۰ میلیون ریال پرداخت کرده است.
بر همین اســاس، با احتســاب پرداختي هاي تیرماه، بانک ســامان از 
ابتداي ســال ۱۴۰۱ تا پایان  تیرماه همین سال ۱۰۹۳ فقره تسهیلات 

ازدواج به مبلغ ۱۴۲۰۱۰۰ میلیون ریال پرداخت کرده است.
همچنین بر اساس همین گزارش، از ابتداي سال جاري تا پایان تیر ماه، 
۳۰۱۶ نفر در انتظار اخذ وام ازدواج از بانک ســامان هســتند که از این 
تعداد ۱۸۸۸ نفر در انتظار تعیین شعبه، ۴۶۹ نفر در انتظار پذیرش در 
شــعبه، ۵۴۹ نفر در انتظار تکمیل مدارک و ۱۱۰ نفر در انتظار اخذ وام 

هستند.

بانک دی متحول می شود
مدیرعامل بانک دی گفت: همان طور که کار جهــادی به برگزاری دو 
مجمع مهم و ســخت اما شــیرین و موفق طی ۵۰ روز انجامید، ادامه 
مســیر بانک نیز با همین روحیه و تلاش شــبانه روزی به کاهش زیان 
انباشته، وصول مطالبات معوق، ســوددهی و در نهایت تحولی بنیادین 

منتهی خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی بانک دی، علیرضا قیطاسی در جمع معاونان، 
مدیران ارشــد و مدیران عامل شــرکت های تابعه این بانک با قدردانی 
از همه تلاش هایی که باعث شــد مجمع عمومی عادی سالیانه ۱۴۰۰ 
بانک در مهلت قانونی برگزار شــود، اظهار کرد: در این مجمع نه تنها به 
همه سوالات سهامداران پاسخ داده شــد، بلکه به خوبی مشخص شد 
بانک دی ظرفیت حل همه مســائل و مشــکلات خود را با اتکا به توان 
داخلی دارد.وی  تشکیل کارگروه های متعدد و متنوع برای حل مسائل 
داخلی بانک، یک ضرورت دانســت  و اعلام کرد در مسیر تحولی بانک 
اقدامات این کارگروه ها می تواند اثر گذار باشــدمدیرعامل بانک دی با 
تاکید بر این که همه ارکان بانک باید بــرای ارتقای جایگاه بانک تلاش 
مضاعف کنند ادامه داد: با برگزاری موفق مجامع اخیر، اکنون این توقع 
از بانک ایجاد شده که مشکلات دیرینه را نیز با سرعت و دقت حل کند، 

بنابراین بانک باید با حداکثر توان، مسیر خود را ادامه دهد.

فناوری تلفن همراه در ایران 28 ساله شد
روز چهارشــنبه ۱۹ مرداد ۱۴۰۱، فناوری تلفن همراه در کشــور ۲۸ 

ساله شد.
به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران نوزدهم 
مردادماه با »برقراری ارتباطات ســیار« گره خورده است؛ از این جهت 
که عرضه نخستین سیمکارت در ایران، با واگذاری ۴ سیمکارت به نهاد 

ریاست جمهوری انجام شد.
نخســتین مرحله از راه اندازی فناوری تلفن همراه در ســال ۱۳۷۳ با 
۲۴ سایت BTS و با ظرفیت سازی برای ۹۲۰۰ شماره در شهر تهران با 

مسوولیت امور ارتباطات سیار شرکت مخابرات ایران آغاز شد.
در ۱۹ مرداد همان ســال با واگذاری ۴ ســیمکارت به نهاد ریاســت 
جمهوری، برای نخستین بار عرضه رسمی سیمکارت در ایران آغاز شد 
که به دنبال استقبال مردم، شــرکت مخابرات ایران درصدد گسترش 

پوشش آن از تهران به کل کشور برآمد.
زمانی نگذشــت که توســعه شــبکه تلفن همراه در زمره اهداف عالی 
مجموعه مخابرات کشــور قرار گرفت؛ زیرا تغییر پارادایم های ارتباطی 

در دنیا رونق داشت و این احساس نیاز در جامعه ما نیز وجود داشت.
بنا بر همین ضــرورت، در ادامــه راه و به پیشــنهاد وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، هیأت دولت اساســنامه شــرکت ارتباطات ســیار 
را با ســرمایه ۲۰۰۰ میلیارد ریال تصویب کرد و تمامــی وظایف امور 
ارتباطات ســیار شــرکت مخابرات ایران به »شــرکت ارتباطات سیار 
ایران« واگذار شــد. با جدی شدن خصوصی ســازی صنعت مخابرات 
کشور، این شــرکت با درک اقتضائات جدید بازار رقابت، از سال ۱۳۸۶ 

فعالیت خود را با نام تجاری »همراه اول« ادامه داد.
 همچنین عرضه پنج درصد سهام همراه اول در ۲۸ آذر سال ۱۳۸۹ در 
فرابورس، اقدام دیگری بود که در تاریخچه ارتباطی کشــور ثبت شده 
است.نماد »همراه« نیز در ۲۹ مرداد ۱۳۹۲ رسما به بازار بورس کشور 

راه یافت و بر روی تابلوی معاملات بازار سرمایه قرار گرفت.
با وجود طی شدن مسیر پر پیچ و خم طی این سال ها و حرکت روی مدار 
توسعه ارتباطات سیار همگام با کشورهای پیشرفته دنیا، اکنون اپراتور 
اول تلفن همراه ایــران را با واگذاری بیش از ۱۰۰ میلیون ســیمکارت 
دائمی و اعتباری، در جایگاه نخست اپراتورهای خاورمیانه نیز قرار داده 
اســت.همراه اول به زعم جدیدترین گزارش ســازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطــات رادیویی به عنوان ناظر و سیاســت گــذار عرصه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات کشــور که مربوط به سه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ 
اســت، حدود ۶۸ هزار ســایت فعال ارتباطی مبتنی بر تکنولوژی های 

3G ،4G و 2G در کشور دارد.
تملک بیش از ۵۶ درصد تمامی ســایت های ارتباطی کشور، منجر به 
پوشش ۹۶,۵ درصدی جمعیت کشور، پوشش یک هزار و ۳۹۵ شهر و 
 3G 4 وG پوشش حدود ۴۵ هزار روستای کشور به ویژه در فناوری های

شده که آمار چشم گیری در صنعت ارتباطات است.
بیش از ۸۲ هزار و ۱۴۶ کیلومتر از جاده های کشــور نیز هم اکنون زیر 

چتر امواج رادیویی این اپراتور قرار دارد.
همراه اول به عنوان نخســتین و بزرگترین اپراتور تلفن همراه کشــور، 
همچنین عــلاوه بر پرچمداری توســعه جدیدتریــن تکنولوژی های 
ارتباطی و در اختیار داشــتن بالاترین رکورد ســرعت 5G در کشور، 
حدود ۵۲ میلیــون مشــترک 4G و 3G دارد که حــدود ۴۵ میلیون 

اشتراک به مشترکان 4G مربوط است.
این اپراتور توانست در ســال ۱۴۰۰ در زمینه »مصرف دیتا« به رکورد 
۵۵۷۴ پتابایت برســد که نسبت به ســال قبل آن، رشد ۴۴ درصدی را 
نشــان می دهد؛ همچنین رکورد ترافیک دیتای روزانه همراه اول نیز 
به ۱۹,۲ پتابایت رسید که با احتســاب ترافیک مبین نت به بیش از ۲۰ 

پتابایت برای نخستین بار در کشور رسیده است.

 آکادمی همراه اول حامی تیم ملی
  المپیاد کامپیوتر کشور در مسابقات

 جهانی اندونزی
آکادمی همراه اول حامی رســمی تیم ملی المپیاد کامپیوتر کشور در 

مسابقات المپیاد علمی جهانی اندونزی ۲۰۲۲ شد.
به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، مراسم 
رونمایی از »حامی رسمی تیم ملی المپیاد کامپیوتر« با حضور اعضای 
اصلی تیم ملی المپیاد، حمید بهــروزی قائم مقام مدیرعامل همراه اول 
و امید نقشــینه ارجمند رئیس باشــگاه دانش پژوهان جوان برگزار و 
»آکادمی همراه اول« به عنوان حامی این تیــم دانش آموزی، معرفی 
شــد.حمید بهروزی، قائم مقام مدیرعامل همراه اول در این جلسه که 
علیرضا کاویانی، علیرضا صمیمی، کوشا موسوی و آریا همتی به عنوان 
اعضای اصلی تیم ملــی المپیاد کامپیوتر حضور داشــتند، اظهار کرد: 
حمایت همراه اول از نخبگان علمی کشور، حرکتی در راستای حمایت 

های گسترده تر از سرمایه های جوان و علمی است.
در ادامه نیز امید نقشــینه ارجمند، رئیس باشگاه دانش پژوهان جوان 
ضمن تقدیر و تشــکر از اپراتور اول تلفن همراه بــرای انجام این اقدام 
مهم، اظهار کرد: در صورت ادامه دار بودن این حمایت های مســؤولانه 
اجتماعی از گروه های نخبه دانش آموزی، می توان به خبرهای خوب و 

مهم تر دیگری در آینده امید داشت.
در ادامه مراســم، بهروزی و نقشــینه به مبادله تفاهــم نامه حمایت 
پرداختند و پیراهن تیم ملی در مســابقات جهانــی اندونزی به صورت 
رسمی رونمایی شد.این رقابت ها به مدت یک هفته در اندونزی )تا ۲۴ 

مرداد ۱۴۰۱( برگزار می شود.

استقبال از دهمین جشنواره حساب های 
قرض الحسنه پس انداز بانک اقتصادنوین

دهمین جشــنواره حساب های قرض الحســنه پس انداز )ریالی( بانک 
اقتصادنوین همچون ادوار پیشــین با استقبال چشــمگیر مشتریان 
نیک اندیش این بانک مواجه شده است. آخرین  مهلت، برای مشارکت 

در این رسم نیکو، ۲۱ مهرماه ۱۴۰۱ خواهد بود.
به گزارش روابط عمومی بانــک اقتصادنوین، در این جشــنواره که به 
مناسبت بیست و یکمین سالگرد تاسیس این بانک، از ۲۱ فروردین ماه 
تا ۲۱ مهرماه ۱۴۰۰ )به مدت شش ماه( برگزار می شود، به قیدقرعه ۲۱ 
جایزه یک میلیارد ریالی، ۲۱ جایزه ۵۰۰ میلیون ریالی، ۲۱ جایزه ۲۰۰ 
میلیون ریالی و میلیاردها ریال جوایز نقدی دیگــر به پاس قدردانی از 
مشارکت نوع دوســتانه هم وطنان عزیز به سپرده گذاران خیرخواه اهدا 

خواهد شد.
همچنین براســاس برنامه ریزی های انجام شــده، از هر ۱۰ نفر واجد 
شــرایط شــرکت در قرعه کشــی، یک نفر برنده جوایز ارزنــده بانک 
اقتصادنوین خواهد بود. حداقل موجودی برای شــرکت در جشــنواره 
حســاب های قرض الحســنه پس انداز بانک اقتصادنویــن ۵۰۰ هزار 
ریال اســت و به ازای هر ۵۰۰ هزار ریال در پایان هر روز یک امتیاز برای 

صاحب حساب منظور می شود.
مشــتریان بانک اقتصادنوین که علاقه مند به مشــارکت در این سنت 
پسندیده هستند، نیازی به مراجعه حضوری به شعب ندارند و می توانند 
با فعال ســازی غیرحضوری اپلیکیشــن همراه نوین یــا اینترنت بانک 
خود، نسبت به افزایش موجودی حســاب های قرض ا لحسنه پس انداز 
خود اقدام کنند و از هم اکنون شــانس خود را برای برنده شدن در این 

جشنواره افزایش دهند.
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 در آستانه بررسی مجلس

ح بانکداری جمهوری اسلامی ایران گامی   طر
در مسیر بهبود سیاستگذاری پولی

خریدار  پس از ســالها بحث درباره آثار مخرب 
»ضعــف ســاختاری و قانونی بانــک مرکزی در 
سیاســتگذاری پولی«، اکنون طــرح بانکداری 
جمهوری اسلامی در آستانه بررسی مجلس قرار 
گرفته تا در صورت تصویب، بســیاری از مسائل 

موجود را برطرف کند.
 بانــک مرکزی یکــی از حیاتی تریــن نهادهای 
اقتصادی در هر کشــور به شــمار مــی رود. اثر 
مستقیم عملکرد و سیاست های بانک مرکزی بر 
تورم به عنوان یکی از اساســی ترین شاخص های 
اقتصــاد کلان، اهمیت نقش بانــک مرکزی را به 
وضوح نشان می دهد. از همین رو قوانین و قواعد 
ناظر بر بانک مرکزی، نقشــی اساسی در عملکرد 
این نهــاد و در نهایت در وضعیــت اقتصاد کلان 
خواهد داشت. وجود برخی مســائل در قوانین و 
قواعد مرتبط با بانک مرکزی کشــور، باعث بروز 
چالش هایی شده که نتیجه نهایی آن بی ثباتی به 
ویژه از مسیر شوک های تورمی است. به طور کلی 
دو چالش عمده در حوزه مســائل مرتبط با بانک 
مرکزی، سیاستگذاری صحیح پولی را به گروگان 
گرفته که شــامل مســائل مربوط به رابطه میان 
دولت با بانک مرکزی و بانک مرکــزی با بانک ها 

است.

سلطه مالی دولت بر بانک مرکزی، چالش 
مهم سیاستگذاری پولی کشور

یکی از مشــهورترین چالش هــای کنونی بانک 
مرکزی، ســلطه مطلق دولت بر این نهاد اســت. 
وابســتگی محض بانک مرکزی در تمام شئون به 
دولت و شــخص رئیس جمهور، باعث شده نقش 
بانک مرکزی از یک سیاســتگذار پولی به بانکدار 

اختصاصی دولت تنزل یابد. 
این تنزل نقش باعث شــده بانک مرکزی نه تنها 
قادر به اجرای سیاســت های پولی خود نباشــد 
بلکه به ناچــار در تضاد بــا آنها اقدام کنــد. الزام 
بانک مرکزی به خریــد ارزهای نفتی، ناچار بودن 
از تامین کســری بودجه دولت، انفعال در تعیین 
سیاســت ارزی و ... مصادیق سلطه دولت بر بانک 
مرکزی و ناممکن بودن سیاســتگذاری پولی در 

کشور است.

نبود پشتوانه قانونی قوی برای نظارت 
کارآمد بانک مرکزی بر بانک ها

یکی دیگر از مسائل عمده مرتبط با بانک مرکزی، 
ناتوانی این نهــاد در اعمال مدیریــت کارآمد بر 
شبکه بانکی اســت. دلایل مختلفی در بروز این 

مسئله دخالت دارند.
 نبود پشــتوانه قانونــی برای حمایــت از بانک 
مرکزی جهت اعمال مدیریت مستقل بر شبکه 
بانکــی، نبود چارچوبــی برای تعییــن تکلیف 
)گزیر( بانک هــای متخلف به ویــژه بانک های 
دچار شــرایط بحرانــی، وجــود موقعیت های 
تعارض منافــع در ارکان مختلف بانک مرکزی، 
نبود شــفافیت عملکرد و پاســخگویی مدیران 
و ارکان بانک مرکــزی و ... مصادیقی از نقایص 
قانونی و ســاختاری در اداره بانــک مرکزی به 

شمار می رود. 
این مسائل باعث شده بانک مرکزی در مواجهه با 
شبکه بانکی دچار مشکلاتی شود که از جمله آنها 
می توان به انفعــال در مواجهه با تخلفات بانک ها، 
فقــدان انگیزه کافی بــرای نظارت بــر بانک ها و 
برخورد با تخلفات، بازدارنده نبودن برخوردهای 

بانک مرکزی با بانک های متخلف و بی اثر شــدن 
احکام تنبیهــی بانک مرکزی بــه دلیل دخالت 

دیگر نهادها در این فرآیند اشاره کرد.

طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران 
گام هایی در مسیر اصلاح

پس از سال ها بحث کارشناســان و مسئولین در 
رابطه با مســائل فوق و هزینه های سنگین آن بر 
اقتصاد کشــور، اکنون طرح بانکداری جمهوری 
اسلامی ایران در آستانه بررسی در مجلس شورای 
اسلامی و تبدیل شدن به قانون قرار گرفته است. 
طرحی که علی رغم بی پاســخ گذاشــتن برخی 
چالش های مرتبط با بانک مرکــزی اما گام هایی 
جدی در بهبود شــرایط از وضع فعلــی در خود 
دارد. تمرکز اصلی این طرح عموما بر تقویت بانک 
مرکزی در مدیریت شبکه بانکی است. در همین 
رابطه از مهمترین محورهای این طرح می توان به 
تقویت قدرت بانک مرکزی در نظارت بر شــبکه 
بانکی و برخورد با تخلفــات احتمالی و همچنین 
تعیین تکلیف بانک های مشکل دار )گزیر( اشاره 

کرد.
با این حال در طرح بانکــداری جدید، رابطه میان 
دولت و بانک مرکزی پیشرفت چندانی نسبت به 
وضع موجود نداشــته و همچنان بانک مرکزی را 

وابسته به دولت تعریف می کند. 
علی رغم بی پاســخ ماندن برخی کاســتی ها در 
طرح بانکــداری جمهوری اســلامی اما تصویب 
این طــرح می تواند بســیاری از مســائل مرتبط 
بــا سیاســتگذاری پولی بــه ویــژه در ارتباط با 
عملکرد شبکه بانکی که مورد تاکید کارشناسان 

اقتصادی بوده را برطرف کند.

پارسیان

در نهمین جشنواره برند محبوب 
مصرف کنندگان، بیمه پارسیان 
پــس از اعــلام آرای مردمی به 
عنوان یکــی از برندهای محبوب 

از دیدگاه مشتریان معرفی شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی 
بیمه پارســیان، با پایان نهمین 
جشــنواره برند محبوب مصرف 
کننــدگان ســال ۱۴۰۱، طی 
مراســمی که با حضــور مقامات 

مرتبط،  مســئولین  و 
برنــد های  مدیــران 
جمعــی  و  محبــوب 
از هــواداران مردمــی 
تندیس  شــد،  برگزار 
برند محبــوب مصرف 
کننده در گــروه بیمه 

عمر و ســرمایه گــذاری به بیمه 
پارسیان اهدا شد.جشنواره برند 
محبــوب مصرف کننــدگان به 

عنوان گســترده ترین 
نظرســنجی مردمــی 
محبوبیت  زمینــه  در 
برندها، هر ســاله برای 
شناسایی برند محبوب 
مردم در انواع رشــته 
های تولیدی، صنعتی، 
خدماتی و غیره برگزار می شــود 
تا ضمــن شناســایی برندهای 
خوشــنام در ایــن جشــنواره 

توســط مردم، زمینــه تقدیر از 
این برندهای معتبر و خوشــنام 
را فراهم آورد.بیمه پارســیان نیز 
همواره در جهت مشتری مداری، 
ارایه خدمات مناســب و احترام 
به حقوق مشتریان گام برداشته 
و دریافت برنــد محبوب مصرف 
کنندگان با حمایــت هواداران و 
مشــتریان وفادار محقق گردیده 

است.

بیمه پارسیان برند محبوب مصرف کنندگان شد

همراه اولبانک

اقتصاد نوین


